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رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم خبرداد:

سرمایه گذاری ۱۹۶میلیارد تومانی 
ستاد اجرایی فرمان امام )ره( 

مدیرعامل شرکت آب  و فاضلاب  استان قم: 

لازمه عبور از تابستان گرم صرفه جویی است

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم اشاره به 
سرمایه گذاری ۱۹۶ میلیارد تومانی ستاد اجرایی فرمان امام 
در قالب سفر رییس جمهوری به قم گفت: این اعتبارات در 
قالب ۴۵۰ طرح اشتغال اجتماعی محور، ۲۰ طرح کسب 
و کار خانگی و ۲۰ طرح توانمندسازی و مشارکت اقتصادی 

صرف خواهد شد.حسن نادری در گفت وگو با خبرنگاران 
با بیان  اینکه  در قالب سفر سال گذشته رییس جمهوری 
به این استان ۱۴۷ مصوبه برای اجرا توسط ۲۶ وزارتخانه و 
دستگاه اجرایی تصویب شده است اظهارداشت :از این بین 
۱۹ مصوبه در خصوص مباحث تسهیلاتی و سرمایه گذاری، 
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مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم  خبرداد:

دعوت شهرداری قم از شرکت های 
دانش بنیان در حوزه عمرانی 
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رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا :

مشمولان غایب در صورت قبولی در کنکور حق ثبت نام ندارند

گفت:  قم  شهرداری  عمرانی  امور  بر  نظارت  مدیرکل 
دانش بنیان  شرکت های  با  همکاری  آماده  قم  شهرداری 
پروژه هاست.   بهینه سازی  برای  عمرانی  حوزه  در  فعال 
مسعود بخشی در گفت وگویی خبری، با اشاره به اهمیت 

داشت:  اظهار  حوزه ها  همه  در  جدید  متدهای  اجرای 
انتخاب روش های نوین در اجرای پروژه های عمرانی یکی از 
دغدغه های شهرداری قم بوده و پذیرای طرح های جدید و 
همکاری با سایر نهادها در این زمینه هستیم. وی با دعوت 

  

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم اولویت اجرای طرح های ترافیکی 
در شهر قم را بر اساس دستورالعمل های قانونی و با اولویت ایمنی شهروندان 
شهید  بلوار  تقاطع  حوالی  در  ساکن  اهالی  و  شهروندان  از  برخی  دانست. 
اسماعیل صادقی و بلوار شهید روحانی واقع در بلوار ۱۵ خرداد، نسبت به 
ترافیک نسبتاً طولانی این تقاطع ابراز گلایه مندی کرده بودند که در همین 
خصوص مسعود طبیبی معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با حضور 
در محل تقاطع در پاسخ به این گلایه ها اظهار داشت: در زمان های مختلف 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان 
خردادماه، به منظور تامین کالاهای اساسی مورد نیاز مردم قم، هشت هزار و ۳۳۷  
تُن برنج خارجی و شکر برای این استان تخصیص یافته است.  سعید محمدی 
ضمن اشاره به این که تامین کالاهای اساسی برای مردم قم در جریان یک کار 
برای  شکر  و  برنج  تخصیص  میزان  داشت:  بیان  می گیرد،  صورت  شبانه روزی 
استان در سه ماه نخست سال جاری در مقایسه با مدت مشابه سال قبل، بیش از 
۱۳۹ درصد رشد داشته  که عدد قابل توجهی است. وی افزود: کار تامین و توزیع 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  اعلام کرد :
تمرکز بر ایمنی شهروندان در صدر اولویت های امور ترافیکی 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:
رشد ۱۳۹ درصدی اختصاص برنج و شکر به استان قم
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لجاجت هویتی یا سونامی 
فرهنگی

که  شیرازی  نوجوانان  برخی  رفتار  است  روزی  چند 
بودن  پررنگ  اما  بوده  بازان  اسکیت  تجمع  گفته می شود 

کشف حجاب و رفتارهای در تضاد با عرف و قانون جامعه سلطه معنایی ویژه تری داشته، 
بازخوردهای مختلفی در شبکه های اجتماعی و میان افکار عمومی ایجاد کرده است.

البته این نخستین بار نیست دهه ۸۰ و ۹۰ در سطح جامعه و در امتداد آن در شبکه های 
اجتماعی هویت هایی را به رخ می کشند که هم تعجب برانگیز می شود و هم پرده از لایه های 
پنهانی برمی دارد که گوشزد می کند آقایان مسئول! پدران و مادران! نهادهای آموزشی و 
پرورشی! و آقای صدا و سیما! بهتر است سر خود را از زیر برف دربیاورید. جهت سیاستگذاری 
فرهنگی شما با جهت زیست فرهنگی این نسل همخوانی ندارد. باید نقطه تلاقی و اشتراکات 
را دریافت و الا باید منتظر سونامی های فرهنگی جدی تر بود. رصد دیتاک از بستر توییتر و 
بررسی میزان درگیری مخاظبان با این موضوع نشان از کنشگری ۱۰۵۶۶ کاربر در قالب 
نشر توییت دارد که ۱۰۱۲۳ کاربر دیگر نیز با ریتوییت و ۹۰۷۴۰ کاربر هم با لایک درباره این 
موضوع کنشگری داشته اند. کاربران بسترهای توییتر و اینستاگرام غالبا موضوع را در قالب 
کلیدواژه حجاب اجباری مورد توجه قرار داده اند و بر مبنای کنشگری آنها، #حجاباجباری، 
#کشفحجاب، #شیراز، #حجاب و #شیرازی پرکاربردترین هشتگ های کاربران حول این 
موضوع بوده است. پرلایک ترین توییت محتوای »امروز بلوار چمران بخاطر مخالفت با حجاب 
اجباری همه بی روسری و شیک و تر و تمیز اومدن بیرون. یعنی عاشق دهه ۸۰ و ۹۰ هام« 
بوده که نشان از عدم مواجهه انتقادی مخاطبان فضای توییتر با این رفتار بوده است. فضای 
اینستاگرام به عنوان موضع بررسی افکار عمومی نسبت به این موضوع رویکردی متفاوت 
داشته و ضمن بازنشر ویدئوهای مرتبط با این رخداد، معتقد به شکست سیاست های فرهنگی 
در زمینه حجاب و ترویج آن هستند. این رصد نشان می دهد برعکس فضای توییتر که غلبه 
کابران حول رفتار این نوجوانان با رویکرد غیرسرزنشی بوده است، نقد در اینستاگرام به متولیان 
امر فرهنگ بازمی گردد. فضای بسترهای تلگرام و خبر ضمن نشر خبر و تصاویر این اتفاق، 
بر داشتن ابعاد پنهان اجتماعی و امنیتی این موضوع تاکید داشته اند و آن را به مثابه اعلام 
مخالفت و لجاجت فرهنگی دانسته اند که حالا موضوع حجاب را نشانه رفته است و ممکن 
است در آینده مبنایی دیگر پیدا کند؛ البته این دو بستر نسبت به بازنشر اخبار تکذیبه های 
بازداشت برخی افراد حاضر در این تجمع نیز متمرکز بوده اند. این رخداد در شیراز و رخدادی 
دیگر در قالب »بغل رایگان« در تهران توسط چند نوجوان و بررسی و رصد سایر روش های بروز 
و ظهور نوجوانان و جوانان کشور، نشان از آن دارد که در سایه غفلت و عدم درک نظام مسائل 
و اولویت بندی آنها توسط نهادهای مسئول، فرهنگ سازی برای این قشر توسط دیگرانی در 
حال انجام است و مسئولان تا بیایند از اتاق های جلسات خود خارج شوند، جوان و نوجوان 
کشور در حال برون داد فرهنگی هستند که سازنده آن شما نبودید. سهم این جوان و نوجوان 
در سبد تولیدات فرهنگی کجاست؟ در صدا و سیما کجاست؟ امروز زمان نقطه زنی در امور 
فرهنگی است نه تدوین سیاست های کلی که اکثرا نظام مسائلشان با نظام مسائل جامعه 
در تضاد است. آقایان مسئول! همین الان هم دیر است. سونامی فرهنگی موضوعی جدی 

است. دیر اقدام کنید آب همه را خواهد برد.
کارشناس و تحلیلگر رسانه

معاون وزیر بهداشت:

کمتر از یک دهه برای مهار خطرات 
کاهش جمعیت کشور فرصت داریم

 معاون بهداشت وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با تاکید بر اینکه برای نجات کشور 
از خطرات کاهش جمعیت کمتر از یک دهه فرصت داریم، گفت: بحث جوانی جمعیت یک 
بحث فرهنگی، استراتژیک و حیاتی است و باید جدی تر به این مساله وارد شد و این موضوع 
را نهادینه کنیم .  کمال حیدری روز سه شنبه در کارگاه دو روزه آموزشی معاونان فنی معاونت 
بهداشت دانشگاه های علوم پزشکی کشور در هتل قلب بیمارستان شهید رجایی، با اشاره 
به طرح ملی جوانی جمعیت اظهار داشت: برای نجات جمعیت ایران کمتر از یک دهه زمان 
داریم و اگر نتوانیم کاهش مساله جمعیت را به افزایش جمعیت تغییر معکوس دهیم، کشور 
دارای ضررهای هنگفت و آسیب های زیادی خواهد شد. وی با بیان اینکه وزارت بهداشت 
در امر جوانی جمعیت مسئولیت مستقیم دارد، گفت: همه واحدهای مربوط به سلامت و 
بهداشت کشور باید در بحث اقناع عمومی فرزندآوری، فعال شوند زیرا تغییر نگرش جامعه در 
مورد فرزندآوری بدست شماست و باید تفهیم کنید. حیدری همچنین با اشاره به اینکه معاونان 
فنی معاونت  بهداشت دانشگاه های علوم پزشکی نبض کار و حلقه وصل وزارت بهداشت و بدنه 
سلامت و بهداشت کشور هستند، ادامه داد: کلید اجرای برنامه های عملیاتی نتیجه بخش در 
دست معاونان فنی است و این معاونت ها نقش بسیار مهمی در سیستم ارزیابی برنامه ها دارند.
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مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم تشریح کرد:

جزییات آتش سوزی کارخانه
 مواد شوینده درشهرک شکوهیه 

آتش سوزی کارخانه مواد شوینده در شهرک شکوهیه قم  که عصر روز سه شنبه رخ داد  
چهار  کشته و هفت مصدوم برجا گذاشت. 

مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم عصر سه شنبه در گفت وگویی در محل حادثه گفت: 
حال ۶ مصدوم سانحه آتش سوزی در کارخانه تولیدی مواد شیمیایی و حشره کش در 

شهرک شکوهیه این استان وخیم است. 
محسن اوروجی  اظهار داشت: سانحه آتش سوزی تاکنون چهار کشته و هفت مصدوم 

داشته است که شدت آسیب به یکی از مصدومان جدی نبود.
وی افزود: با توجه به وخامت حال و سوختگی بالای بالا، ۶ مصدوم دیگر سانحه ابتدا به 
بیمارستان کامکار قم منتقل شده و قرار است به بیمارستان های تهران و اصفهان منتقل 

شوند.
مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم عنوان کرد: علت اولیه عنوان شده برای دلیل وقوع 

سانحه نشت گاز حین کار بوده اما اعلام علت اصلی نیازمند کار کارشناسی دقیق است.
اوروجی اظهار داشت: این کارخانه در سال ۹۸ نیز دچار سانحه شده بود و در آن سه تن 

کشته شده بودند.
وی مدیران، مهندسان، کارشناسان و کارگران کارخانه های صنعتی را به رعایت اصول 

ایمنی دعوت کرد و خواستار ایجاد امنیت محل کار برای کارگران شد.
جلیل گودرزی فر معاون فنی و عملیات اورژانس قم ساعتی پیش اظهار داشته بود که 
حادثه آتش سوزی در این کارخانه تاکنون پنج فوتی و هفت مصدوم در پی داشته است که 

تیم های امدادی در حال پوشش حادثه هستند.
وی از  اعزام هفت دستگاه آمبولانس اورژانس ۱۱۵ قم ، یک دستگاه اتوبوس آمبولانس و 

۲ دستگاه تیم های مدیریتی و پشتیبانی به محل حادثه خبر داد. 
 

رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا :

مشمولان غایب در صورت قبولی
 در کنکور حق ثبت نام ندارند

 رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا گفت: مشمولانی که در کنکورسراسری شرکت 
کرده اند، توجه داشته باشند، غیبت سربازی مانع پذیرش قبول شدگان آزمون سراسری 

دردانشگاه ها و مؤسسات آموزشی است.
سردار تقی مهری اظهار کرد: با توجه به در پیش بودن کنکور سراسری سال ۱۴۰۱ 
ضروری است مشمولانی که در کنکور سراسری شرکت کرده اند، توجه ویژه به مقررات خدمت 
وظیفه عمومی داشته باشند، غیبت سربازی مانع پذیرش قبول شدگان آزمون سراسری در 

دانشگاه ها و مؤسسات آموزشی است.
وی گفت: شرکت مشمولان در آزمون های سراسری دانشگاه ها و مؤسسات آموزشی دلیل 
بر مجوز ادامه تحصیل نمی باشد و مشمولان غایب حتی در صورت قبولی، مجاز به ثبت نام 

نبوده و مورد پذیرش قرار نمی گیرند.
سردار مهری عنوان داشت: مشمولان مقاطع تحصیلی دانشگاهی و دوره متوسطه که در 
سال مشمولیت و در خرداد، تیرو شهریور ماه سال ۱۴۰۰ فارغ التحصیل شده اند تا پایان 

شهریور ماه سال ۱۴۰۱، مهلت معرفی دارند.
رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا بیان کرد: این تسهیلات فقط شامل مشمولانی 

می شود که در سال مشمولیت )سال تولد +۱۸( فارغ التحصیل شده اند.
وی اظهار داشت: مشمولانی که قبل از سن مشمولیت و در سن ۱۷ سالگی )سال تولد 
+۱۷( یا قبل از آن در مقطع دیپلم یا پیش دانشگاهی فارغ التحصیل می شوند بر اساس 

قانون خدمت وظیفه عمومی پس از رسیدن به ۱۸ سالگی تمام، ۶ ماه مهلت معرفی دارند.
این مقام مسئول عنوان کرد: مشمولان می بایست قبل از اتمام مهلت معرفی از طریق 

دفاتر خدمات الکترونیک انتظامی )پلیس +۱۰( برای ثبت درخواست خود اقدام کنند.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم تشریح کرد:

جزییات آتش سوزی کارخانه مواد شوینده درشهرک شکوهیه 
این حادثه 4کشته و 7 مجروح داشته است

معصومه نصیری*

رهبرمعظم انقلاب در دیدار رئیس و مسئولان قوه قضائیه: 

ساختارهای فسادزا در قوه قضاییه 
باید درهم شکسته شود

سر زخم پرونده های بازشده در افکار عمومی نباید باز بماند 
در حق متهم زیاده روی یا تندروی نشود
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خلأ قانونی در مبارزه
 با مفسدان اقتصادی!

از  اعم  اقتصادی  مفاسد  روز شاهد  هر  متأسفانه   
ارتشاء، اختلاس و احتکار در سطح کشور هستیم و 

برخی از آنها هم که وسعت و گستردگی داشته و ارقام کلان دارد رسانه ای می شود.
از طرفی مردم و جامعه انتظار دارند که با مفسدان اقتصادی برخوردی قاطع و 
درس آموز بشود تا دیگران جرأت انجام چنین تخلفاتی نداشته باشند و لیکن بنظر 
می رسد که ما در این زمینه دچار خلأ قانونی هستیم و تقریباً دست قاضیان برای 
برخورد شدید با آنها بسته است چرا که باید احکامشان در محدوده قانون تعریف 

شود.
قانونگذار در قانون تشدید مجازات مرتکبین ارتشاء،  اختلاس و کلاهبرداری 
مصوب سال ۱۳۶۴ مجازات جرم اختلاس و فرد مختلس را چنین تعیین کرده 
است که در صورت تحقق و اثبات جرم اختلاس در صورتی که میزان اختلاس تا 
پنجاه هزار ریال )پنج هزار تومان( باشد،  مرتکب – ۶ ماه تا سه سال حبس و شش 
ماه تا سه سال انفصال از خدمات دولتی و هر گاه بیش از پنجاه هزار ریال باشد به 
دو تا ده سال حبس و انفصال دائم از خدمات دولتی علاوه بر رد مال مورد اختلاس 

به جزای نقدی معادل دو برابر آن نیز محکوم می شود.
البته قانونگذار در اسفند ماه سال ۱۳۶۹ اصلاحیه ای بر این مواد قانونی انجام 
می دهد و تحت عنوان قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادی کشور تصویب 
کرد کسانی که اخلال در نظام پولی یا ارزی کشور یا اخلال در امر توزیع مایحتاج 
عمومی از طریق احتکار و یا گرانفروشی کلان و یا پیش خرید فراوان تولیدات 
کشاورزی به منظور ایجاد انحصار و یا کمبود در عرضه آنها و یا اخلال در نظام 
تولیدی کشور و یا اخلال در نظام صادراتی کشور، با توضیحاتی که در بندهای 
مربوط به آنان آمده است چنانچه قصد ضربه زدن به نظام و کشور را داشته اند و 
اخلالشان در حد فساد فی الارض باشد مجرمین به اعدام و در غیر این صورت به 
پنج تا بیست سال حبس محکوم می شوند البته قاضی می تواند علاوه بر جریمه 

مالی و حبس، مرتکب جرم را به ۲۰ تا ۷۴ ضربه شلاق نیز محکوم نماید.
ملاحظه می فرمائید که بخشی از این قوانین که اصلًا میزان اختلاس را زیر پنج 
هزار تومان و بالای آن تبیین می کند و مربوط به همان دهه شصت بوده است که 
پولها ارزشی داشت و عملًا این مفاد قانونی در شرایط امروز کارایی خود را از دست 
داده است و تنها راهی که برای مبارزه با مفسدان اقتصادی مانده است همین 
قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادی مصوب سال ۶۹ است که در صورت 
تحقق مقابله با نظام و افساد در زمین حکم اعدام را برای مفسدان اقتصادی که 
اخلال در اقتصاد و تولید و توزیع ارزاق و نیازهای عمومی کشور ایجاد کرده اند جایز 
می داند و این موضوع هم چون عدد و رقمی در آن نیست و بنا به تشخیص قاضی 
است که کار را بر آنها سخت می کند و لذا غالباً حتی در مفاسد اقتصادی کلان 
معمولًا حکم حبس برای آنها تعیین شده است، و بندرت کسی را بخاطر فساد 
اقتصادی اعدام کرده اند و همین امر موجب شده است تا مفسدین و مختلسین با 
خیال راحت به فسادشان بپردازند و روز بروز بر عدد و رقم هزاران میلیاردی اختلاس 

ها و دزدی ها بیفرایند.
در کشور چین همه اختلاسگران می دانند که اختلاس بیش از ۴۶۰ هزار دلار 
مجازاتش اعدام است و لذا معمولًا مختلسین این حد قانونی را مواظب هستند تا 

مبادا اعدام شوند!
به نظر می آید در کشور ما نیز باید قوانین دقیق و خط کشی شده در این زمینه 
نوشته شود، مثلًا بگویند اختلاس بیش از هزار میلیارد تومان محکوم به اعدام 
است و در حکم مفسد فی الارض محسوب می شود و آنگاه خواهید دید که سطح 
اختلاس ها به زیر هزار میلیارد تومان تنزل می کند، به هر حال باید برای قاضی 
تعیین کنند که یک اختلاسگر در چه عدد و رقمی از اختلاس، مفسد فی الارض 
محسوب می شود و حکمش اعدام است، البته اگر مبنا را دو برابر کشور چین هم 
حساب کنند یعنی جرم اختلاس در حد یک میلیون دلار را برای اخلالگر نظام 
اقتصادی و در نتیجه مفسد فی الارض و اعدام محسوب کنند قطعاً بسیاری از 
جرائم اقتصادی کاسته خواهد شد و تا مادامی که دایره جرم را دقیق مشخص 
نکنند و در نتیجه مجازات هم نامعلوم باشد، مفسدان اقتصادی هم به اختلاس ها 

و دزدی هایشان ادامه می دهند.
بسیاری از کشورها برای مجازات مفسدین اقتصادی حد و حدود دقیق تعیین 
کرده اند تا مختلسین هم جرأت عبور از آن حدود را نداشته باشند و الّا می دانند 
مجازاتشان اعدام و یا حبس ابد خواهد بود،  در کشور ما هم همانطور که معین 
کرده ایم حمل بیش از پنج گرم هروئین حکم مجازاتش اعدام است، باید معین 
کنیم اختلاس در زیر یک میلیون دلار این مجازات را دارد و بیشتر از آن هم مثلًا 
اعدام است، البته قطعاً فساد یک مفسد اقتصادی که حقوق هزاران انسان را ضایع 
می کند و آنها را از زندگی آبرومندانه و شرافتمندانه محروم می کند و به فقر و فلاکت 
می کشاند از جرم حمل پنج گرم هروئین که مجازاتش اعدام است به مراتب بیشتر 
است و امیدواریم روزی این خلاء قانونی در مبارزه با مفسدان اقتصادی برطرف 

شود.
البته سخنی هم با مختلسین دارم و آن اینکه گیرم از مجازات دنیایی توانستید 

عبور کنید آیا فکر آخرت و عذاب جهنم را هم می کنید؟ !
آیه ای که در اول بحث آوردم صراحتاً و قطعاً جایگاه چنین مجرمانی را خلود 
ابدی در جهنم می داند که هیچ تخفیفی هم بر آن نیست، بخاطر چند روز دنیا 
که به سرعت هم طی می شود زندگی ابدی خود را در جهنم قرار ندهید و سعی 
کنید بنده صالح خدا باشید و هر چه زودتر توبه کنید و حقوق بیت المال و مردم 
را به آنها باز گردانید تا بلکه خدای رحمان هم به شما رحم فرماید و الّا آتش دوزخ 

قابل تحمل نیست!

رئیس مرکز پژوهش های مجلس :

مردمی کردن امور از الزامات 
حکمرانی کارآمد است

 رئیس مرکز پژوهش های مجلس با تاکید بر تقویت مشارکت مردم در عرصه های 
عمومی و اجتماعی، گفت: مردمی کردن امور و نهادینه کردن مشارکت مردم از 

الزامات حکمرانی کارآمد است. 
بابک نگاهداری در نشست رونمایی از قانون تشکل های اجتماعی با اشاره 
به این مسئله که توافق کلی در مورد پیش نویس تهیه شده در خصوص »قانون  
تشکل های اجتماعی« بین دستگاه های مختلف وجود دارد، گفت: اختلافات 
و نقطه نظرات جزئی در این زمینه وجود دارد که در قالب جلسات تخصصی و 
کارشناسی رفع شده و همگرایی کامل بین دستگاه های دولتی و تشکل های 
اجتماعی و مردمی ایجاد خواهد شد. وی با تاکید بر این مسئله که بحث مشارکت 
مردم در قانون اساسی مورد توجه قرار گرفته است، بیان داشت: در نظام جمهوری 
را در عرصه عمومی و اجتماعی مورد  ایران هم بحث مشارکت مردم  اسلامی 
پذیرش قرار گرفته است.  وی مردمی کردن امور و سپردن کارها به مردم را از 
شیوه ها و رویکردهای نوین حکمرانی دانست و گفت: این رویکرد منجر به تولید 
امید اجتماعی و در نهایت پیشبرد بهتر سیاست ها و سیاستگذاری ها خواهد شد. 
در واقع ما تشکل های مردم نهاد را هم باید تشویق و حمایت کنیم و هم به عنوان 
حاکمیت نقش تنظیم گری را ایفا کنیم. البته در مقدمه همه این اقدامات باید 

بپذیریم که تشکل های مردم نهاد یکی از پنجره فرصت های مهم کشور هستند.

 نماینده مجلس: 

آب برخی مدیران را قطع کنید
 تا بدانند بی آبی چیست 

 نماینده مجلس از بی توجهی مدیران به مشکلات دامداران و عشایر انتقاد کرد.
مجید نصیرایی در نشست علنی  روز سه سه شنبه مجلس شورای اسلامی 
اند،  به شدت دچار مشکل شده  روزها دامداران  این  تذکر شفاهی گفت:  در 
تصمیماتی برای حمایت و خرید دام آنها از سوی وزارت جهاد کشاورزی و اجازه 
صادرات دام مازاد خلاف قانون نیست. چرا در مقابل این خواست مقاومت می 

شود. کمر دامداران شکسته است.

اخبار

سرلشکر سلامی: 

رژیم صهیونیستی قادر به دفاع
 از خود نیست 

فرمانده کل سپاه در دیدار با ژنرال ندیم رضا با اشاره به تحرکات برخی کشورهای منطقه 
برای عادی سازی روابط با صهیونیست ها اظهار داشت: رژیم صهیونیستی که قادر به 

دفاع از خود هم نبوده چگونه برخی کشور های اسلامی بر آن تکیه می کنند.
سرلشکر سلامی در دیدار با ژنرال ندیم رضا رئیس کمیته مشترک روسای ستاد ارتش 
پاکستان که در راس هیئت نظامی در ستاد فرماندهی کل سپاه حضور به هم رساندند ، با 
تاکید بر مناسبات نزدیک و ریشه دار دینی،فرهنگی و تاریخی دو ملت ، کشور و نیروهای 
نظامی ایران و پاکستان گفت : ما دو ملت مسلمان هستیم که خدای واحد، پیامبر عظیم 
الشأن و قرآن ما را به یکدیگر پیوند داده است علاوه بر این یک فرهنگ غنی مشترک که 
دو ملت را به هم متصل می کند از عوامل دیگر این احساس برادری است و در کنار آن 
همسایگی که در مفاهیم و تعابیر قرآنی و تعالیم پیامبر عظیم الشأن نیز وجود دارد ، درباره 

همسایگان ما هم صادق است.
وی با تاکید بر اینکه در تاریخ ریشه دار دو ملت هیچ نشانه ای جز دوستی و برادری وجود 
ندارد گفت: علاوه بر این اشتراکات قوی و ریشه دار ما به عنوان جزئی از جهان اسلام 

دشمن های مشترکی داریم.
سرلشکر سلامی از رژیم غاصب صهیونیستی به عنوان دشمن جهان اسلام و بشریت 
یاد کرد و با بیان اینکه آمریکایی ها نیز که تکیه گاه اصلی صهیونیست ها هستند اساساً 
دشمن حکومت اسلام هستند، فرجام و سرنوشت عادی سازی روابط با صهیونیست های 
کودک کش را برای برخی حکام منطقه تلخ توصیف و تصریح کرد :سوال مهمی است که 
رژیم صهیونیستی که قادر به دفاع از خود هم نیست و کاملًا یک رژیمی بدون سیاست 
است ،چگونه برخی کشورهای اسلامی بر آن تکیه می کنند که دارای امنیت یا اقتصاد 

باشند این مسئله هیچ منطقی ندارد .
وی ارمغان حضور آمریکایی ها در جهان اسلام را تفرقه های بزرگ ،جنگ های داخلی 
طولانی ، تخریب خانه ها و همچنین آواره کردن مردمان ، محروم کردن ملت های مسلمان 
از ثروت های خودشان و در واقع داشتن ناامنی و فقر و عقب ماندگی دانست و گفت: وقتی 
به افغانستان نگاه می کنیم آثار زیان بار و غیر قابل جبران مداخله آمریکایی ها را می بینیم 
همانگونه که ما از این مداخلات ویرانگر آمریکایی ها در افغانستان رنج می بریم ؛مردم، 

دولت و اساساً کشور پاکستان هم به نحو دیگری رنج می برند.
فرمانده کل سپاه با بیان اینکه امنیت جمهوری اسلامی پاکستان را معادل امنیت 
جمهوری اسلامی ایران می دانیم، بر توسعه و تحکیم مناسبات و همکاری ها در حوزه 
های مختلف به ویژه ارتقای هرچه بیشتر امنیت مرزهای مشترک و مبارزه با تروریست ها 
تاکید کرد و گفت:خوشبختانه ما بیشتر ملاقات هایمان طی سالهای گذشته با فرماندهان 
عزیز ارتش پاکستان بوده است، این نشان دهنده آن است که ما روابط برادری خوبی با 

ارتش پاکستان داریم و با هر چیزی که بخواهد به آن خدشه وارد کند مقابله می کنیم.
  

رئیسی در دیدار هیات امنای صندوق های قرض الحسنه و معتمدین بازار؛

صندوق های قرض الحسنه، مصداق
 عمل خیر به همنوعان است

 رئیس جمهور گفت: امروز صندوق های قرض الحسنه با برخورداری از اعتماد مردم، 
مصداق عمل خیر و کمک مومنانه به همنوعان شناخته می شود.

در دیدار اعضای هیئت امنای صندوق های قرض الحسنه و معتمدین بازار با رئیس 
جمهور مهم ترین مسائل، مشکلات و راهکارهای ایفای نقش این صندوق ها در کمک به 

دولت و کاهش مشکلات مردم بررسی شد.
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی در این دیدار که پیش از ظهر روز سه شنبه برگزار 
شد، با اشاره به اینکه قرض الحسنه ریشه در اعتقاد و باورهای مردم دارد، تاکید کرد: امروز 
صندوق های قرض الحسنه با برخورداری از اعتماد مردم، مصداق عمل خیر و کمک 

مومنانه به همنوعان شناخته می شود.
وی با قدردانی از خدمات صندوق های قرض الحسنه و تلاش های خالصانه و ارزشمند 
خدمات رسانی  بر  علاوه  قرض الحسنه  صندوق های  افزود:  صندوق ها  این  مدیران 
به قشرهای ضعیف و نیازمند، کمک دولت نیز محسوب می شوند و دولت نیز از این 

صندوق ها حمایت می کند.
سلامت  حفظ  برای  را  اعتبار  و  پول  شورای  دستورالعمل های  اجرای  رئیس جمهور 
عملکرد صندوق ها و برقراری انضباط مالی ضروری دانست و تاکید کرد: باید با بهره گیری 
از مشورت های اعضای امنای صندوق ها مراقبت شود نام درخشان این صندوق ها و 
خدمات آنها آسیب نبیند و برای نظارت نیز از چهره های خوش نام و دلسوز مجموعه 

قرض الحسنه ها استفاده شود.
با توجه به شرایط  نیز گفت:  به مدیران صندوق های قرض الحسنه  رئیسی خطاب 
اقتصادی کشور، صندوق های قرض الحسنه با افزایش و توسعه خدمات، نقش فعال تر و 

موثرتری در کمک به حل مشکلات ایفا کنند.
 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس:

مذاکرات دوحه برای حل موضوعات 
باقیمانده گفت وگوهای وین است

 سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: 
مذاکرات برنامه ریزی شده دوحه ادامه مذاکرات وین است و این مدل پیشنهاد شده برای 

تسریع روند مذاکرات و حل موضوعات باقیمانده از گفت گو های پیشین است. 
ابوالفضل عمویی در مورد ادامه مذاکرات برای رفع تحریم ها در دوحه گفت: مذاکرات 
برنامه ریزی شده دوحه قطر ادامه مذاکرات وین است و این مدل  پیشنهاد شده برای 

تسریع روند مذاکرات و حل موضوعات باقیمانده از گفت گوهای پیشین است.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با اشاره به متن پیش نویس 
مذاکرات وین تصریح کرد: موضوعات اختلافی در این پیش نویس باقیمانده است و عمده 
موضوعات هم از جنس تحریم هایی است که آمریکا تلاش می کند آنها را حفظ کند، اما 
جمهوری اسلامی برای تامین منافع مردم کشور به دنبال حذف و رفع این تحریم هاست.

نماینده  مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه قرار است مسیر مذاکرات در 
دوحه قطر با سرعت بیشتری پیش رود، گفت: اگر آمریکایی ها آمادگی برای رفع  تحریم ها  
علیه ایران را داشته باشند انتظار داریم که نتیجه مذاکرات سریع مشخص شود و ماموریت 
اصلی هیات مذاکره کننده ایران در دوحه هم سرعت بخشیدن به روند مذاکرات و حفظ 

منافع ملی کشور است.
عمویی اضافه کرد: در کمیسیون امنیت ملی مجلس روند مذاکرات را رصد و پیگیری 
می کنیم و  بعد از اتمام این مذاکرات از وزیر امور خارجه و مقامات ذیربط  می خواهیم تا 

گزارشی از این مذاکرات ارائه کنند.
وی با بیان اینکه هدف مجلس در این مذاکرات حفظ  منافع ملی کشور است، گفت: 

اگر قرار است رفع تحریم ها صورت گیرد باید عائدی اقتصادی برای مردم داشته باشد.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه ایران اهداف 
خود در این مذاکرات را با سه محور حفظ برنامه انرژی هسته ای، کسب انتفاع اقتصادی از 
طریق رفع تحریم و دستیابی به یک توافق پایدار دنبال می کند، تاکید کرد: سیاست های 
جمهوری اسلامی در مذاکرات دوحه همان سیاست های سابق است اما وقتی آمریکایی 
ها اعتراف می کنند که تحریم های حداکثری شکست خورده است باید آمادگی لازم را 

برای کنار گذاشتن تحریم ها داشته باشد و برای رفع کلیه تحریم ها اقدام کنند.

 رئیس سازمان انرژی اتمی:

نصب سانتریفیوژهای جدید در فردو
 بر اساس برنامه اقدام راهبردی است

 رئیس سازمان انرژی اتمی درباره انتشار اخباری مبنی بر نصب زنجیره های جدید 
تکمیل  و  راهبردی  اقدام  برنامه  زمینه  در  این موضوع  فردو، گفت:  در  سانتریفیوژها 

زنجیره ها مطابق اهداف قانون دنبال شده است.
محمد اسلامی معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی در حاشیه برگزاری 
همایش »توسعه کاربرد پرتوها در صنایع نفت، گاز و پتروشیمی« اظهار کرد: در بخش های 
گوناگون نظیر حوزه کشاورزی و صنایع غذایی اقداماتی برای استفاده از دانش هسته ای 
انجام شده است و خوشبختانه اکنون نیز شرایطی فراهم شده تا صنعت هسته ای در 
کل فرآیندهای مربوط به صنایع نفت، گاز و پتروشیمی بتواند نقش آفرینی کرده و مثمر 
ثمر باشد زیرا متاسفانه تاکنون استفاده از ظرفیت هسته ای در این صنایع مغفول و 
ناشناخته مانده است. وی تصریح کرد: برای پیشبرد اهداف، به معرفی سرفصل ها و بیان 
ظرفیت های سازمان انرژی اتمی می پردازیم و همچنین به تبادل نظر درباره پروژه های 

تحقیقاتی انجام شده در این صنایع و نیازهای لجستیکی صنعت نفت خواهیم پرداخت.

رهبر معظم انقلاب تاکید کردند: اکثریت قضات، افرادی شریف، پاکدست، 
نجیب، مؤمن و زحمتکش هستند اما با معدود افراد فاسد که به کار و آبروی دیگران 
آسیب می زنند، باید برخورد شود البته در مقوله مبارزه با فساد، کار اصلی، مقابله با 

ساختارهای فسادزا و در هم شکستن آن هاست. 
به گزارش ازپایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، رهبر معظم انقلاب 
اسلامی صبح روز سه شنبه در دیدار رئیس قوه قضاییه و جمعی از مسئولان و 
کارکنان دستگاه قضایی به تبیین »سنت هایِ غیرقابل تغییر الهی در جوامع« 
پرداختند و گفتند: علت سربلندی و پیروزی حیرت آور ملت ایران و نظام جمهوری 
اسلامی در برابر حوادث بزرگ و تلخ سال ۱۳۶۰، ایستادگی و تلاش و نهراسیدن از 
دشمنان بود و این سنت الهی در همه دورانها قابل تکرار است و باید بدانیم خداوند 

سال ۱۴۰۱ همان خداوند سال ۱۳۶۰ است.
ایشان همچنین قوه قضائیه را رُکنی مهم و تأثیرگذار در مسائل کشور خواندند و 
توصیه هایی هشت گانه همچون اجرای جدی سند تحول در همه سطوح، مبارزه 
جدی با فساد، جلوگیری از تضییع حقوق عامّه، مراقبت از امنیت روانی مردم، 
تنظیم رابطه دستگاه قضایی با ضابطان و به سرانجام رساندن پرونده های باز شده 

در افکار عمومی، خطاب به مسئولان این قوه بیان کردند.
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار، با گرامی داشت یاد و خاطره شهید آیت الله 
بهشتی و دیگر شهدای هفتم تیر، شهید بهشتی را شخصیتی واقعاً برجسته 
خواندند و با اشاره به شرایط پیچیده و خاص ماه های منتهی به هفتم تیر سال 
۱۳۶۰ و بعد از آن، گفتند: بررسی شرایط آن دوران برای امروز ما معرفت آموز و راه 

گشا است.
حضرت آیت الله خامنه ای با مرور شرایط سال ۱۳۶۰، و ماههای قبل از هفتم تیر، 
به وضعیت سخت جنگ تحمیلی و پیشروی نیروهای صدام تا نزدیکی چند شهر 
بزرگ در غرب و جنوب اشاره کردند و افزودند: در کنار شرایط بسیار نامساعد جنگ، 
در تهران نیز منافقین عملًا جنگ داخلی به راه انداخته بودند و از نظر سیاسی هم 
چند روز قبل از هفتم تیر، مجلس به عدم کفایت سیاسی رئیس جمهور رأی داده 
بود و کشور رئیس جمهور نداشت. در چنین شرایطی، استوانه ای همچون شهید 

بهشتی از انقلاب و نظام گرفته شد.
ایشان همچنین به شهادت رئیس جمهور و نخست وزیر کشور، دو ماه بعد از حادثه 
هفتم تیر و پس از آن، شهادت تعدادی از فرماندهان ارشد جنگ در سانحه هوایی 
اشاره کردند و گفتند: جوانان و نسل جدید از این حوادث مطلع نیستند و باید این 
مسائل را مطالعه و با دقت در مورد آنها فکر کنند. کدام دولت و کشور را سراغ دارید 

که در مقابل چنین حوادث تلخ و وحشتناکی از پا نیفتد؟
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: در مقابل همه این حوادث، در رأس همه 
امام همچون کوه دماوند سربلند ایستاد و مسئولان دلسوز و مردم و جوانان انقلابی 
نیز ایستادند و توانستند شرایط کشور را صد و هشتاد درجه تغییر دهند، به طوری 
که ناکامی های پی در پی به پیروزیهای پی در پی تبدیل شد، منافقین از سطح 

خیابانها جمع شدند، ارتش و سپاه قوی تر شدند و کشور به روال عادی بازگشت.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به ذوق زدگی دشمن در برخی مقاطع به دلیل 
برخی ضعفها و و کمبودهای داخلی افزودند: هم در سال ۱۳۶۰ و هم بعد از آن در 
چهار دهه گذشته، دشمن در مواردی ذوق زده و امیدوار شده و تصور کرده است 
بساط انقلاب و نظام در حال جمع شدن است اما این امیدواری تبدیل به نا امیدی 

شده و مشکل آنها این است که راز این ناامیدی را متوجه نمی شوند.
ایشان تأکید کردند: دشمن نمی تواند بفهمد که در این عالم به غیر از محاسبات 

سیاسی، محاسبات دیگری هم وجود دارد که همان سنت های الهی هستند.
رهبر انقلاب به نمونه هایی از سنت ها و قوانین الهی در قرآن درباره نتیجه یاری 
دین خدا و یا نتیجه کفران نعمت های خداوند اشاره کردند و افزودند: قرآن کریم 
مملو از مضامینِ مربوط به سنت های الهی است و جمع بندی آنها این است که اگر 
جوامع در مقابل دشمنان ایستادند و با توکل بر خداوند به وظایف خود عمل کردند، 
نتیجه آن پیروزی و پیشرفت است اما اگر دچار اختلاف، عافیت طلبی و سستی 

شوند، نتیجه آن شکست خواهد بود.
سعی کنیم خودمان را مصداق سنت های الهی

 در راه پیشرفت قرار بدهیم
 حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر لزوم بررسی علمی سنت های الهی با نگاه 
جامعه شناسی، سخنان خود در این بخش را اینگونه جمع بندی کردند: ملت 
ایران در سال ۱۳۶۰ با قرار گرفتن در مدار یکی از سنت های الهی یعنی جهاد و 
ایستادگی توانست دشمن را ناامید کند. امروز نیز همان قاعده و قانون جاری است 
و خداوند سال ۱۴۰۱ همان خداوند سال ۱۳۶۰ است و باید تلاش کنیم خود را 

مصداق سنت های الهی قرار دهیم تا نتیجه آن پیشرفت و پیروزی باشد.
رهبر انقلاب در ادامه قوه قضائیه را رُکنی مهم و تأثیرگذار در کل کشور خواندند 
و گفتند: بر اساس آیات قرآن کریم، وظیفه حکومت اسلامی، اقامه نماز یعنی 
گسترش روح تعبّد در جمهوری اسلامی، ایتاء زکات یعنی عدالت توزیعی در 
جامعه اسلامی و امر به معروف و نهی از منکر یعنی امر به ارزشهایی همچون 
عدالت،  انصاف، برادری و نهی از ظلم، فساد و تبعیض است که به این اصل در 

قانون اساسی نیز تأکید شده و جزو وظایف قوه قضائیه هم قرار دارد.
ایشان افزودند: اگر به این وظایف با استفاده از امکانات گوناگون همچون امکانات 
قضا و دادگستری عمل نشود، مصداق تضییع نعمت های الهی است و از این ناحیه 

ضربه خواهیم خورد.
قوه قضاییه یک عامل مهم اقتدار در اداره کشور است

حضرت آیت الله خامنه ای، رئیس قوه قضائیه را فردی مؤمن، انقلابی، پُر کار، 
مردمی، به دور از تشریفات، آشنا با زوایای گوناگون قوه و برخوردار از گوش شنوا 
در قبال منتقدان خواندند و توصیه هایی هشت گانه به مسئولان و کارکنان این قوه 

بیان کردند.
از  را  قبل  مدیریت  دوره  در  تهیه شده  تحول  سند  اول،  توصیه  در  ایشان 
مترقی ترین اسناد تحول دانستند و افزودند: به این سند باید عمل و بر اساس آن 

شخصیت سازی و کادرسازی شود.
رهبر انقلاب، عمل به سند تحول را باعث جلوگیری از انفعال در مقابل مخالفت ها 
خواندند و افزودند: رئیس قوه، مقیّد به عمل به سند است اما در سطوح دیگر یعنی 
همه قضات،  کارکنان و مدیران نیز باید این کار با قوت دنبال شود البته بر اساس 

برخی گزارشها، در این زمینه آنگونه که باید، عمل نشده است.
ساختارهای فسادزا در قوه قضاییه باید در هم شکسته بشود

»مبارزه جدی با فساد« توصیه بعدی حضرت آیت الله خامنه ای به مسئولان 
قضایی بود.

ایشان با تأیید سخنان رئیس قوه قضائیه مبنی بر »در اولویت بودن مبارزه با 
فسادِ درون قوه«، خاطرنشان کردند: اکثریت قضات، افرادی شریف، پاکدست، 
نجیب، مؤمن و زحمتکش هستند اما با معدود افراد فاسد که به کار و آبروی دیگران 
آسیب می زنند، باید برخورد شود البته در مقوله مبارزه با فساد، کار اصلی، مقابله با 

ساختارهای فسادزا و در هم شکستن آن هاست.
رهبر انقلاب با تأکید بر تقویت دانش قضایی و جلوگیری از صدور احکام ضعیف یا 
مخدوش، در توصیه بعدی به تشویق قضات و کارکنان شریف و زحمتکش سفارش 

کردند.
»معطل نماندن هیچ یک از اختیارات و مأموریت های قانونی قوه« توصیه دیگر 
حضرت آیت الله خامنه ای به مسئولان قضایی بود که در این زمینه گفتند: مثلاً  
دادستان کل در حوزه حقوق عمومی وظایفی دارد که باید با رصد کامل و البته بدور 

از احساسات و شعارزدگی، از تضییع حقوق عامه جلوگیری کند.
قضائیه  قوه  مهم  مأموریتهای  مصادیق  دیگر  از  را  جرم  از  پیشگیری  ایشان 
برشمردند و گفتند: به عنوان نمونه باید با عمل به تکلیف قانونی در زمینه تعیین 
مالکیت زمین ها در شهرها و روستاها، از جرائمی مانند زمین خواری و کوه خواری 

پیشگیری شود.
در حق متهم زیاده روی یا تندروی نشود 

رهبر انقلاب در توصیه ششم، »تنظیم ارتباطات قوه قضائیه و ضابطان قضایی« 
را مورد تأکید قرار دادند و گفتند: بر رفتار ضابطین باید مراقبت و نظارت شود که در 
حق متهم زیاده روی یا تندروی نشود. دستگاه قضایی نیز نباید تحت تأثیر ضابط 
باشد بلکه باید به صورت مستقل به مسائل رسیدگی کند. البته نظرات کارشناسی 

ضابطان نیز نادیده گرفته نشود.
ایشان در این زمینه افزودند: یکی از گلایه های ضابطان از دستگاه قضایی رها 
کردن برخی پرونده ها به علت کمبودهای قانونی است در حالیکه باید با تکمیل 

قوانین این خلأ را برطرف کرد.
سر زخم پرونده های بازشده در افکار عمومی نباید باز بماند 

 حضرت آیت الله خامنه ای در توصیه بعدی به مسئولیت قوه قضائیه در قبال 
امنیت روانی مردم اشاره کردند و گفتند: امنیت روانی از جمله حقوق عمومی 
است و دستگاه قضایی باید از نگران کردن و تخریب ذهن مردم به وسیله شایعات 
و اظهارات دروغ و هراس افکنِ افراد مشخص یا نامشخص در رسانه ها و فضای 

مجازی جلوگیری کند.
رهبر انقلاب در توصیه هشتم و پایانی با اشاره به باز شدن پرونده های مهم و 
گوناگون در افکار عمومی همچون مسائل کارخانجات یا تصرفات غیرقانونی، تأکید 
کردند: سر زخم پرونده هایی که در افکار عمومی باز می شود نباید باز بماند. هر 

پرونده را تا آخر ادامه دهید و نهایی کنید.
ایشان در پایان سخنانشان، کار قضایی را از جمله کارهای بسیار دشوار برشمردند 
و گفتند: البته اگر این کار را برای خدا و با هدایت الهی انجام دهید، اجر آن نیز 

سنگین خواهد بود.
رایگان کردن برخی خدمات قضایی در مناطق محروم

 در ابتدای این دیدار، حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای رئیس قوه 
قضائیه، گزارشی از اقدامات این دستگاه در دوره اخیر، با تأکید بر ارتباط بیش از 
پیش با اقشار مختلف مردم، تقویت تعامل با قوای دیگر، تلاش برای تحقق سند 
تحول قضایی، جهش در استفاده از فناوری های نوین و هوشمندسازی خدمات 
قضایی، حمایت از تولید و رفع موانع آن، رایگان کردن برخی خدمات قضایی 
در مناطق محروم، مبارزه جدی با فساد به ویژه در داخل قوه، اولویت دادن به 
پرونده های کثیرالشاکی و دارای اهمیت در افکار عمومی، تشدید نظارت ها بر 
حُسن اجرای قوانین و مصوبات لازم الاجرا و همچنین پیگیری های مستمر و جاری 

برای بهبود وضع معیشتی کارکنان و تقویت پایه بودجه قوه قضائیه بیان کرد.

رهبر معظم انقلاب در دیدار رئیس و مسئولان قوه قضائیه: 

ساختارهای فسادزا در قوه قضاییه باید در هم شکسته شود

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به برخی گلایه ها از پرداخت نشدن سهم 
حوزه سلامت از درامد های مالیات بر ارزش افزوده گفت: یک درصد از ۹ درصد درامد 
مالیات بر ارزش افزوده سهم وزارت بهداشت است و باید در ۱۵ ام هر ماه این رقم به 

صورت مستقیم برای این وزارت واریز شود.
دکتر محمدباقر قالیباف در نشست روزسه شنبه ۷ تیرماه کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس، با اشاره به پیگیری نمایندگان درباره واریز نشدن سهم ۱۰ درصدی 
وزارت بهداشت از سرفصل هدفمندی یارانه ها و نیز سهم یک درصد این حوزه از درامد 
حاصل از مالیات بر ارزش افزوده گفت: سهم یک درصدی وزارت بهداشت ازمالیات 
بر ارزش افزوده باید ۱۵ ام هر ماه به صورت مستقیم برای این وزارتخانه واریز شود و 

این مسئله هیچ جای تاخیر یا بحث دیگری ندارد. 
وی تاکید کرد: همانطور که هفته گذشته در صحن مجلس نیز تاکید کردم این 
مبلغ باید به صورت منظم در نیمه هر ماه واریز شود و اگر چنین نشود این مسئله را به 

صورت ویژه و صریح پیگیری خواهم کرد. 
رئیس مجلس همچنین با انتقاد از اینکه ۱۲ میلیون مترمربع در حوزه سلامت 
اظهار کرد:  داریم،  رها شده  و  تکمیل  نیمه  پروژه های  به  مربوط  ساختمان های 
این شرایط در حالی است که با یک برنامه دقیق در دهه گذشته حداقل نیمی از 

پروژه های امکان رسیدن به بهره برداری و ارائه خدمات به مردم را داشت، اما متاسفانه 
این مسئله مورد توجه قرار نگرفت. 

قالیباف در همین زمینه با بیان این که متاسفانه به نظر می رسد به دلایل مختلف، 
قدرت حل مسئله را در عرصه های گوناگون از دست داده ایم، تصریح کرد: اگر چه 
مشکلات را تشخیص می دهیم و امکان حل و فصل آن را داریم، اما قدرت حل مسئله 
نداریم و این مشکلی جدی است که نتیجه نحوه حکمرانی ما در کشور است و این 

شیوه باید تغییر کند تا بتوانیم بر مشکلات غلبه کنیم. 
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه این آسیب شناسی از شیوه حکمرانی 
کشور به زمان تدوین برنامه هفتم توسعه اشاره کرد و با اشاره به تاثیر این برنامه در 
مدیریت مشکلات مختلف کشور گفت: در تدوین برنامه هفتم باید مراقبت کنیم که 
مثل گذشته آرزو ها به قانون تبدیل نشود، بلکه با تمرکز بر مشکلات اساسی کشور به 

نحوی برنامه نویسی کنیم که این برنامه بتواند کشور را از شرایط کنونی خارج کند. 
وی با اشاره به تاکید رهبر معظم انقلاب برای مسئله محور بودن برنامه هفتم گفت: 
اگر در برنامه هفتم به ۳ تا ۴ مسئله اصلی کشور توجه کنیم، می توانیم اطمینان 
داشته باشیم که این موارد در برنامه حل و فصل خواهد شد که به رفع بسیاری از 

مشکلات منجر می شود

هشدار مجدد قالیباف:

سهم حوزه سلامت از مالیات را جدی پیگیری می کنیم 

رژیم  حضور  کرد:  تاکید  خارجه  امور  وزیر   
فتنه  جز  به  ارمغانی  هیچ  منطقه  در  صهیونیستی 

انگیزی و ایجاد نا امنی نخواهد داشت. 
حسین امیرعبداللهیان در صفحه شخصی خود در 
اینستاگرام نوشت: سفرم به ترکیه دیشب با دیدار رجب 
طیب اردوغان رییس جمهور ترکیه به اتمام رسید و 
امروز برای شرکت در نشست وزرای خارجه کشورهای 

ساحلی دریای خزر راهی ترکنمستان شدم.
امیرعبداللهیان اظهار داشت: شب گذشته در دیدار 
با اردوغان ضمن ابلاغ سلام رییس جمهور کشورمان 
از وی برای سفر به تهران به منظور برگزاری نشست 

شورای عالی همکاری های دو کشور دعوت به عمل 
آوردم. وی خاطر نشان کرد: در این دیدار در خصوص 
موضوع سوریه به اردوغان گفتم راه حل سیاسی را تنها 
راه حل برای کاهش نگرانی های امنیتی ترکیه می 
دانیم و با تکرار مجدد ضرورت اجتناب از هرگونه اقدام 
نظامی حاضریم برای تسهیل در زمینه گفت وگوی 

منجر به نتیجه پیشقدم باشیم.
در  وگو  گفت  ضمن  کرد:  تاکید  خارجه  امور  وزیر 
خصوص اشتراکات و موارد مورد علاقه دو طرف در 
خصوص تحرکات اخیر رژیم صهیونیستی به رییس 
جمهور ترکیه یادآوری کردم حضور رژیم صهیونیستی 

در منطقه هیچ ارمغانی به جز فتنه انگیزی و ایجاد نا 
امنی نخواهد داشت.

امیرعبداللهیان تصریح کرد: اردوغان در این دیدار 
ضمن ابلاغ سلام به مقامات عالی کشورمان سیاست 
نگاه به همسایگان را در دولت جمهوری اسلامی مورد 
تمجید قرار داد و اظهار امیدواری کرد که به زودی به 
تهران سفر خواهد کرد. وی ادامه داد: اردوغان ضمن 
فلسطین،  با  مرتبط  موضوعات  خواندن  اهمیت  با 
قدس و مسجدالاقصی از دیدگاه ترکیه، فلسطین را 
موضوع مهم دنیای اسلام دانست و وحدت جهان 

اسلام در این خصوص را مهم خواند.

امیرعبداللهیان:

 حضور رژیم صهیونیستی در منطقه هیچ ارمغانی ندارد

مرتضی نجفی قدسی*
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از کجا بفهمیم مراقب سلامت روان خودمان نیستیم؟

در جهان پر سرعت و دیجیتالی امروز، به راحتی می توان اجازه داد که پیامک 
و تماس های تلفنی سریع جایگزین مکالمات رو در رو شود، به خصوص در 
خانواده های پر مشغله که نوجوان و کودک دارند.اما شواهد نشان می دهد که 
هیچ چیز جایگزین سنت دیرینه ارتباط دورهم نشستن برای صرف یک وعده 
غذایی خانوادگی نمی شود، به ویژه وقتی سلامت عاطفی این افراد را مد نظر 

قرار دهیم.
غذا خوردن اعضای خانواده در کنار هم از سلامت عاطفی حمایت می کند

تحقیقات زیادی نشان می دهند که وقتی اعضای خانواده ها دور یک میز 
جمع می شوند تا یک وعده غذایی را دور هم صرف کنند، درباره اتفاقات 
روز خود صحبت کنند و زمانی را برای ارتباط با یکدیگر در سطح عمیق تری 

اختصاص دهند، تاثیرات قابل توجهی رخ می دهد.
بچه ها نه تنها احساس ارتباط بیشتری با اعضای خانواده خود می کنند، بلکه 
از سلامت عاطفی بهتری نیز برخوردارند، در مدرسه نمرات بالاتری می گیرند و 

کمتر درگیر رفتارهای پرخطر می شوند.
غذا خوردن اعضای خانواده در کنار هم موجب تقویت ارتباط می شود

نتایج یک مطالعه نشان می دهد، نوجوانانی که به طور منظم می نشینند و 
با والدین خود غذا می خورند، نسبت به نوجوانانی که اغلب در خانه ناهار نمی 

خورند، بیشتر از نظر عاطفی توسط خانواده خود حمایت می شوند .
همین موضوع در مورد کودکان کوچکتر نیز صدق می کند، تحقیقات نشان 
می دهد کودکانی که با خانواده خود غذا می خورند احساس نزدیکی و ارتباط 

بیشتری با والدین خود دارند .
مطالعه دیگری نشان داد، نوجوانانی که وعده های غذایی مکرر را با خانواده 
خود به اشتراک می گذارند، در مقایسه با نوجوانانی که وعده های غذایی 
کمتری را در خانه می خورند، کمتر احتمال دارد به علائم افسردگی مبتلا 

شوند .
علاوه بر این، نوجوانانی که مرتب در خانه غذا می خورند، در مقایسه با 

نوجوانانی که به طور منظم با خانواده خود غذا نمی خورند، خلق و خوی مثبت 
تری را تجربه می کنند و دیدگاه بهتری نسبت به آینده دارند .

کارشناسان می گویند، جادوی اثرات مثبت غذا خوردن اعضای خانواده در 
کنار هم زمانی اتفاق می افتد که اعضای خانواده ها دور هم جمع می شوند تا 
صحبت کنند، بخندند، مبارزات روزمره خود را به اشتراک بگذارند، و از یکدیگر 
در فراز و نشیب های زندگی حمایت کنند. این لحظات ارتباط، باعث ایجاد 
حس تعلق می شود که عزت نفس و اعتماد به نفس بیشتری را موجب می 

شود. 
غذا خوردن اعضای خانواده در کنار هم موجب تقویت رشد فکری و سلامت 

عاطفی فرزندان می شود 
یکی دیگر از اثرات مثبت دورهم غذا خوردن اعضای خانواده این است که با 
تقویت رشد فکری و عملکرد تحصیلی کودکان و نوجوانان از سلامت عاطفی 

آنها حمایت می کند.
 بر اساس نتایج یک مطالعه، خواسته های آموزشی )تکالیف، نمرات ضعیف، 
آزمون های چالش برانگیز، و غیره( بزرگترین عامل استرس و اضطراب برای 
نوجوانان و کودکان هستند. و همانطور که این مطالعه نشان داد، این عوامل 
استرس زای تحصیلی می توانند تأثیرات مخربی بر سلامت روانی و عاطفی 

کودکان و نوجوانان داشته باشند.
به عنوان مثال، دانش آموزانی که سطوح بالاتری از استرس مرتبط با تحصیل 
را تجربه می کنند، اغلب سطوح پایین تری از رفاه و خوشی را گزارش می کنند، 
در مدرسه عملکرد ضعیفی دارند، سطوح پایین تری از انگیزه را دارند و در 

معرض افزایش خطر ترک تحصیل هستند .
علاوه بر این، استرس مداوم می تواند باعث ایجاد مسائل مربوط به سلامت 

روان مانند افسردگی و اضطراب شود.
خبر خوب این است که ضرف وعده های غذایی با اعضای خانواده ، با کاهش 
استرس تحصیلی در کودکان و نوجوانان می تواند سلامت عاطفی آنها را بهبود 

بخشد. محققان متوجه شدند که مکالمه هنگام شام، دایره لغات کودکان را به 
طور قابل توجهی بیشتر از بلندخوانی برای آنها افزایش می دهد.

این مطالعه نشان داد که کودکان خردسال ۱۰۰۰ کلمه نادر )کلماتی که در 
لیست ۳۰۰۰ کلمه پرکاربرد یافت نمی شوند( را تنها با نشستن پشت میز شام و 

شنیدن/شرکت در مکالمات خانوادگی فرا گرفتند.
در مقایسه، همین کودکان تنها ۱۴۳ کلمه نادر را با گوش دادن به والدین که 
کتاب های داستان را با صدای بلند می خواندند، یاد گرفتند. و همانطور که 
شواهد نشان می دهد، کودکان با دایره لغات بزرگتر خواندن را زودتر و راحت تر 

از کودکان با واژگان کوچکتر یاد می گیرند.
اما کودکان خردسال تنها افرادی نیستند که از دورهمی های وعده های 
غذایی اعضای خانواده  بهره می برند. برای کودکان سنین مدرسه زیر ۱۳ سال، 
زمان صرف غذای دورهمی در خانواده حتی بیشتر از زمان صرف شده در 
مدرسه، انجام تکالیف و شرکت در فعالیت های فوق برنامه مانند ورزش، برای 

پیشرفت تحصیلی آنها تاثیر دارد.
تحقیقات بیشتر نشان می دهد، نوجوانانی که ۵ تا ۷ بار در هفته با خانواده 
خود غذا می خورند، ۲ برابر بیشتر از نوجوانانی که کمتر از دو بار در هفته با 

خانواده خود غذا می خورند، در مدرسه نمرات عالی می گیرند .
زمانیکه اعضای خانواده دور یک میز می نشینند و درباره آنچه در زندگی 
یکدیگر می گذرد )تکالیف، پروژه های آینده، نمرات آزمون و غیره( بحث می 
کنند، کودکان و نوجوانان می توانند از گفتگوی والدین خود بیاموزند، حمایت 
و تشویق شوند، درخواست و راهنمایی کنند، و در حین گذراندن سال های 

تحصیلی خود مسئولیت پذیری بیشتری داشته باشند.
این کار به نوبه خود رشد فکری و تحصیلی آنها را بهبود می بخشد و در نهایت 

از رفاه عاطفی آنها حمایت می کند.
صرف وعده های غذایی با اعضای خانواده باعث ترویج رفتار مثبت می شود

در نهایت، مشخص شده است که صرف وعده های غذایی با اعضای خانواده 
به طور قابل توجهی خطر نوشیدن الکل، سیگار کشیدن، مصرف مواد مخدر، 

فعالیت جنسی، اختلالات خوردن و خشونت را کاهش می دهد.
یک مطالعه تأیید کرد ، زمانیکه اعضای خانواده  پنج وعده غذایی یا بیشتر را 
در هفته با هم به صرف می کنند، نوجوانان کمتر سیگار می کشند، مواد مخدر 
مصرف می کنند یا مشروب می نوشند، و کمتر با نوجوانانی که مواد مخدر و 

الکل مصرف می کنند دوست می شوند.
علاوه بر این، صرف منظم وعده های غذایی با اعضای خانواده بطور مستقیم 
با خطر کمتر مصرف مواد مخدر در آینده مرتبط است، حتی پس از خروج 
نوجوان از خانه.  شاید تعجب آور باشد که صرف دورهمی وعده های غذایی 
با اعضای خانواده ، نوجوانان را از درگیر شدن در این نوع رفتارهای مضر حتی 

بیش از نمرات خوب یا حضور در کلیسا باز می دارد .
سلامت  بر  خانواده  اعضای  با  غذایی  وعده های  دورهمی  صرف  تأثیر 
عاطفی زمانی می تواند ریشه  پیدا کند که والدین و فرزندان در مورد مبارزات 
و موفقیت های خود صحبت کنند، احساس تعلق به دست آورند و در سطح 

عمیق تری با یکدیگر ارتباط برقرار کنند.
بنابراین هنگام صرف غذا تلویزیون را خاموش کنید، بچه ها را برای نشستن 
به پشت میز ناهارخوری صدا کنید )حتی اگر تمام چیزی که سرو می کنید 
یک پیتزای یخ زده باشد!(، و بر سر این میز خانوادگی شروع به ایجاد ارتباط و 

تعریف کردن خاطرات کنید.

محققان می گویند؛غذا خوردن با اعضای خانواده چه تاثیری بر سلامتی دارد؟

خوردن ویتامین ها و مکمل ها برای اکثر 
افراد بی فایده است

میلیون ها نفر هر روز ویتامین ها و مکمل ها را به امید جلوگیری از بیماری قلبی و 
سرطان مصرف می کنند، اما یک گزارش جدید نشان می دهد که شواهدی برای 

حمایت از این رویکرد وجود ندارد.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیسن نت، در حالی که تحقیقاتی وجود دارد 
که نشان می دهد مصرف مولتی ویتامین روزانه ممکن است کمی خطر سرطان را 
کاهش دهد، مطالعه جدید نشان می دهد که شواهد کافی وجود ندارد که بگوییم 

مکمل ها می توانند به پیشگیری از بیماری قلبی و سرطان کمک کنند.
با این حال، شواهد کافی وجود دارد که نشان می دهد مکمل های بتاکاروتن 
ممکن است در واقع خطر ابتلاء به سرطان ریه را افزایش دهند، به ویژه در میان 
افرادی که در معرض خطر هستند، و همچنین ممکن است احتمال مرگ بر اثر 
بیماری قلبی را افزایش دهند. علاوه بر این، ویتامین E هیچ مزیتی برای پیشگیری 

از سرطان یا بیماری قلبی ندارد.
اینها نکات اصلی گزارش جدید کارگروه خدمات پیشگیرانه ایالات متحده است، 
هیئتی مستقل از کارشناسان ملی که به طور منظم توصیه های مبتنی بر شواهد را 

در مورد مسائل بهداشتی پیشگیرانه ارائه می کنند.
دکتر »مایکل بری«، نایب رئیس کارگروه، هشدار داد: »این یک پیام منفی 
نیست، و نمی گوید که در مصرف ویتامین ها و مواد معدنی مزایای پیشگیری از 
سرطان یا بیماری قلبی وجود ندارد. بلکه ما خواستار تحقیقات بیشتر با پیگیری 

طولانی تر هستیم.«
این توصیه ها بر اساس بررسی ۸۴ مطالعه در مورد مولتی ویتامین ها، مکمل ها، 
و بیماری های قلبی عروقی و خطر سرطان در بزرگسالان سالم است که بین ژانویه 

۲۰۱۳ و فوریه ۲۰۲۲ منتشر شده است.
تحقیقات نشان داد در بین افرادی که مولتی ویتامین مصرف می کنند، در 
مقایسه با افرادی که از قرص های ساختگی یا دارونما استفاده می کنند، خطر 

ابتلاء به سرطان ۷ درصد کاهش می یابد.
نکته مهم این است که توصیه های جدید برای افرادی که کمبودهای تغذیه ای یا 
نیازهای ویژه دارند، مانند زنان باردار که به اسید فولیک نیاز دارند، اعمال نمی شود.
محققان توصیه می کنند به جای مصرف ویتامین ها، بر پیروی از یک رژیم غذایی 
متعادل که سرشار از میوه ها و سبزیجات است، ورزش منظم و انجام تست های 
غربالگری توصیه شده برای کمک به پیشگیری از بیماری قلبی و سرطان تمرکز 

کنید.
 

راهکارهای دفع انگل های دستگاه 
گوارش با گیاهان دارویی

استفاده از پودر آویشن، افسنطین، تخم گشنیز و پودر خشک شده پوست انار 
از جمله گیاهان دارویی هستند که برای از بین بردن انگل های دستگاه گوارش 

و روده توصیه می شود.
انگل یک موجود زنده است که بر سطح یا درون یک میزبان زنده، زندگی می کند 
و غذای خود را از غذای مصرفی میزبان تغذیه می کند، سه دسته  اصلی از انگل ها 
هستند که موجب بیماری در انسان می شوند که شامل انگل های آغازین یا تک 

یاخته، کرم روده و انگل خارجی که در بیرون بدن انسان زندگی می کند.
بر اساس اعلام پژوهشکده گیاهان دارویی جهاددانشگاهی، یکی از راه های 
موثر برای درمان انگل خون خوار به نام آنکیلوستوم استفاده از پودر آویشن است 
به طوری که روز اول یک مسهل مانند روغن کرچک و سپس یک تا چهار قاشق 
چای خوری پودر آویشن را با کمی شکر یا عسل میل کنید و بعد از چندساعت یک 

مسهل نمکی مانند سولفات دوسود مصرف کنید.
همچنین برای برای از بین بردن کرمک و آسکاریس  از گیاه افسنطین استفاده 
کنید به طوری که پنج روز متوالی هر روز ۲ تا ۳ گرم پودر برگ افسنطین را با کمی 

شکر میل کنید البته برای کودکان نصف پودر گفته شده را بکار ببرید.
برای کرم های دستگاه گوارش از تخم گشنیز میل کنید به طوری که چندروز 
متوالی صبح، ظهر، شب یک قاشق چایخوری پودر تخم گشنیز را در یک لیوان آب 

جوش دم کرده و با شکر میل کنید.
برای درمان انگل های روده به خصوص آسکاریس و کرم کدو از پودر خشک 
پوست میوه انار استفاده کنید و همچنین برای رفع کرم کدو که در کودکان بیشتر 

است از تخم کدو حلوایی و برگ گردو کمک بگیرید.

خواص دارویی بادرنجبوی
بادرنجبویه داروی مورد علاقه پزشک بزرگ ایرانی ابوعلی سینا است که برای 

تقویت قلب و انبساط روح تجویز می کرده است.
به گزارش روابط عمومی پژوهشکده گیاهان دارویی؛ این گیاه به اشکال مختلفی 

از قبیل اسانس، روغن، پماد، کمپرس و دم کرده استفاده می شود.
بادرنجبویه  طبیعت گرم و خشک دارد  و خواص آن عبارت است از : آرام بخش 
اعصاب، ضد بیماری های قلب، معده و روده، مفرح و نشاط آور، خوشبوکننده 
دهان، ضد اسپاسم، ضد درد، ضد تشنج، رفع احساس صدا های مبهم در گوش .
اسانس بادرنجبویه همچنین در آرام کردن درد معده با منشاء عصبی، احساس 
چنگ زدگی در معده، تپش قلب، سر درد های یکطرفه، سر گیجه، عصبانیت، بی 

خوابی، استفراع دوران بارداری و درد عصبی دندان مؤثر است.
برگ بادرنجبویه بهترین دارو برای کسی است که در هنگام نگرانی و اضطراب 
اول  مراحل  تهوع،  بهبود  برای  نیز  آن  کرده  دم  و  می شود  معده  درد  دچار 

سرماخوردگی، خستگی عصبی و افسردگی مفید است.
کمپرس، پماد و روغن این گیاه برای دفع حشرات و درمان زخم نیش آن ها و رفع 

تنش عصبی از زمان این سینا تجویز شده است.
روغن بادرنجبویه برای از بین بردن افسردگی، نگرانی، بی قراری و سر درد های 

عصبی تجویز می شود.
از آنجا که روغن این گیاه عامل اصلی درمان گیاه است، توصیه شده است که از 

مصرف برگ خشک شده گیاه خودداری و از برگ تازه آن استفاده شود.

دفع انگل های دستگاه گوارش
 با گیاهان دارویی 

انگل های دستگاه گوارش را با مصرف گیاهان دارویی درمان کنید.
به نقل از روابط عمومی پژوهشکده گیاهان دارویی جهاددانشگاهی، درمان 
انگل خون خوار به نام آنکیلوستوم با پودر آویشن، روز اول یک مسهل مانند روغن 
کرچک و سپس ۱ تا ۴ قاشق چای خوری پودر آویشن را با کمی شکر یا عسل میل 

کنید و بعد از چند ساعت یک مسهل نمکی مانند سولفات دوسود مصرف کنید.
برای از بین بردن کرمک و آسکاریس افسنطین استفاده کنید.

۵ روز متوالی هر روز ۲ تا ۳ گرم پودر برگ افسنطین را با کمی شکر میل کنید البته 
برای کودکانتان نصف پودر گفته شده را بکار ببرید.

برای کرم های دستگاه گوارش از تخم گشنیز بی بهره نمانید. چندروز متوالی 
صبح، ظهر، شب یک قاشق چایخوری پودر تخم گشنیز را در یک لیوان آب 

با  و  کنید  دم  جوش 
برای  کنید.  میل  شکر 
درمان انگل های روده به 
خصوص آسکاریس و کرم 
کدو از پودر خشک پوست 

میوه انار استفاده کنید.
که  کدو  کرم  رفع  برای 
در کودکان بیشتر است از 
تخم کدو حلوا و برگ گردو 

کمک بگیرید.

سلامت

۶ نکته برای جلوگیری از ناخن جویدن
اعتقاد بر این است که حدود ۲۰ تا ۳۰ درصد از جمعیت عمومی بطور مزمن 
ناخن های خود را می جوند. این عادت بعد از ۱۰ سالگی، در مردان شایع تر از 
زنان است. در حالی که علت دقیق جویدن ناخن توسط افراد مشخص نیست، 
اما برخی عوامل از جمله اضطراب، ژنتیک و کسالت احتمال ابتلای افراد به این 

عادت را افزایش می دهد.
در این گزارش به شش روش برای جلوگیری از ناخن جویدن اشاره شده است.

مانیکور منظم داشته باشید: زمانیکه ناخن جویدن به قیمت از بین رفتن 
مانیکور زیبا و جدید شما تمام شود، این عادت می تواند کمتر جذاب شود. علاوه 
بر این، طعم شیمیایی لاک ناخن می تواند به عنوان یک عامل بازدارنده عمل 

کند.
مانیکورهای سنتی می توانند میل به جویدن را کاهش دهند، اما استفاده از ژل 
یا ناخن های مصنوعی عمل جویدن ناخن را بیشتر کاهش دهد. بسیار مهم است 
که اندکی پس از ترک خوردن  مانیکور قبلی، مجدداً مانیکور خود را انجام دهید تا 

به ترک عادت ادامه دهید. 
محصولی با طعم تلخ به ناخن ها بزنید: استفاده از یک طعم بد یا شوک آور 
برای ناخن های می تواند به شما در پیشگیری از جویدن ناخن ها کمک کند. لاک 
با طعم تلخ به طور زیادی در اکثر داروخانه ها برای افرادی که به دنبال ترک ناخن 

جویدن هستند، در دسترس است.
ناخن های خود را مرتب کوتاه کنید: »گان انج سرن«، جراح گوش، حلق و 
بینی در سنگاپور، می گوید: ناخن های خود را کوتاه نگه دارید تا کمتر ناخنی برای 
جویدن داشته باشید. با این ترفند، به سختی می توانید با دندان هایتان به ناخن ها 

برسید و احتمال زیادی وجود دارد که به جویدن ناخن هایتان بی علاقه شوید.
البته، با وجود کوتاه بودن ناخن ها باز هم ممکن است ناخن های خود را با دندان 
بکنید اما جویدن ناخن ها در زمانی که ناخن ها اینقدر کوتاه هستند می تواند 

باعث تحریک پوست، خونریزی و رشد نامناسب ناخن شود.
تمرین تغییر عادت را امتحان کنید: روش دیگر برای متوقف کردن جویدن 
ناخن ها، آموزش تغییر عادت است؛ در این رویه یک عادت ناسالم با فعالیتی 
متفاوت و سالم تر جایگزین می شود. وقتی عادت شما شکسته شد، دیگر نیازی به 

ادامه تمرین جدید نیست.
به  توانید  و چه درازمدت، که می  زیادی وجود دارد، چه کوتاه مدت  عادات 
جای جویدن ناخن، آنها را انجام دهید. هنگامی که میل به جویدن ناخن دارید، 

متخصصان توصیه می کنند به جای آن یکی از کارهای زیر را انجام دهید:
- یک تکه آدامس بجوید؛ گان می گوید: این کار دهان شما را مشغول نگه می 

دارد و از جویدن انگشتانتان جلوگیری می کند.
- با چیزی مانند حلقه یا توپ استرس در دستان خود بازی کنید.

- حرکت کنید؛ »پل گرین«، دکترا، روانشناس در منهتن، نیویورک، می گوید: 
وقتی متوجه شدید که ناخن هایتان را می جوید، به خودتان سخت نگیرید - در 
عوض، بلند شوید و کاری متفاوت انجام دهید تا توجه خود را به کار دیگری جلب 

کنید.
بروکلین،  در  پوست  متخصص  پزشک  بارد«،  »سوزان  بپوشید:  دستکش 
نیویورک، می گوید: برای جلوگیری از جویدن ناخن، ناخن های خود را با روکش 
انگشت یا دستکش بپوشانید. زمانیکه می خواهید این مانع را برای جویدن ناخن 

های خود بردارید، بیشتر از این عادت آگاه می شوید و جلوی خود را می گیرید.
محرک های خود را پیدا کنید: در حالی که ممکن است حواستان به جویدن 
ناخن هایتان نباشد، تمام سعی خود را بکنید که حواستان به زمان وقوع آن باشد.
گان می گوید: »چه عصبی هستید یا فقط کسل، دانستن زمان و چرایی آن به 
شما کمک می کند تا موضوع را بهتر درک کنید، و به شما امکان می دهد راه حلی 

بیابید که می تواند پاسخ بدنتان را به دلایل تعیین شده معکوس کند«.
به گفته گان و گرین ناخن های بلند،عدم لاک ناخن، موقعیت های عصبی 

کننده و کسالت برخی از محرک های رایج برای ناخن جویدن هستند.

میلیون ها نفر در سراسر جهان هر روز از سردرد رنج می برند. حدود ۱۶ درصد از 
افراد تنها در ایالات متحده، گزارش کردند که در سال گذشته سردرد داشته اند و 

سالانه بیش از ۸ میلیون آمریکایی با شکایت از سردرد به پزشک مراجعه می کنند. 
به نقل از ارث، انواع مختلفی از سردرد و درمان های متفاوتی برای این بیماری 

دردناک و ناتوان کننده وجود دارد که افراد زیادی را تحت تاثیر قرار می دهد.
 Neurology یافته های این بررسی که در نشریه پزشکی آکادمی نورولوژی آمریکا
منتشر شده، این موضوع را بررسی کرده است که آیا از طب سوزنی می توان برای 

کاهش فراوانی سردردهای تنشی استفاده کرد یا خیر.
سردردهای تنشی با فعالیت بدنی بدتر نمی شوند و با حالت تهوع همراه نیستند. 
این وضعیت زمانی مزمن در نظر گرفته می شود که سردرد حداقل ۱۵ روز در ماه 

رخ دهد.
دکتر یینگ لی، محقق این مطالعه از دانشگاه طب سنتی چینی چنگدو گفت: 
سردردهای تنشی از رایج ترین انواع سردردها هستند و افرادی که بیشتر درگیر این 

سردردها می شوند، ممکن است به دنبال جایگزین هایی برای دارو باشند.
نتایج تحقیق نشان داد که طب سوزنی، میانگین تعداد روزهای سردرد در ماه برای 
افرادی که با این حملات سردرد دردناک و مخرب مقابله می کنند را کاهش می دهد.
در این تحقیق همه شرکت کنندگان از درمان طب سوزنی بهره مند شدند و به طور 
کلی، شرکت کنندگان کاهش ۵۰ درصدی در تعداد روزهای ابتلا به سردرد را  ثبت 

کردند.
از افرادی که طب سوزنی واقعی دریافت کردند،  پایان مطالعه، ۶۸ درصد  در 

حداقل ۵۰ درصد کاهش ماهانه روزهای سردرد را گزارش کردند.
در مقایسه، تنها ۵۰ درصد از افرادی که طب سوزنی سطحی دریافت کردند، بهبود 
مشابهی داشتند. تعداد روزهای سردرد تجربه شده به تدریج پس از اتمام درمان 

کاهش یافت.
روزهای سردرد برای افرادی که طب سوزنی واقعی دریافت کردند، از میانگین 
۲۰ روز در ماه در ابتدای مطالعه به هفت روز در ماه در پایان مطالعه کاهش یافت و 
افرادی که طب سوزنی سطحی دریافت کردند، روزهای سردرد از میانگین ۲۳ روز در 

ماه در ابتدای مطالعه به ۱۲ روز در ماه در پایان مطالعه کاهش یافت.
هیچ عارضه جانبی جدی از درمان ها در طول مطالعه مشاهده نشد.

در حالی که این مطالعه نشان داد که طب سوزنی می تواند سردرد را کاهش دهد، 
تحقیقات بیشتری برای تعیین اثربخشی طولانی مدت طب سوزنی و مقایسه آن با 
سایر گزینه های درمانی مورد نیاز است. مقرون به صرفه بودن در مقایسه گزینه های 

درمانی، عامل مهم دیگری برای ارزیابی است.

 درمان سردرد تنشی کدام است؟



چهار شنبه-8 تیر ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 45529 اجتماعی

رئیس اداره نگهداری راه های برون شهری استان قم خبرداد:

بهره برداری ازطرح بهسازی
 محور پردیسان - ورجان

 رئیس اداره نگهداری راه های برون شهری استان قم گفت: مرحله دوم طرح بهسازی 
محور پردیسان - ورجان این استان، به طول ۴.۵ کیلومتر اجرا و مورد بهره برداری قرار 

گرفت. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان، عباس 
شکوری اظهار داشت: با توجه به موقعیت شهرستان کهک و توابع آن که ضمن دارا 
بودن جاذبه های گردشگری و تولید محصولات باغی، از ییلاقات مهم استان می باشد، 
ارتقا زیرساخت های حمل ونقل جاده ای آن همواره دردستور کار این اداره کل بوده 

است. 
وی ادامه داد: از مهمترین محورهای جاده ای این شهرستان، مسیر پردیسان - 
ورجان قم  است که به عنوان کوتاهترین راه دسترسی این شهرستان به مرکز استان، از 

ترافیک چشمگیری، خصوصا درایام مناسبتی و تعطیلات پایان هفته برخوردار است.
رئیس راه های قم با بیان اینکه طی سال های گذشته به ایمن سازی و ارتقا سطح 
خدمات در محور پردیسان ورجان اقدام های متنوعی در قالب طرح های امانی  پیمانی 
صورت گرفته بیان داشت: در قالب طرح های امانی، فعالیت هایی از جمله تسطیح و 
رفع افتادگی شانه راه، آرامسازی، ایمن سازی دهانه پل ها، پایه تابلوها و اجسام صلب 
با اجرای خاکریز حائل، آشکار سازی نقاط پر تصادف، اجرای خط کشی و اجرای 

شیارهای لرزاننده در طول محور پردیسان – ورجان انجام شده است.
وی در ادامه به مهمترین اقدام هایی که به صورت پیمانی، در راستای ارتقا سطح 
خدمات و ایمن سازی این محور صورت گرفته اشاره و خاطرنشان کرد: طرح بهسازی 
محور پردیسان - ورجان قم در قالب اجرای عملیات درزگیری با قیرپلیمری، لکه گیری 
هندسی و روکش آسفالت، در دو مرحله به انجام رسیده که مرحله نخست آن به طول 

هشت کیلومتر طی سال گذشته به بهره برداری رسید.
وی با یادآوری اینکه طول محور پردیسان - ورجان ۱۲.۵ کیلومتر است تصریح کرد: 
طول مسیر اجرایی طرح بهسازی این محور در مرحله دوم، ۴.۵ کیلومتر است که دربازه 

زمانی یکساله اجرا و در پایان خردادماه به بهره برداری رسید.
شکوری در خصوص مشخصه های فنی این طرح در مرحله دوم گفت: در مرحله 
دوم طرح بهسازی محور پردیسان - ورجان، با اجرای عملیات درزگیری با قیر پلیمری، 

لکه گیری هندسی و اجرای روکش آسفالت،  به بهسازی این محور اقدام شد.
رئیس راه های استان هزینه اجرایی مرحله دوم طرح را بالغ بر۴۰ میلیارد ریال ذکر 
و بیان کرد: تمامی منابع اعتباری این طرح از محل درآمدهای سازمان راهداری و 

حمل ونقل جاده ای تامین شده است.

مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداری قم:

مشاوران بانوان ادارات قم بر جوانی 
جمعیت نظارت کنند

 مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداری قم گفت: مشاوران امور بانوان در 
دستگاه های اجرایی قم ، به اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت نظارت 

کافی داشته باشند و موانع را نیز برطرف کنند. 
زینب عبداللهی روز سه شنبه در نشست مشاوران امور بانوان دستگاه های اجرایی 
استان در تالار کرامت استانداری اظهار داشت: بحث جوانی جمعیت مدت ها مورد 
غفلت قرار گرفته بود، و آن گونه که شایسته و ضرورت نیز ایجاد می کرد، به آن پرداخته 

نشده است.
در  جمعیت  بحث  گرفته،  پیش  در  مردمی  دولت  که  رویکردی  با  افزود:  وی 
اولویت است، به دنبال حاکمیتی و دولتی کردن این مساله نیستیم، بلکه هدفمان 
فرهنگ سازی درقاطبه جامعه است تا با استفاده از حلقه های میانی و تشکل های 

مردمی در این راستا گام برداریم.
وی تاکید کرد:برای اجرای قانون جوانی جمعیت، همگان مسئولیت داریم، به همین 
علت از دستگاه های اجرایی خواستیم یک مشاور جمعیتی هم داشته باشند، که ما 
پیشنهاد دادیم همان مشاوران امور بانوان باشند، چون درگیر مسائل و برنامه های این 

قشر هستند مقوله جمعیت را نیز در دستور قرار دهند.
عبداللهی گفت: ما می خواهیم مشاوران امور بانوان در هر دستگاهی که فعالیت 

می کنند، به اجرای قانون جوانی جمعیت نظارت داشته باشند، و آن را پیگیری کنند.
وی بیان داشت: در قانون جوانی جمعیت تسهیل گری هایی برای زنان شاغل و 
کارمند پیش بینی شده که ایجاد مهدکودک و همچنین اعطای وام از جمله آن به شمار 
می آید، که باید موانع موجود در اجرای این موارد قانونی رفع، و بیش از پیش نیز رصد 

شود.
عبداللهی ادامه داد: مشاوران امور بانوان دستگاه ها، بازوان استانداری محسوب 
می شوند، از این رو موانع را شناسایی کنید، برخی وقت ها مشکل را می توان در داخل 
استان حل کرد، گاهی هم مساله در سطح ملی قابل پیگیری است و باید در این سطح، 

پیگیر قانون و رفع موانع باشیم.
مدیرکل بانوان استانداری همچنین بیان کرد: با مشاهده و انتقال به موقع مشکل ها، 
می توانید کمک کنید، به مبحث جمعیت که یکی از مسائل ضروری در این برهه زمانی 

است، بپردازیم.
 

کارشناس حقوقی دفتر تسهیلگری و توسعه محلی شهرقائم  تشریح کرد:

فعالیت های دفتر تسهیلگری و توسعه محلی 
شهرقائم در حوزه پیشگیری از اعتیاد

کارشناس حقوقی دفتر تسهیلگری و توسعه محلی شهرقائم ،فعالیت های این دفتر را 
در حوزه پیشگیری از اعتیاد تشریح کرد.

مهدی عبدی در گفتگو با ایمان اظهارداشت: اعتیاد به مواد مخدر یکی از مهم ترین 
آسیب های اجتماعی در شرایط کنونی کشور به شمار می رود. این مساله از جنبه های 
مختلف جامعه شناختی، روانشناسی ، حقوقی و...  قابل بررسی است اعتیاد به مواد 
مخدر زمینه ساز بسیاری از آسیب های اجتماعی است و پیامدهای زیان باری در حوزه 

های مختلف فرهنگی، سلامت و... به جای میگذارد.
از مصرف مواد مخدر برای فرد و جامعه  اینکه آسیب های ناشی  بیان  با  عبدی 
مشکلات جبران ناپذیری ایجاد می نماید،گفت: دفتر تسهیلگری شهرقائم در این راستا 

با نهادهای ذی ربط تعاملات سازنده ای صورت داده است.
عبدی بیان داشت دفتر تسهیلگری شهرقائم با اقداماتی همچون شناسایی خانواده 
درمانی  و  ورزشی  فرهنگی،  آموزشی،  اقدامات  و سایر  اعتیاد  از  دیده  آسیب  های 
در جهت پیشگیری، درمان و حمایت از آنان نقش به سزایی داشته و لازم است این 

اقدامات توسعه یابد.
وی یکی از مهم ترین راه های فائق آمدن بر آسیب های اجتماعی از جمله اعتیاد را 

آموزش، فرهنگ سازی و آگاهی بخشی نسبت به آثار زیان بار آن دانست.
وی در پایان گفت: از جمله فعالیت های کارشناس حقوقی دفتر تسهیلگری شهرقائم 
می توان به برگزاری نمایشگاه مقابله با اعتیاد در مساجد، بوستان ها و سالن های 
ورزشی، برگزاری غرفه های روانشناسی، مشاوره حقوقی و ترک اعتیاد ،معرفی رایگان 
افراد به مراکز درمان و کاهش آسیب اعتیاد و حمایت از بهبود یافتگان از اعتیاد با 
همکاری نهادهایی همچون اداره کل بهزیستی استان قم، شورای هماهنگی مبارزه با 
مواد مخدر، کانون تخصصی بسیج بصائر و جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات اشاره 

نمود.
لازم به ذکر است هفته نخست تیرماه )۵ الی ۱۲ تیرماه( هفته مبارزه با مواد مخدر و 

ششم ژوئن مصادف با پنجم تیرماه، روز جهانی مبارزه با مواد مخدر است.

مدیرکل انتقال خون استان قم:

مشارکت بانوان در اهدای خون
 زیر ۵ درصد است 

مدیر کل انتقال خون استان قم گفت: مشارکت بانوان در امر اهداء خون در ایران، 
زیر ۵ درصد است.

مدیرکل انتقال خون استان روزسه شنبه در حاشیه نشست مشاوران امور بانوان 
دستگاه های اجرایی که در سالن کرامت استانداری برگزار شد؛ با بیان اینکه خون 

جایگزین مصنوعی ندارد بر لزوم مشارکت بیشتر بانوان در امر اهداء خون تاکید کرد.
مرتضی نوریان با بیان اینکه میزان مشارکت بانوان در امر اهداء خون در ایران زیر ۵ 
درصد است درحالی که در کشور های توسعه یافته مشارکت ۵۰ درصدی است گفت: 
همه افراد از سن ۱۸ تا ۶۵ سال می توانند خون خود را اهدا کنند و این امر ربطی به 

جنسیت ندارد.

معاون امور فرهنگی و مشاوره کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم  خبرداد:

قم میزبان دو هزار نفر از دختران 
مددجوی کمیته امداد  

معاون امور فرهنگی و مشاوره کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: 
اردوهای تابستانی کمیته امداد امام خمینی)ره(، پس از دو سال توقف و تعطیلی با 
حضور دو هزار نفر از دختران طرح یاوران آسیب ستیز با برنامه های متنوع فرهنگی در 

مجتمع فرهنگی تربیتی حضرت معصومه )س( قم آغاز شد. 
سید محسن صالحی، با اشاره به اینکه اردوهای تابستانی این نهاد در دو سال 
گذشته به علت شیوع بیماری کرونا متوقف و تعطیل شده بود گفت: برنامه اردوهای 

امسال در رده های سنی مختلف و به صورت تخصصی به استانها ابلاغ شده است.
وی با بیان اینکه کمیته امداد استان قم میزبان ده استان کشور از جمله اصفهان، 
البرز، تهران، مرکزی، زنجان، قزوین، همدان، سمنان، خراسان رضوی و کرمانشاه 
است افزود: این دوره های اردویی از پنجم تیرماه در مجتمع فرهنگی تربیتی حضرت 

معصومه )س( در حال برگزاری است و تا ۱۶ شهریورماه نیز ادامه خواهد داشت.
صالحی، طرح یاوران آسیب ستیز را که با مشارکت جمعیت هلال احمر طراحی و 
برنامه ریزی شده است در کمک به کاهش آسیب های اجتماعی بسیار مفید و مؤثر 
برشمرد و تصریح کرد: در هردوره میزبان ۲۰۰ نفر از دختران محدوده سنی ۲۵ تا 
۴۰ سال به همراه مربیان آنها هستیم. وی بهره مندی از فیوضات معنوی زیارت 
بانوی کرامت، حضرت فاطمه معصومه )س( و حضور در مسجد مقدس جمکران 
را از مهمترین اهداف این اردوها عنوان و اظهار کرد: برگزاری کارگاه های مشاوره، 
رفع شبهات اعتقادی و سیاسی، عفاف و حجاب و فضای مجازی پیوست فرهنگی 
و پخش فیلم سینمایی و استفاده از فضای شاد مجموعه تفریحی آبی آب و تاب 
نیز از جمله برنامه های تفریحی این اردوها است. معاون امور فرهنگی و مشاوره 
کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم ادامه داد: در این اردوها گروهی از بانوان 

دانشگاهی و حوزوی محقق نیز با این نهاد همکاری کرده اند.
 

رئیس امور قرآنی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم خبرداد:

ثبت نام ۱۵۰۰نفر در مسابقات سراسری 
قرآن قم

رئیس امور قرآنی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: تاکنون ۱۵۰۰ نفر 
در رشته های مختلف مسابقات سراسری قرآن کریم در سطح استان ثبت نام کرده اند 

که نشان دهنده رشد ۷۰ درصدی نسبت به سال گذشته است. 
سید محمد صالح نژاد با اشاره به برگزاری چهل و پنجمین دوره مسابقات سراسری 
قرآن کریم در سطح استان قم اظهار کرد: ثبت نام در این مسابقات ویژه برادران و 
خواهران بالای ۱۸ سال از ۲۱ اردیبهشت ماه آغاز شد و تا دهم تیرماه ادامه دارد. وی 
افزود: تاکنون ۱۵۰۰ نفر در رشته های مختلف این مسابقات ثبت نام کرده اند که ۹۰۰ 
نفر از آنها علاقمند به شرکت در رشته های آوایی و ۶۰۰ نفر برای رشته های معارفی 
بوده اند. رئیس امور قرآنی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه در این 
زمینه شاهد رشد ۷۰ درصدی هستیم گفت: این امر نشان دهنده توسعه فرهنگ 
قرآنی و کسب آمادگی لازم در تعداد افراد بیشتری است. وی با اشاره به میزبانی قم 
از بخش معارفی مسابقات سراسری قرآن کریم خاطرنشان کرد: بنا داریم کار ویژه ای 
در بخش رشته های معارفی انجام دهیم. صالح نژاد با بیان اینکه ثبت نام رشته های 
آوایی تقریبا تمام شده است گفت: بر این اساس مقرر شده است در هفته نخست 
مردادماه، مسابقات در دو بخش خواهران و برادران به صورت همزمان برگزار شود. 
رئیس امور قرآنی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم تصریح کرد: این مسابقات به 

میزبانی حرم مطهر امامزاده علی بن جعفر علیه السلام برگزار خواهد شد.

کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان قم مطرح کرد :
تابستان با طعم کتاب برای کودکان و نوجوانان

کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان قم گفت :خوشبختانه یکی از 
اتفاقات خوب و ارزشمند در ایام پس از کرونا در کانون، حضورپرشور اعضا واشتیاق 

آنان به امانت گرفتن کتاب است . 
به گزارش روابط عمومی اداره کل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان 
قم ،محمد غفاری  اظهارداشت : اصل و اساس کانون، کتاب خوانی است ومهمترین 

رکن کانون، برمبنای کتاب وکتاب خوانی بنا نهاده شده است .
وی افزود: خوشبختانه یکی از اتفاقات خوب و ارزشمند در ایام پس از کرونا در 
کانون، حضورپرشور اعضا واشتیاق آنان به امانت گرفتن کتاب است.اعضا با توجه به 
علاقه مندی خود در زمینه دینی و مذهبی ، علمی، ادبیات، شعر و داستان ،هنر و ... 

میتوانند از کتابها استفاده کنند .
غفاری بیان کرد؛ در کتاب خانه های کانون علاوه بر امانت کتاب بیش از ۶٠ فعالیت 
فرهنگی، هنری و ادبی همانند نقد کتاب، داستان نویسی، شعرخوانی، قصه گویی، 
فیلم سازی، نقاشی، خوش نویسی، آشنایی با شخصیت های علمی، هنری، تاریخی 
با سرزمین ها، قوم ها، ملت ها و نژادها، مسابقه ، در کنار  ایران و جهان، آشنایی 

برگزاری نمایشگاه های گوناگون، بازدیدهای گروهی و... انجام می شود.
هم چنین با تغییر کاربری برخی مراکز کانون، امکان حضور بچه های نابینا، کم بینا، 
ناشنوا، کم شنوا و دارای نیازهای ویژه در کنار دیگر اعضا کانون فراهم شده است این 
مراکز با عنوان مرکز »فراگیر« فعالیت می کنند و مرکز یک و ده در کانون قم این ویژگی 

را دارد. 
 در مجموعه کانون از کودکان ۴ ساله تا نوجوانان ۱۸ ساله پذیرش می شوند و 
تمامی فعالیت ها فرهنگی ،هنری،علمی و ادبی کتاب محور است و بدین وسیله به 

کشف و پرورش استعدادهای کودکان و نوجوانان نیز آنها پرداخته می شود.

با استقبال  فرمانده سپاه استان قم؛

رئیس ستاد کل ارتش پاکستان 
زائر حرم بانوی کرامت شد

 ژنرال ندیم رضا رئیس ستاد کل ارتش پاکستان به زیارت حرم مطهر حضرت 
معصومه سلام الله علیها مشرف شد و از اماکن این بارگاه نورانی بازدید کرد.

ژنرال ندیم رضا رئیس ستاد کل ارتش پاکستان به همراه ۲۲ نفر از همراهان پیش از 
ظهر امروز با حضور در حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها به زیارت ایشان 

مشرف شد.
بازدید از صحن ها و رواق های حرم مطهر، حضور در جوار ضریح حرم مطهر، حضور 
در شبستان حضرت زهرا سلام الله علیها و اقامه نماز در شبستان حضرت زهرا سلام 
الله علیها از جمله برنامه های رئیس ستاد کل ارتش پاکستان در حرم مطهر بانوی 
کرامت بود. در این بازدید نکاتی پیرامون تاریخ بارگاه نورانی حضرت معصومه سلام 
الله علیها و شخصیت بانوی کرامت به رئیس ستاد کل ارتش پاکستان ارائه شد و وی 

با تاریخ و فرهنگ مردم قم و ارادتشان به این حضرت آشنا شد.
همچنین وی در این بازدید در مقبره مستوفی الممالک )دفتر اداره امور بین الملل 
حرم بانوی کرامت( حضور یافت و با اهدای یک جلد کلام الله مجید نفیس با ترجمه 

انگلیسی از وی تقدیر شد.
موحد  محمدرضا  سردار  مطهر،  حرم  خادمان  از  جمعی  می شود،  خاطرنشان 
فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع(، سردار بهادر اسماعیلی جانشین فرمانده 
نیروی انتظامی استان قم و جمعی دیگر از شخصیت ها از رئیس ستاد کل ارتش 

پاکستان در حرم مطهر استقبال کردند.

مدیرکل بازرسی استان قم گفت: در طول سال گذشته و سه ماه نخست 
امسال دانشگاه علوم پزشکی در صدر شکایات و گزارشات تخلف از سوی 

مردم استان قرار دارد. 
با  گفت وگو  در  سه شنبه  روز  طالبی  محمود  حجت الاسلام والمسلمین   
خبرنگاران به مناسبت هفته قوه قضاییه، افزود: مبارزه با فساد اداری و حمایت 
از تولید به ویژه حمایت از شرکت های تولیدی دانش بنیان، ۲ اولویت مهم در 

سازمان بازرسی می باشد.
و ۶۶۴ مورد در حوزه شکایات  اضافه کرد: در سال ۱۴۰۰، ۲ هزار  وی 
و گزارشات مردمی وصول شد که ۲ دستگاه علوم پزشکی با ۴۶۵ مورد و 
شهرداری با ۳۰۶ مورد گزارش و شکایات بیشترین نارضایتی را از سوی مردم 

داشتند.
وی ادامه داد: در سه ماه نخست امسال نیز ۶۴۷ فقره گزارش و شکایت 
و  مورد  با ۱۵۱  پزشکی  علوم  دانشگاه  دستگاه  همچنان ۲  و  شد  وصول 

شهرداری با ۷۰ مورد شکایت و گزارش در راس جدول قرار دارند.
طالبی با اشاره به این که در حوزه نظارت، وظیفه سازمان بازرسی نظارت بر 
مدیران و کارکنان دستگاه های اداری است، تصریح کرد: با توجه به این میزان 
شکایت و گزارشی که از ۲ دستگاه وصول شده بازرسی های جدی از این ۲ 

مجموعه آغاز کرده ایم.
۱۷۲ میلیارد تومان نتیجه سوءجریان مالی در دستگاه های اجرایی

وی با بیان این که حتی در اوج کرونا نیز این سطح از نارضایتی علیه دانشگاه 
دانشگاه  از  متعدد  بازرسی های  کرد:  تاکید  نداشت،  وجود  پزشکی  علوم 
علوم پزشکی و شهرداری در حال انجام است، اگر اثبات شود این گزارشات 
و شکایات صحت دارد که به بخشی از صحت گزارشات رسیده ایم، بدون 

اغماض برخورد می کنیم.
وی تامین رضایت مردم بر اساس قانون را هدف سازمان بازرسی عنوان و 
بیان کرد: اثربخشی مالی بازرسی در سال ۱۴۰۰، ۱۷۲ میلیارد تومان بود؛ 
تاکنون ۱۳۶ میلیارد تومان وصول شده که ۱۲۴ میلیارد تومان به نفع دولت و 

۱۲ میلیارد تومان به نفع مردم بوده است.
در  مالی  سوءجریان  نتیجه  تومان  میلیارد   ۱۷۲ کرد:  اضافه  طالبی 
دستگاه های اجرایی استان است که بخشی ناشی از ترک فعل بوده و بخشی 

نتیجه عدم توجه مدیران و کارکنان اداری می باشد.
به گفته وی،  در سال ۱۴۰۰، ۲۰۱ مورد پیشنهاد اصلاحی به دستگاه های 
اجرایی ابلاغ شد که به منزله رای قطعی لازم الاجرا برای دستگاه های اداری 

است.
برکناری چند مدیرکل بعلت مقاومت مقابل اجرای پیشنهاد اصلاحی

وی خاطرنشان کرد: مدیرکل چند دستگاه اجرایی که در مقابل اجرای 
پیشنهاد اصلاحی مقاومت کردند، به دستگاه قضایی معرفی شدند که منجر 

به منفک شدن آن ها از دستگاه مربوطه شد.
مدیرکل بازرسی قم گفت: با تغییر مدیریت استانی و با انتصاب استاندار 
جدید، تغییرات بسیار خوبی در سطح مدیران دستگاه های اجرایی اتفاق 
افتاد و به صورت ناگهانی شاهد کاهش ورودی شکایات و گزارش های مردمی 

بودیم.
وی با بیان این که این مساله نشان می دهد مدیران کل در تامین رضایتمندی 
مردم نقش بسزایی دارند، افزود: بارها در جلسات نسبت به اصلاحاتی که 

توسط استاندار فعلی در استان انجام شده است، قدردانی کرده ایم.
وی با اشاره به این که نمی گوییم بعضی مدیرانی که جابه جا شدند مشکل 
داشتند، اضافه کرد: به طور حتم مدیران جدید از نظر سلامت اداری بالاتر از 
مدیران قبلی هستند و نسبت به تامین رضایت مردم اهتمام بیشتری دارند؛ در 

هر صورت ممکن است چند انتصاب اشتباهی نیز اتفاق افتاده باشد.
تخلفات در حوزه نشریات کم است 

طالبی همچنین با بیان این که تخلفات در حوزه نشریات کم است، گفت: 
نشریات هوشیار هستند و کمترین حواشی را دارند؛ تخلفات در روابط بین 
نشریات و دستگاه های اداری کاهش یافته، ولی اگر نسبت به تخلفات مطلع 
شویم قطعا برخورد می کنیم.  وی بیان کرد: در سفر رییس سازمان بازرسی 
کل کشور به استان قم، از انبارهای اموال تملیکی پارچه بازدید صورت گرفت 

و دستوری مبنی بر مزایده این انبارها داده شد.
وی با اشاره به این که رای صادر شده و مزایده نیز در تیرماه جاری اجرا 

می شود، افزود: ۲۰ میلیارد تومان ارزش تخمینی پارچه هاست.
طالبی گفت: سازمان بازرسی بالاترین دستگاه نظارتی کشور است و به 
حکم قانون می تواند در هر دستگاه اداری و حتی سایر دستگاه های نظارتی 

نظارت داشته باشد.
وی تاکید کرد: سازمان بازرسی مجموعه ای است که پایه و اساس آن بر 
مبنای اظهار نظر کارشناسان با سطوح مختلف از جمله دکترا و در رشته های 

تخصصی است.
وی بیان کرد: مردم می توانند در صورت داشتن شکایات با تلفن گویای ۱۳۶ 

تماس حاصل نمایند و یا به سامانه Shekayat.bazresi.ir  مراجعه کنند.

مدیرکل بازرسی استان قم  خبرداد:

دانشگاه علوم پزشکی در صدرشکایات مردمی

با حضور جمعی از خانواده شهدا و مسوولان استانی ؛

گرامیداشت شهدای هفتم تیر در قم برگزار شد

آیین گرامیداشت سالگرد شهادت شهدای هفتم تیر روز سه شنبه با حضور جمعی از 
خانواده شهدا و مسوولان استانی در گلزار شهدای شیخان قم برگزار شد. 

براساس  این گزارش ،مراسم چهل و یکمین سالگرد حادثه بمب گذاری در دفتر 
مرکز حزب جمهوری اسلامی که به شهادت ۷۲ تن از اعضای این حزب منجر شد 
با حضور شماری از خانواده شهدا برگزار و مزار شهدای مدفون در گلزار شیخان قم 

غباروبی شد.

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران قم درمراسم گفت: افزون بر ۱۷ هزار از مردم 
ایران بدست منافقین تروریست به شهادت رسیدند که یکی از حوادث انفجار دفتر 

حزب جمهوری اسلامی و شهادت ۷۲تن از اعضای این حزب است.
ایثار و  بهترین مصداق فرهنگ  امروز  ادامه داد:  حجت الاسلام حسن هنرمند 
شهادت تکریم خانواده شهدا و جانبازان و ایثارگران بهمراه خدمت گذاری خالصانه 
به این افراد است. وی تصریح کرد: انتظار ما از مسئولان اجرای دقیق قوانینی است 
که از سال های قبل در خصوص خانواده شهدا تصویب شده است، اگر این قوانین و 

مصوبات اجرایی شود مشکلات این افراد برطرف خواهد شد.
زواره،  و  اردستان  مردم  نماینده  نژاد  طباطبایی  سیدنورالله  الاسلام  حجج  مزار 
غلامحسین حقانی نماینده مردم بندرعباس،محمدحسین صادقی نماینده مردم ازنا 
و درود، عبدالوهاب قاسمی و عمادالدین کریم بیژنی نژاد نماینده گان مردم ساری، 
علی هاشمی سنجانی نماینده مردم اراک در مجلس شورای اسلامی به همراه حسن 
محمدعینی مدیر تدارکات مجلس شورای اسلامی از شهدای هفتم تیر مدفون در 

گلزار شیخان قم قرار دارد.
حادثه بمب گذاری در دفتر مرکزی حزب جمهوری اسلامی ایران در هفتم تیر 

۱۳۶۰ منجر به شهادت آیت الله بهشتی و ۷۲ نفر از اعضای این حزب شد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم اولویت 
اجرای طرح های ترافیکی در شهر قم را بر اساس 
ایمنی  اولویت  با  و  قانونی  دستورالعمل های 

شهروندان دانست.
به گزارش شهرنیوز، برخی از شهروندان و اهالی 
اسماعیل  شهید  بلوار  تقاطع  حوالی  در  ساکن 
بلوار ۱۵  بلوار شهید روحانی واقع در  و  صادقی 
خرداد، نسبت به ترافیک نسبتاً طولانی این تقاطع 
ابراز گلایه مندی کرده بودند که در همین خصوص 
ترافیک  و  حمل ونقل  معاون  طبیبی  مسعود 
شهرداری قم با حضور در محل تقاطع در پاسخ به 
این گلایه ها اظهار داشت: در زمان های مختلف 
با  متناسب  و  بررسی شده  شهری  معابر  ترافیک 
حجم ترافیک، برنامه زمان بندی توقف در تقاطع 

در نظر گرفته می شود.
در  گذشته  سال های  حوادث  به  اشاره  با  وی 
همین معبر که منجر به از دست رفتن جان هفت 
نفر از شهروندان شده است، ادامه داد: از سوی 
و  ایمنی  ایجاد  و  ترافیک  روان سازی  برای  دیگر 
حفظ سلامتی شهروندان در گذر از معابر شهری، 
شاخص ها و دستورالعمل هایی وجود دارد که از آن 
جمله ایجاد تقاطع های چراغ دار است؛ و با توجه به 
این که متأسفانه در بحث ایمنی ترافیک، شهر قم از 
چالش های زیادی برخوردار است، اولویت اجرای 
شهروندان  ایمنی  اساس  بر  ترافیکی  طرح های 

خواهد بود.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: 
در سال ۹۹ آمار فوت شهروندان در سطح شهر 
قم بر اثر تصادفات، بیش از یک صد نفر بوده و قم 
در بین ۹ کلان شهر، از این حیث در رتبه آخر قرار 
داشت که بر این اساس، هدف اصلی باید بهبود 
مقررات  و  قوانین  که طبعاً  باشد  ترافیک  ایمنی 
بالاسری و قواعد مهندسی در این خصوص وجود 
دارد که به عنوان مثال آیین نامه طراحی هندسی 
راه های شهری است که اعلام می دارد مهم ترین 
کاهش  تصادف،  شدت  کاهش  برای  عامل 
سرعت و ایجاد توقف های عمدی است که یکی از 

روش های متداول، چراغ دار کردن تقاطع هاست.
وی با اشاره به این که دوربین های نظارتی به طور 
مناسب و مستمر در حال ارزیابی و رصد ترافیک 
معابر و گذرگاه های شهری هستند، خاطرنشان 
حداکثر  تقاطع  یک  در  ترافیک  جریان  در  کرد: 
برای  البته  است،  ثانیه   ۱۸۰ سبز  چراغ  زمان 
مصنوعی  هوش  باید  چراغ راهنما  هوشمندی 
جایگزین هوش انسانی شود و این در حالی است 
که با نصب دوربین نظارتی و ارزیابی مستمر، ما 
برسیم.  هوشمندی  این  به  آینده  در  می توانیم 
طبیبی توجه به زمان بندی های متغیر در ساعات 
مختلف را از اصول دیگر مهندسی ترافیک دانشت 
و تصریح کرد: نکته حائز اهمیت دیگر این که اگر 

خودروها بیش از دو بار چراغ قرمز پشت ترافیک 
که  می دهد  نشان  مسئله  این  بمانند،  منتظر 
وضعیت ترافیک تقاطع مناسب نیست، هرچند 
که البته متناسب با وضعیت ترافیک، زمان بندی 

مختلفی را در طول شبانه روز شاهد هستیم.
با  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
بیان این که برای افزایش سطح ایمنی ترافیک و 
روان سازی آن باید همه دست به دست هم داده و 
مشارکت کنیم، گفت: شهروندان اگر اطلاع لازم 
چراغ دار  تقاطع های  این  چرایی  خصوص  در  را 
پیدا کنند و بدانند که همکاران ما در شهرداری 
بر اساس اصول و شاخص های علمی این کار را 
انجام می دهند، قطعاً همکاری بیشتری خواهند 

داشت.
چراغ راهنما،  نصب  از  بعد  داشت:  بیان  وی 
آرامش و امنیت افراد و خانواده هایی که از این معبر 
می گذرند، خوشبختانه بیشتر شده است. البته از 
راکبان موتورسیکلت می خواهیم که به ایمنی خود 
و عابرین پیاده و سایر وسایل نقلیه دقت بیشتری 
مطالبه  به  پاسخ  در  آن که  ضمن  باشند،  داشته 
برخی شهروندان مبنی بر استفاده از دوربرگردان 
که  مسیری  در  کنم  عرض  باید  مسیر  این  در 
ایجاد  و  تقاطع  بستن  دارد،  عبور چندگانه  خط 
دوربرگردان راهکار مناسبی برای این موضوع به 

شمار نمی رود.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  اعلام کرد :
تمرکز بر ایمنی شهروندان در صدر اولویت های امور ترافیکی 

از  متشکل  بصائر  تخصصی  پایگاه  و  کانون 
طلاب جهادی که سالهاست در زمینه پیشگیری، 
درمان و صیانت در حوزه اعتیاد فعالیت دارد برای 
پاکی  جشن  اعتیاد،  از  یافته  رهایی  مددجویان 

برگزار کرد. 
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، جشن 
رهایی از اعتیاد به همت طلاب جهادی کانون و 
پایگاه تخصصی بصائر همزمان با روز جهانی مبارزه 

با مواد مخدر در شهر مقدس قم برگزار شد.
حجت الاسلام  نشست  این  مهمانان  جمله  از 
حوزه های  مقام  قائم  ملکی  حمید  والمسلمین 
علمیه کشور ، رضوان پور معاون اجتماعی سازمان 

دادستانی  معاون  ملیحی  آقای  کشور،  بسیج 
از  مختلف  نهادهای  مسئولان  و  قم  دادگستری 
جمله بهزیستی، دفتر تبلیغات و شورای هماهنگی 

مبارزه با مواد مخدر بودند.
لواسانی  امیر  حجت الاسلام  جلسه  ابتدای  در 
مدیر گروه بصائر به تشریح فعالیت های جهادی 
طلاب در موضوع پیشگیری، درمان و صیانت از 

مددجویان و خانواده های آنان پرداخت.
حمید  والمسلمین  حجت الاسلام  ادامه  در 
ملکی قائم مقام حوزه های علمیه کشور با تقدیر 
از فعالیت های کانون بصائر، آسیب طلاب حاضر 
در صحنه را مانند رزمندگان دفاع مقدس، سربازان 

راستای  در  همکاری  برای  و  خواند  نرم  جنگ 
گسترش و صدور اینگونه فعالیت ها اعلام آمادگی 

کرد.
همچنین رضوان پور معاون اجتماعی سازمان 
پاکی  جشن  جایگاه،  در  حضور  با  کشور  بسیج 
مددجویان را تبریک گفت و به نقش دشمن و جنگ 
نرم در گسترش آسیب های اجتماعی اشاره کرده و 
از آمادگی برای حمایت از چنین فعالیت هایی در 

سطح کشوری خبر داد.
به  جوایز  اهدای  نشست،  این  پایانی  برنامه 
مددجویانی بود که برای بازه های زمانی یک تا سه 

سال پاک مانده اند.

به همت کانون و پایگاه تخصصی بصائربرگزارشد؛ 

برپایی جشن رهایی از اعتیاد در قم 
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وزیر ارتباطات خبر داد:

افزایش ۷۰ درصدی ظرفیت اینترنت 
کشور تا مهرماه

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: بر اساس قراردادی که با یک کنسرسیوم 
داخلی امضا کردیم، تا مهرماه ۷۰ درصد به ظرفیت کل شبکه زیرساخت کشور 
افزوده می شود؛ یعنی در مدت مدت هشت ماه به آنچه در ۱۵ سال گذشته انجام 

شده، ظرفیت چند برابری اضافه می کنیم.
»عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در گفت وگوی تلویزیونی 
درباره افت کیفیت و سرعت اینترنت افزود: سرعت اینترنت به عوامل مختلفی 
 ،BTS مربوط است. از تلفن همراه کاربر و مودم مصرفی وی گرفته تا سایت های
شبکه انتقال مخابرات و شبکه زیرساخت، همگی روی سرعت اینترنت تاثیرگذار 

هستند.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: بخشی از این مجموعه عوامل مانند تامین ارتباطات 
وارد  قرار دارد. عده ای شبهه  ما  اختیار  افزایش کیفیت شبکه در  و  بین الملل 
می کنند که دولت سیزدهم در واردات پهنای باند محدودیت ایجاد کرده است اما 
باید بگویم در حال حاضر ما مشکلی در تامین اینترنت مورد نیاز کشور نداریم و 

اصلا چنین بحثی وجود ندارد.
وی خاطرنشان کرد: هر چقدر پهنای باند نیاز کشور باشد تامین می کنیم و منابع 
مختلفی برای تامین اینترنت از مسیرهای مختلف و شرکت های مختلف در نظر 

گرفته ایم تا اگر قطعی پیش آمد، ظرفیتی برای جایگزینی داشته باشیم.
زارع پور درباره شبکه زیرساخت کشور و افزایش ظرفیت آن گفت: بهمن ماه 
پارسال قراردادی با یک کنسرسیومی ایرانی منعقد کردیم که به این واسطه ۷۰ 
درصد به ظرفیت کل شبکه زیرساخت کشور در مدت زمان هشت ماه اضافه کنند. 
فرآیند این کار آغاز شده و تا مهرماه ۷۰ درصد به ظرفیت کل زیرساخت گذشته 
اضافه می شود؛ یعنی به آنچه در ۱۵ سال گذشته انجام شده بود ما در مدت هشت 

ماه ظرفیت چند برابری اضافه می کنیم.
با  داشت:  اظهار  کشور  زیرساخت  شبکه  ظرفیت  افزایش  دلایل  درباره  وی 
اینکه شبکه مادر زیرساخت ظرفیت مورد نیاز خود را دارد اما از آنجایی که قصد 
به سرانجام رساندن پروژه بزرگ واگذاری ۲۰ میلیون پورت فیبرنوری به کاربران  
و کسب و کارها را داریم، نیاز است خودمان را برای بالا بردن سرعت دسترسی و 

تقاضا زیادی که از سوی کاربران وجود دارد، آماده کنیم.
شبکه مخابراتی ما در برخی استان ها فرسوده است

زارع پور درباره تاثیر افزایش ظرفیت شبکه زیرساخت به تجربه کاربران در استفاده 
از اینترنت، گفت: به طور قطع تاثیرگذار است و سرعت بهبود پیدا می کند. البته 
گلوگاه ما شبکه مادر، مخابراتی نیست. آنچه که در اختیار بخش خصوصی است 
یعنی شبکه تجمیع مخابرات، شبکه داخل شهرها و داخل استان ها، بین شهرها 
نزدیک به ۱۰-۱۲ سال است که متاسفانه به روز نشده است و در بعضی از استان ها 
شبکه مخابراتی ما فرسوده و نیاز به بازسازی فوری دارد. وی ادامه داد: سال  گذشته 
کمک هایی به شرکت مخابرات کردیم تا بخشی از شبکه خودش را بازسازی کند، 
در حالی که این وظیفه ما نیست و بخش خصوصی باید خودش این کار را انجام 
دهد.  وزیر ارتباطات تصریح کرد: مشکل اصلی این است که بار اصلی ترافیک 
کشور که باید روی شبکه ارتباطات ثابت باشد، در سال های گذشته از آنجایی که 
شبکه ثابت توسعه پیدا نکرده، به شبکه تلفن همراه منتقل شده است. ارتباط 
همراه هم محدودیت دارد و اگر ترافیک آن از یک حدی بالاتر برود کیفیت اینترنت 
همراه کاهش پیدا می کند. گره اصلی و مسئله سرعت اینترنت کشور همین 
جاست که بار ترافیکی را شبکه همراهی به دوش می کشد که ذاتا برای این کار 

طراحی نشده است.
 

یک کارشناس بازار سرمایه  مطرح کرد:

 پرداخت سود های رسوبی
 عامل توسعه فرهنگ سهامداری

کارشناس بازار سرمایه گفت: پرداخت سود های رسوبی می تواند به اعتماد بازار 
سرمایه کمک کند و جذابیت بازار را افزایش دهد و فرهنگ سهامداری را کاملا 

توسعه ببخشد.
محسن اسلامی رباره پرداخت سود های رسوبی براساس وعده رئیس سازمان 
بورس و اوراق بهادار اظهار کرد: به صورت کلی پرداخت سود های رسوبی موضوع 
بسیار مهمی است و می تواند برای سرمایه گذاری جذاب باشد. سالیان گذشته 
پرداخت سود به صورت سنتی شکل می گرفت و این چند مشکل را به وجود 
می آورد. یکی از این مشکلات این بود که سهامداران اطلاع دقیقی از زمان و کانال 

پرداخت سود نداشتند.
وی ادامه داد: در گذشته سهامداران برای دریافت سود باید حضوری مراجعه 
می کردند، اما گا ها مبالغ سود به حدی بود که اصلا صرفه اقتصادی نداشت و فرد 
با مراجعه حضوری زمان و انرژی خود را صرف کند. به همین دلیل این ها باعث 
می شد که سود های دریافت نشده سهامداران در شرکت های بورسی رسوب کند.

اسلامی اضافه کرد: با این حال با مطرح شدن بستر سجام و الزام شرکت ها برای 
واریز سود از طریق سجام، باعث شد که تا این موضوع نیز مطرح شود که به عنوان 
یک مکمل سود های سالیان قبل هم از این طریق واریز شود که این موضوع 
جذابی است و می تواند به اعتماد بازار سرمایه کمک کند و جذابیت بازار را افزایش 

دهد و فرهنگ سهامداری را کاملا توسعه ببخشد.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: در این روش هزینه نقل و انتقالی وجود نخواهد 
داشت، به این معنا که دیگر نیازی نیست فرد سهامدار زمان و انرژی خود را برای 
دریافت سود هدر بدهد. بحث دیگری که می تواند در این زمینه برای بازار سرمایه 
مفید باشد این است که سجامی شدن افرادی که تاکنون سجامی نشدند هم 

می تواند از این طریق افزایش پیدا کند.
وی اضافه کرد: در حال حاضر براساس آخرین اطلاعات از ۶۰ میلیون کد 
سهامداری ۴۰ میلیون سجامی داریم که این اعداد و ارقام خوبی است، اما جای 
افزایش دارد که یکی از دلایل هم می تواند دریافت سود سال های قبل باشد به 

همین دلیل می تواند به بیشتر شدن افراد سجامی کمک کند.
اسلامی تاکید کرد: در سال ۹۹ حدودا ۲۵ درصد شرکت ها سود خود را از 
طریق سجام واریز کردند که این درصد در سال ۱۴۰۰ به حدود ۶۰ درصد رسید 
و پیش بینی و برآورد این است که طی امسال و سال آتی این درصد افزایش یابد 
تا مردم بتوانند علاوه بر سود سال قبل سود سال های آتی را هم بدون دردسر و 

هزینه دریافت کنند.
این کارشناس بازار سرمایه در پایان و درباره بحث سجام پیشنهاد کرد: بهتر است 
موضوع شرط سجامی شدن برای دریافت سود باقی بماند چراکه کمک می کند تا 

افرادی که سجامی نشده اند سریع تر در این سامانه ثبت نام کنند.
بنابر اعلام شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه از ابتدای سال 
تا پایان خرداد ۱۴۰۱، سود سنواتی ۲ میلیون و ۹۰۰ هزار سهامدار به مبلغ بیش 

از ۴۰۰ میلیارد تومان، از ۴۴ شرکت دریافت و به حساب مردم واریز شده است.
  

سخنگوی وزارت صمت :

هیچ ابهامی در سامانه یکپارچه تخصیص 
خودرو وجود ندارد

سخنگوی وزارت صمت شایعات طرح شده در مورد امنیت سامانه یکپارچه 
خودرو را تکذیب کرد و گفت: آنچه در مورد این سامانه مطرح شده مراحلی است 

که باید طی شود تا مسئولیت انجام قرعه کشی به وزارت صمت واگذار شود.
امید قالیباف تاکید کرد: در حال حاضر تصدی گری وزارت صمت در واگذاری 
خودرو در دستور کار نیست و مرحله دوم تخصیص خودرو مشابه مرحله اول از 

طریق سامانه ای که مورد استفاده قرار میگیرد انجام خواهد شد. 
وی ضمن گلایه از رسانه ای شدن مکاتبات کارشناسی و مرسوم وزارت صمت 
تاکید کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت با دقت، سلامت و شفافیت سامانه 
یکپارچه تخصیص خودرو را زیر نظر دارد و نامه منتشر شده این دغدغه را ثابت 

می کند.

اگرچه در دو سال گذشته تعیین سقف اجاره بها از سوی نهادهای سیاستگذار به 
عنوان عاملی موفق برای جلوگیری از رشد اجاره بها عنوان می شود، اما آمارهای 

مراکز اقتصادی چندان این ادعا را تأیید نمی کند.
دمای اجاره بهای مسکن همزمان با آغاز گرم ترین روزهای سال به نقطه جوش 
نزدیک و با افزایش بی سابقه ای همراه شده است. یافتن مسکن اجاره ای مناسب 
برای خانوارهای متوسط شهری به یکی از معضلات این روزها تبدیل شده که دو 
عامل »کمبود فایل اجاره ای مناسب در دفاتر مشاوران املاک« و نیز »افزایش تمایل 
موجران به دریافت اجاره ماهانه به جای ودیعه«، سبب شده تا این سختی در یافتن 

مسکن مناسب اجاره ای، دو چندان شود.
محمود محمودزاده معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی در ۳۰ خرداد 
۱۳۹۹ گفته بود: بر اساس آخرین آمار نفوس و مسکن سال ۹۵، ۱۸ میلیون و ۱۰۰ 
هزار خانوار در کشور وجود دارد که از این تعداد حدود ۶ میلیون و ۶۰۰ هزار خانوار، 

معادل ۳۰.۷ در صد مستأجر هستند.
به گفته محمودزاده بر اساس آمار سال ۹۵، در شهر تهران، ۴۳.۶ درصد از افراد 

مستأجر هستند.
مرکز پژوهش های مجلس در ۷ تیر ۱۳۹۹ در گزارشی درباره تعداد اجاره نشینان 
تهران، از منابع آماری شهرداری تهران و معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و 

شهرسازی در سال ۱۳۹۸ بهره برده است.
در این گزارش آمده: در ایران بر اساس آمار سرشماری نفوس و مسکن در سال 
۱۳۹۵ حدود ۳۴ درصد از واحدهای مسکونی کل کشور، ۴۰ درصد از واحدهای 
تصرف  دارای  روستایی  مسکونی  واحدهای  از  درصد   ۱۳ و  شهری  مسکونی 
استیجاری بوده اند. همچنین طبق آمار منابع ذی ربط ازجمله وزارت راه و شهرسازی 
و شهرداری تهران برآورد سهم اجاره نشینی در سال ۱۳۹۸ در کلانشهر تهران بالغ بر 

۴۲ درصد از کل خانوارها بوده است.
تعیین سقف اجاره بها در ۱۴۰۰، شکست خورد؟

محمود محمودزاده معاون وزیر راه و شهرسازی اواخر مهر ماه سال گذشته پس از 
اعلام گزارش بانک مرکزی و مرکز آمار در خصوص نرخ افزایش اجاره بهای مسکن 

مبنی بر افزایش ۴۶ درصد اجاره بها علی رغم تعیین سقف ۲۵ درصدی اجاره بها، آن 
را نشانه شکست خوردن این طرح ندانست.

وی در پاسخ به این سوال که آیا متوسط افزایش ۴۶.۹ درصدی هزینه اجاره بها در 
تابستان ۱۴۰۰ برای خانوارهایی که تمدید قرارداد داشته اند، نشان دهنده شکست 
طرح تعیین سقف ۲۵ درصدی افزایش اجاره بها است؟ گفت: مصوبه ستاد ملی 
کرونا در حکم قانون بوده و لازم اجرا است. بر اساس مصوبه این ستاد در راستای 
حمایت از مستأجران، تمامی اجاره نامه ها مصوب و تمدید شده تلقی می شوند مگر 
آن استثناهای ۸ گانه ذکر شده در مصوبه ستاد ملی؛ از طرفی اگر مستأجر و موجر با 
هم توافق کنند، کسی مانع آن نخواهد شد، اما هیچ مالکی نمی تواند مستأجر خود 

را ملزم به افزایش اجاره بها بیش از ۲۵ درصد کند.
کارشناس اقتصاد مسکن: مالیات سِتانی از خانه های خالی کافی نیست

مهدی اشعری کارشناس اقتصاد مسکن در گفتگویی درباره مصوبه اخیر شورای 
عالی هماهنگی سران قوا در خصوص الزام موجر به تمدید قرارداد اجاره اظهار کرد: 
باید ابتدا مشکل بازار اجاره مسکن را بررسی کنیم و سپس بر اساس آن راهکار ارائه 
دهیم. وی با بیان اینکه بازار اجاره مسکن یک بازار عرضه و تقاضا است افزود: با توجه 
به رشد جمعیت و نیز سیاست کلان کشور مبنی بر حمایت از افزایش جمعیت، لذا 

سرکوب سمت تقاضای مسکن راهکار مناسبی نیست و نباید آن را محدود کرد.
کارشناس اقتصادی ادامه داد: بنابراین باید به تقویت سمت عرضه مسکن کمک 

کنیم.
اشعری دو راهکار تقویت سمت عرضه مسکن در بازار اجاره را شامل افزایش ساخت 
و ساز و عرضه خانه های خالی به بازار اجاره عنوان و اظهار کرد: در کنار مالیات بر 
خانه های خالی که می تواند به عنوان عاملی برای افزایش عرضه مسکن به بازار اجاره 

باشد می توان از راهکارهای انگیزشی نیز استفاده کرد تا اجاره دادن به صرفه باشد.
اجاره دادن واحد مسکونی از خالی ماندن آن به صرفه تر است ولی ریسک اجاره 

داری در کشور بالاست
وی افزود: مثلًا بررسی شود که آیا اگر فردی خانه اش را خالی نگه دارد به صرفه 
تر است یا آن را به بازار اجاره عرضه کند؟ بررسی ها نشان می دهد اگر خانه به اجاره 

بدهد سود دو برابری نسبت به خالی بودن آن در یک سال کسب خالی کرد چون 
در صورت خالی بودن تنها ۵ تا ۶ درصد از محل افزایش ارزش ملک سود به دست 
می آورد. بر اساس مطالعات تورم مسکن نسبت به تورم عمومی در طولانی مدت در 
کشور ما ۵ تا ۶ درصد بیشتر است و ارزش حقیقی ملک از مابه التفاوت این دو به 

دست می آید.
اشعری گفت: این در حالی است اگر ملک به اجاره برود دو برابر سود مذکور نصیب 
مالک خواهد شد ضمن اینکه استهلاک مسکن ارتباط چندانی با خالی یا پر بودن 
واحد مسکونی ندارد و در هر صورت سالانه با افزایش عمر ساختمان، استهلاک آن 
نیز بیشتر می شود. همچنین هزینه های تعمیر و نگهداری نسبت به درآمد یک سال 

اجاره واحد مسکونی قابل چشم پوشی است.
کارشناس اقتصاد مسکن با طرح این سوال که چرا برخی افراد تمایلی به اجاره 
دادن ملک نداشته و به خالی نگهداشتن آن متمایل هستند پاسخ داد: علت خالی 
نگهداشتن واحد به جای اجاره دادن آن، بالا بودن ریسک اجاره داری در ایران است. 
ریسک هایی از قبیل اینکه اگر مستأجر از پرداخت اجاره ماهانه سر باز بزند یا امکان 
وصول راحت اجاره بها نباشد یا اینکه مستأجر در پایان قرارداد اجاره از تخلیه آن 
خودداری کند یا امکان اخذ خسارت در صورت وارد آمدن آسیب های غیرمعمول 
به واحد مسکونی وجود دارد یا نه و امثال این موارد می توان برشمرد که به افزایش 

ریسک اجاره دادن واحد مسکونی می انجامند.
واحد  افزایش عرضه  از  کنار حمایت  در  بنابراین سیاستگذار  وی تصریح کرد: 
مسکونی به بازار اجاره، باید در خصوص کاهش ریسک اجاره داری نیز برنامه ریزی 
کند. اشعری به تصویب قانون تنظیم روابط موجر و مستأجر در سال ۱۳۷۶ اشاره 
کرد و گفت: بر اساس این قانون موجر می تواند در پایان دوره قرارداد در صورت عدم 
همکاری مستأجر ظرف یک هفته حکم تخلیه از مرجع قضائی اخذ کند. مصوبه 
اخیر شورای عالی هماهنگی سران قوا مبنی بر الزامی شدن تمدید اجاره می تواند 

به کاهش انگیزه موجر مبنی بر واگذاری ملک خود به بازار اجاره مسکن بینجامد.
قیمت گذاری دستوری اجاره بها در دو سال گذشته، تجربه خوبی نبود

کارشناس اقتصاد مسکن به نبود تجربه خوبی در زمینه قیمت گذاری دستوری 
چه در بخش اجاره بها و چه در سایر کالاها اشاره و تصریح کرد: معاونت مسکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی پیش از این نیز مصوبه تعیین سقف اجاره بها را از 
ستاد ملی کرونا در سال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ اخذ و ابلاغ کرده بود؛ این در حالی 
است که گزارش های بانک مرکزی و مرکز آمار در خصوص بازار اجاره بهای مسکن 
نشان می دهد در دو سال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ که ستاد ملی کرونا مصوبه تعیین سقف 

اجاره بها را ابلاغ کرد، این افزایش اجاره بها، بیش از رقم مندرج در مصوبه بود.
وی یکی دیگر از معایب تعیین سقف اجاره بها و نیز الزام به تمدید قرارداد اجاره 
مسکن را بروز درگیری میان موجر و مستأجر دانست و افزود: فشار آوردن بر مردم 
سبب برخی دعوا و درگیری ها میان آنها شده و حتی اعتماد عمومی را کمرنگ 

می کند.
تولید مسکن و افزایش عرضه خانه خالی مؤثرتر از قیمت گذاری دستوری

براساس این گزارش، اگرچه در هیچ کجای دنیا همه مردم مالک نیستند و تعداد 
مستأجران نشانه رشد یافتگی یا عقب ماندگی اقتصاد مسکن نیست، اما با توجه به 
فرهنگ عمومی حاکم بر کشور ما که اکثر خانوارها متمایل به مالک بودن هستند، به 
نظر می رسد تقویت سیاست خانه دار شدن و تولید مسکن در کنار سیاست حمایت 
از عرضه خانه های خالی اعم از روش های تنبیهی )مالیات سِتانی( یا تشویقی 

)معافیت های مالیاتی( از قیمت گذاری دستوری مؤثرتر باشد.
هر چند که سیاست تعیین سقف اجاره بها در سایر کشورهای دنیا هم پیگیری 
می شود ولی از آنجایی که راه های فرار از نرخ تعیین شده در شورای عالی هماهنگی 
سران قوا که شامل ۲۵ درصد برای موجران تهرانی و ۲۰ درصد برای سایر شهرهاست، 
وجود دارد و همچنین نظارت جدی بر قراردادهای اجاره که دفاتر مشاوران املاک 
تهیه می کنند، دیده نمی شود، بعید به نظر می رسد که در سال جاری نیز سقف اجاره 

بها آنگونه که شایسته است، رعایت شود.
همچنین سامانه املاک و اسکان کشور برای شناسایی خانه های خالی و اخذ 
مالیات از مالکان این واحدها به گفته بسیاری از کارشناسان اقتصادی و نمایندگان 
مجلس تکمیل نشده و نتوانسته نقش پشتیبانی اطلاعاتی از مالیات سِتانی از مالکان 

آنها را ایفا کند.

»ایمان«گزارش می دهد؛

تعیین دستوری سقف اجاره بها؛ مؤثر یا شکست خورده؟
راهکارهای کنترل نرخ اجاره بها

ایمان گزارش می دهد؛

مخالفان و موافقان تشکیل وزارت بازرگانی چه میگویند؟
دولت سیزدهم با ۶ هدف به دنبال تشکیل وزارت بازرگانی 

است که البته موافق و مخالفانی هم دارد.
 براساس این گزارش ، سابقه تغییر ساختار سیاست گذاری 
تجاری کشور محدود به دهه ۹۰ نمی شود، بلکه بارها قبل و 
پس از انقلاب ساختار تجارت در کشور تغییر کرده است؛ در 
آخرین مورد از این تغییرات در سال ۹۰ دو وزارتخانه »صنعت 
وزارت  و  شدند  ادغام  یکدیگر  با  »بازرگانی«  و  معدن«  و 
»صنعت، معدن و تجارت« تشکیل و همه اختیارات تجاری 
در وزارتخانه جدید متمرکز شد. اما دو سال بعد نمایندگان 
مجلس با تصویب قانون »تمرکز وظایف و اختیارات بخش 
کشاورزی« باز هم ساختار سیاستگذاری تجاری کشور را 
تغییر دادند و این بار اختیارات تجاری حوزه کشاورزی را از 
وزارت »صنعت، معدن و تجارت« به وزارت »جهاد کشاورزی« 
منتقل کردند تا سیاست های حوزه کشاورزی اعم از تولید و 
کشاورزی در یک وزارتخانه و به صورت متمرکز در قالب قانون 

انتزاع انجام شود.
در ادامه و در سال ۹۸ دولت وقت اصرار بسیار زیادی بر 
تشکیل وزارت بازرگانی داشت با این حال تشکیل وزارت 
بازرگانی به دلیل مخالفت نمایندگان مجلس منتفی شد و 
دولت نیز در یک اقدام مقابله به مثل در ۵ مرداد ۱۳۹۸ قانون 

انتزاع را به مدت دو سال تعلیق کرد.
در نهایت از ۲۲ تیرماه ۱۴۰۰ این قانون مجدداً احیا شد و 
مسئولیت بازار داخلی کلیه محصولات کشاورزی و کالاهای 
این  واردات  و  صادرات  مدیریت  همراه  به  مرتبط  اساسی 

کالاها به وزارت جهاد کشاورزی بازگشت.
۶ دلیل اصلی دولت برای احیای وزارت بازرگانی

حال پس از گذشت تقریباً یک سال از احیای قانون انتزاع، 
دولت سیزدهم همچون دولت قبلی به دنبال احیای »وزارت 
تجارت و خدمات بازرگانی« است و آنطور که بهادری جهرمی 
سخنگوی دولت گفته »تقویت و تجمیع ابزارهای نظارتی 
دولت بر بازار، کنترل مؤثرتر قیمت ها، تسهیل تجارت و رونق 
امور  در  چابکی  و  واحد  سیاست گذاری  خارجی،  تجارت 
بازرگانی و حمایت جدی تر از مصرف کننده از جمله دلایل 

دولت برای تشکیل وزارت بازرگانی است.«
در این بین احیای وزارت بازرگانی موافقان و مخالفانی 
دارد؛ موافقان احیا می گویند با احیای این وزارتخانه هم 
از حقوق  بازار و صیانت  تنظیم  سیاست گذاری در حوزه 
موانع  رفع  هم  و  می شود  اجرایی  دقیق تر  کننده  مصرف 
صنایع دقیق تر در دستور کار قرار می گیرد، اما در طرف 
مقابل مخالفان احیای این وزارت خانه معتقدند که تشکیل 
مجدد وزارت بازرگانی صرفاً منجر به هزینه تراشی های جدید 

و روان شدن فرایند واردات به کشور می شود.
یک نفر نمی تواند هم متولی تولید باشد هم تجارت

در این رابطه محمد لاهوتی رئیس کنفدراسیون صادرات 

ایران گفت: به هر حال موضوع ادغام که در گذشته اتفاق 
افتاد در شروع کار بر این اساس شکل گرفت که دولت در 
راستای کوچک سازی خود بتواند با ادغام وزارتین صنایع و 

بازرگانی، گام بردارد.
که  است  وزارتخانه   ۴ واقع  در  وزارتخانه  این  افزود:  وی 
ادغام آن به هیچ وجه هم منجر به کوچک سازی دولت چه 
از نظر نیروی انسانی و چه از نظر اماکن نشد و عملًا فقط 
یک شخص وزیر دو وزارتخانه شد. با توجه به این گستردگی، 
مدیریت چنین مجموعه ای برای یک فرد در قالب وزیر کار 

سخت و پیچیده ای بود.
بیشترین چالش دولت و مجلس در مورد وزارت 

صمت است
لاهوتی گفت: اگر سابقه ۱۰ ساله را مروری کنیم می بینیم 
و  سوال  قالب  در  دولت  و  مجلس  چالش  بیشترین  که 
استیضاح نیز در مورد وزارت صمت بوده است زیرا هم از یک 
طرف با قوت مردم در بحث تنظیم بازار سروکار دارد و هم از 
یک طرف در بحث تجارت خارجی و صادرات و واردات و 
تأمین مواد اولیه کارخانجات برای تولید داخل تصمیم گیر 
وسیاست گذار است. از طرفی نیز باید در حمایت از صنایع 
و نوسازی ماشین آلات صنعت تلاش و از طرفی دیگر باید 

بازرگانی را حفظ کند.
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران ادامه داد: عملًا مدیریت 
چنین مجموعه ای که تضادهای مختلفی را در درون خودش 
دارد کار سختی بود و تجربه نشان داد که این ادغام، ادغام 

موفقی نبود.
وی افزود: دولت های یازدهم و دوازدهم خواستار تفکیک 
بودند اما به دلیل عدم همراهی مجلس این اتفاق نیفتاد 

ولی امیدواریم دولت سیزدهم که در تعامل خوبی با مجلس 
است در این دوره این اتفاق بیفتد و صنعت و تجارت از این 

بلاتکلیفی خارج شوند.
صیانت از حقوق مصرف کننده با احیای وزارت 

بازرگانی
لاهوتی تصریح کرد: عملکرد وزرا نشان می دهد که در هر 
دوره ای که یک وزیر از جنس صنعت سکاندار و زارتخانه بوده 
بازرگانی با مشکل مواجه شده و بالعکس. به هر حال به نظر 
می رسد که تفکیک این وزارتخانه یک تفکیک بسیار مهمی 

است که امیدواریم دولت موفق به انجام آن شود.
وی ادامه داد: وزارت بازرگانی موضوع تجارت خارجی، 
تأمین مواد اولیه، تنظیم بازار و حمایت از مصرف کننده با 
توازن صادرات و واردات را دنبال خواهد کرد و وزارت صنایع 
داخل  تولید  از  در حمایت  معدن  و  موانع صنعت  رفع  به 

می پردازد.
از حقوق مصرف کننده،  لزوم حمایت  اشاره  با  لاهوتی 
حمایت  قهری  رفتارهای  با  کننده  مصرف  حقوق  گفت: 
نمی شود بلکه زمانی می توان از آن صیانت کرد که عرضه و 
تقاضا به میزان کافی وجود داشته باشد و رانت حذف شود و 

اقتصاد یک اقتصاد شفافیت باشد.
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران تاکید کرد: اگر عرضه 
و تقاضا به صورت منطقی در جریان باشد که وظیفه ذاتی 
تأمین  هم  کننده  مصرف  حقوق  است،  بازرگانی  وزارت 
خواهد شد زیرا رقابت سالم باعث کاهش قیمت ها می شود.

تفکیک، افزایش هزینه های جاری را به دنبال دارد
در طرف مقابل، عباس آرگون عضو هیأت نمایندگان اتاق 
بازرگانی ایران به مهر گفت: بر اساس ماده ۵۳ قانون برنامه 

پنجم توسعه که دولت مکلف به کاهش وزارتخانه ها از ۲۱ 
به ۱۷ وزارتخانه شده بود، در سال ۹۰ دو وزارتخانه صنایع و 
معادن و بازرگانی با هدف توسعه صادرات غیرنفتی و بهبود 

تنطیم بازار با هم ادغام شدند.
وی با بیان اینکه طی ۳۰ سال این دو وزارتخانه از هم جدا 
بودند. افزود: طی سالهای ادغام دو بار موضوع تفکیک از 
سوی دولت و مجلس وقت اعلام شد اما به نتیجه نرسید و 

هم اکنون باز مطرح شده است.
نایب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی 
تهران ادامه داد: به نظر من این تفکیک به نفع کشور نیست 
هزینه های  افزایش  دولت،  بدنه  شدن  بزرگ تر  باعث  زیرا 
جاری، افزایش مراکز تصمیم گیر و مدیریت در حوزه های 
تولید و تجارت و عدم هماهنگی در تدوین راهبردها و تصمیم 

گیری ها در پیشرفت صنعتی شود.
تفکیک باعث دوقطبی شدن استراتژی های تولیدی 

و تجاری می شود
وی افزود: تفکیک اهداف و برنامه ها منجر به ایجاد مشکل 
در برنامه ریزی و سیاست گذاری و تعیین خط مشی در امور 
مدیریتی صنعت، معدن و تجارت در زمینه تولید و تجارت 
می شود. همچنین عدم هماهنگی و تضاد بین سیاست های 
خواهد  دنبال  به  را  هزینه ها  افزایش  و  تجاری  و  صنعتی 

داشت.
آرگون اظهار کرد: از سویی دیگر تفکیک این وزارتخانه 
تجاری  و  تولیدی  استراتژی های  شدن  دوقطبی  باعث 
می شود در صورتی که هدایت تولید و تنظیم بازار از سوی 
دو وزارتخانه می تواند موجب عدم همسویی شود و وحدت 
فرماندهی در بخش تولید و صادرات از بین می رود و به نوعی 
وزارت بازرگانی برای تنظیم بازار واردات را افزایش می دهد و 
تولید داخل از این بابت آسیب می بیند و در وظایف وزارتخانه 

در امور تولید و تجارت ابهام به وجود می آید.
با تفکیک، مشکلات اقتصادی کشور حل نمی شود

وی تاکید کرد: به جای اینکه تفکیک صورت گیرد باید 
آسیب شناسی شده و مشکلات مرتفع شود، زیرا در صورت 
تفکیک حداقل یک سال و نیم باید صرف تغییر ساختار، 

تبیین قوانین جدید، تفکیک نیروی انسانی و … شود.
عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران یادآور شد: با یک 
کار کارشناسی دو وزارتخانه ادغام شدند و هنوز زمان زیادی 
از ادغام نگذشته است. آیا فکر می کنیم مشکلات تورم و 
می شود؟  مربوط  وزارتخانه  این  ساختار  به  کشور  اقتصاد 

دولت باید بداند ریشه مشکلات در جای دیگری است.
آرگون گفت: البته ادغام دو وزارتخانه صنایع و بازرگانی 
ادغام نبود بلکه به نوعی تجمیع بوده است زیرا فقط یک 
و معاونت ها در جای خود  وزارتخانه شد  وزیر دو  شخص، 

هستند در حالی که باید چابک سازی صورت گیرد.
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سرپرست باشگاه آریا صنعت معصومی قم گفت: حق میزبانی با توجه به روحیات و ویژگی های این رده سنی می تواند تأثیر بسیار 
زیادی در موفقیت تیم ها داشته باشد و استان قم با توجه به اینکه یکی از قطب های فوتسال کشور است زیرساخت های لازم برای 

این میزبانی را دارد.
حدود دو ماه دیگر به تاریخ اعلام شده رقابت های لیگ برتر نونهالان کشور باقی است و قم با دو نماینده از اقبال بسیاری برای 
کسب سکوهای اول این رقابت ها برخوردار است. در همین راستا کسب میزبانی این رقابت ها توسط استان می تواند ظرفیت های 
عالی را در این مسیر پیش روی نسل نوپای ورزش فوتسال قم قرارداد. از این روی درخواست دو نماینده فوتسال قم در این رقابت 
ها، حمایت استان از میزبانی در لیگ برتر است که قطعا انجام این مساله می تواند علاوه بر کاهش بار مالی نمایندگان قم، هزینه 
های این رقابت ها را برای کلیت استان به پایین ترین حد ممکن رسانده و نقش مهمی در کسب یک افتخار دیگر برای ورزش استان 

داشته باشد.
وحید نوروزی، سرپرست باشگاه آریا صنعت معصومی قم، در گفت وگویی در رابطه با میزبانی لیگ نونهالان فوتسال، عنوان کرد: 
حق میزبانی با توجه به روحیات و ویژگی های این رده سنی می تواند تأثیر بسیار زیادی در موفقیت تیم ها داشته باشد و استان قم با 

توجه به اینکه یکی از قطب های فوتسال کشور است زیرساخت های لازم برای این میزبانی را دارد.
وی ادامه داد: در رقابت های سال گذشته تیم تربیت حیدریه فقط با توجه به استفاده بهینه از حق میزبانی در شهر خودش نتوانست 

بر تیم ما برتری پیدا کند و تیم ما نیز در کمال شایستگی قهرمانی را از دست داد و به عنوان نائب قهرمانی بسنده کرد.
وی اظهار کرد: میزبانی مسابقات لیگ دسته یک نونهالان کشور که بالاترین سطح مسابقات این رده سنی است علاوه بر تأثیر 

مثبتی که بر نتیجه گیری دو نماینده استان خواهد داشت می تواند به رشد و تعالی فوتسال استان قم نیز کمک ویژه ای کند.
وی افزود: به طور مثال ایجاد انگیزه فوق العاده ای برای نونهالان و نوجوانان استان خواهد داشت که می توانند این رقابت ها را 
از نزدیک شاهد باشند و تلاش بیشتری برای رسیدن به سطح اول کشور کنند تا بتوانند به عنوان نماینده استان در این مسابقات 

حضور یابند.
سرپرست باشگاه آریا صنعت معصومی قم بیان کرد: اگر مسئولین استانی به ویژه اداره کل ورزش و جوانان و هیئت فوتبال استان 
قم همت کنند می توان با کمترین هزینه میزبان این مسابقات شد و شاهد درخشش شیر بچه های قمی در زمین خودشان بود؛ اما 

در غیر این صورت کار برای تیم های قمی سخت و سنگین می شود.
وی اضافه کرد: در دو سال گذشته تیم آریا صنعت معصومی به عنوان تنها نماینده استان در این رقابت ها مجبور بود با هزینه های 
سنگین راهی تربت حیدریه شود که علاوه بر هزینه های ورودی، تغذیه، خوابگاه، حق عضویت فدراسیون و ... مبلغ زیادی بابت 

کرایه رفت و برگشت هزینه می شد.
نوروزی ادامه داد: امسال با توجه به صعود دیگر نماینده استان از لیگ مناطق، مسئولین باید توجه ویژه ای به دو نماینده استان 
داشته باشند؛ چون این نونهالان، استعدادها و سرمایه های استان هستند که می توانند در سال های آینده به کمک فوتسال قم آمده 

و در لیگ برتر بزرگ سالان کشور بدرخشند.
وی بیان کرد: تیم نونهالان آریا صنعت معصومی در فصول گذشته مسابقات با حمایت شرکت آریا صنعت معصومی توانست نتایج 
قابل قبول و خوبی بگیرد که از آقایان محسن معصومی و شهاب باقری که در حق نونهالان فوتسالیست قمی لطف داشتند و حمایت 

همه جانبه کردند تشکر ویژه ای دارم.
سرپرست باشگاه آریا صنعت معصومی قم یاد آورد شد: این مجموعه امسال هم تدارک ویژه ای برای مسابقات دیده که إن شاءالله 

با توکل به خدا و حمایت مسئولین استانی می تواند به موفقیت تبدیل شود.

رئیس هیئت تیراندازی استان قم گفت: یکی از اقدامات مهم این هیئت در سال جاری برگزاری مسابقات استعدادیابی در 
قالب طرح های همگانی است تا افراد مستعد را به هیئت تیراندازی معرفی و از ظرفیت آن ها استفاده کنیم. 

محمد جواد متقیان نژاد اظهارداشت :رشته تیراندازی در قم نسبت به سال های گذشته پیشرفت چشمگیری داشته و 
مورد استقبال بسیاری از شهروندان قمی قرار گرفته است، با کمک اداره کل ورزش و جوانان استان موقعیت مکانی خانه 
تیراندازی تغییر پیدا کرد و این باعث شد تا مردم قم دسترسی راحتی به این هیئت داشته باشند، در حال حاضر سالن خانه 

تیراندازی استان در مجموعه ورزشی میثم واقع در منطقه سالاریه دایر است.
وی در خصوص تشریح فعالیت های این هیئت در سال ۱۴۰۱ افزود: در تقویم ورزشی سال جاری سعی کردیم در تمامی 
بخش ها برنامه داشته باشیم و بیشترین تمرکز را در راستای پرورش مربیان و داوران جدید و همچنین ارتقای سطح فنی 
مربیان و داوران قدیمی گذاشتیم. رئیس هیئت تیراندازی ادامه داد: یکی از مهم ترین اقدامات این هیئت در سال ۱۴۰۱ 
برگزاری مسابقات استعدادیابی بین رده های سنی مختلف در استان است تا از این طریق بتوانیم از ظرفیت علاقه مندان به 

این رشته استفاده کنیم و آنها را به عضویت هیئت تیراندازی درآوریم.
متقیان نژاد عنوان کرد: در موضوع برگزاری مسابقات و تیم داری نیز برنامه هایی به همت همکارانمان در هیئت تیراندازی 
در نظر گرفته ایم، در ابتدا تیم بانوان را آماده اعزام به مسابقات لیگ برتر باشگاه  های کشور خواهیم کرد و برنامه بعدی  ما نیز 

برگزاری مسابقات استانی و مناسبتی در رده های سنی مختلف است.
وی در خصوص وضعیت تیم های فعال قمی در لیگ های مختلف استانی و کشوری اظهار کرد: در مسابقات لیگ برتر 
بانوان کشور در فصلی که گذشت یک تیم در رشته تفنگ بادی و یک تیم هم در رشته تپانچه بادی داشتیم که تیم تفنگ 
بادی توانست در پایان مسابقات مقام قهرمانی را به دست آورد، همچنین تیم تپانچه نیز به مقام سومی مسابقات دست یافت.

رئیس هیئت تیراندازی قم افزود: این دو اتفاق در تاریخ تیراندازی استان برای اولین بار بود که رخ می داد امسال نیز با 
تلاش ورزشکاران و مربیان استان سعی خواهیم کرد با تمام قدرت و با هدف قهرمانی در این مسابقات حضور پیدا کنیم.

متقیان نژاد با ابراز ناراحتی در خصوص وضعیت مالی این تیم ها عنوان کرد: متاسفانه حمایت از بانوان ورزشکاری که در 
فصل گذشته توانستند این عناوین را بدست آورند بسیار ضعیف است، دستمزد و اعتباری که برای این عزیزان اختصاص 

یافته شده در حد دستمزد یک بازیکن تیم حریف است و این موضوع باعث می شود انگیزه ورزشکاران ما از بین برود.
وی تصریح کرد: اگر تا الان حمایتی از این عزیزان صورت گرفته از طرف معاونت ورزشی و همچنین معاونت امور بانوان 
اداره کل ورزش و جوانان صورت گرفته است اما این مبالغ برای این رشته که هزینه های جاری زیادی دارد، کفایت نمی کند. 
رشته تیراندازی در دین مبین اسلام سفارش شده و ما نیز پای کار هستیم تا این رشته را در قم ترویج کنیم اما به حمایت های 
قابل توجه نیازمند هستیم. رئیس هیئت تیراندازی قم تاکید کرد: وجود حامی مالی قدرتمند یکی از اساسی ترین نیاز های 
این هیئت است، آقای سانی خانی مدیرکل محترم ورزش و جوانان قم در مدت اخیر که سکان هدایت این اداره را به عهده 
گرفته اند نشان داده اند که ورزش بانوان از دغدغه های مهم ایشان است، از مدیرکل عزیزمان تقاضا می کنیم برای تیم ها و 
ورزشکاران تیراندازی قم حامی مالی جذب کنند تا ما بتوانیم با استعدادهابی خوبی که داریم در مسابقات شرکت کنیم و 

برای شهرمان افتخار آفرین باشیم.
مقتیان نژاد در خصوص مشکلات هیئت تیراندازی اظهار کرد: هیئت تیراندازی هم مشکلات مختلفی را در خصوص 
تجهیزات و سالن ورزشی مناسب دارد، تجهیزاتی که در اختیار ما است مدت زیادی از استفاده آن ها گذشته و نیاز به 

تعمیرات اساسی دارد که امیدواریم با کمک فدراسیون و اداره کل این مشکلات حل شود.

سرپرست نماینده قم در لیگ برتر فوتسال نونهالان کشور:

قم زیرساخت  لازم برای میزبانی لیگ برتر فوتسال  را دارد
رئیس هیئت تیراندازی استان قم :

مسابقات استعدادیابی تیراندازی در قم برگزار می شود 

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث دامداری 
شده است پلاک ثبتی ۶ فرعی از ۴۱ اصلی واقع در بخش ۳ ثبت شهرستان 
جعفر آباد اراضی علی آباد انقلاب-مزرعه یوسف آباد که بنام آقای جواد 
عبادی آبدار فرزند اسحق میباشد در جریان ثبت است که به علت عدم 
نیز  ثبت  قانون  ماده ۱۵  از طرفی مطابق  نیامده  بعمل  حضور متقاضی 
نمیتوان عمل نمود،لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده باستناد ماده ۸ آئین 
نامه از قانون الحاقی موادی به قانون ساماندهی وحمایت از تولید وعرضه 
مسکن)صدور اسناد مالکیت واقع در محدوده روستاهای بالای ۲۰ خانوار 
وشهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت( تحدید حدود پلاک مذکور در روز چهار 
شنبه مورخ ۱۴۰۱/۵/۵ ساعت ۹/۳۰ صبح در محل وقوع ملک انجام می 
گردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده 
قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور 
حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت 
یک ماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته 
و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب ۷۳/۲/۲۵ 
معترض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست 
گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه 

نمایند./ )م الف ۱۵۴۰۳(
تاریخ انتشار آگهی: چهار شنبه ۱۴۰۱/۰۴/۰8
محمد رضا خدایاری
رئیس ثبت اسناد شهرستان جعفرآباد

علی دایی:

اگر می خواستم وزیر ورزش می شدم 
نه رئیس فدراسیون

سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان گفت: اگر به دنبال ریاست  بودم، خیلی 
وقت پیش وزیر ورزش ایران می شدم. چند بار هم به من پیشنهاد شد اما من قبول 

نکردم و نمی کنم.
علی دایی در گفت وگو با خبرنگاران در خصوص اینکه آیا فدراسیون فوتبال ما درست 
اداره می شود؟ کسی هست که به مشکلات تیم ملی رسیدگی کند. وقتی تیم قطر در 
این فصل در اسپانیا اردو می زند اما تیم ملی ما در قطر اردو می زند، شما خود به خود 

جوابتان را در مورد مدیریت در فدراسیون می گیرید.
با صحبت از بردن انگلیس، خودمان را فریب ندهیم

وی ادامه داد: ما در برهه حساسی برای تیم ملی هستیم. تیم ملی باعث خوشحالی 
مردم می شود و نباید خدایی نکرده در جام جهانی نتیجه نگیرد. مدیریت باید امکانات 
را برای تیم ملی فراهم کند. متاسفانه به شعار دادن عادت کردیم. برای مثال مربی تیم 
ملی می گوید انگلیس را در جام جهانی شکست می دهیم. این موضوع در جامعه باعث 
می شود مردم هم این فکر را داشته باشند. ما با کدام تیم ها بازی کردیم تا به جام جهانی 
صعود کنیم. باید به خیلی چیزها توجه کنیم. این ها را می گویم که مردم انقدر امیدوار 
نشوند و دچار توهم نشویم. انگلیس، آمریکا و ولز را نمی توانیم با تیم ایران مقایسه کنیم. 

با این وضع نتیجه گرفتن بسیار سخت است.  
سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان در پاسخ به این پرسش که آیا برای ریاست 
فدراسیون نامزد می شود یا نه، گفت: من اگر بتوانم فرشته نجات خانواده ام باشم. 
فدراسیون فوتبال جای من نیست. اگر به دنبال ریاست فدراسیون بودم، خیلی وقت 
پیش وزیر ورزش ایران می شدم. چند بار هم به من پیشنهاد شد اما من قبول نکردم و 
نمی کنم. جایگاه اجتماعی خودم را بین مردم با هزار تا از این پست ها عوض نمی کنم.  
اتفاق  به ندرت  دایی در خصوص خداحافظی سید جلال حسینی عنوان کرد: 
می افتد بازیکنی ۲۰ سال بتواند بازی کند. او جزو نوادر فوتبال ماست و از موقعی که 
در فوتبال ما بازی می کرد، جزو بهترین ها بود. سید جلال هم از نظر اخلاقی و هم 
فوتبالی جزو بهترین ها بود.  وی در مورد قراردادهای بازیکنان لیگ برتری که افزایش 
زیادی داشته، گفت: الان اگر بخواهید در منطقه یک خانه بگیرید، باید ۳۵ میلیارد پول 
بدهید. چند سال باید یک ورزشکار کار کند تا بتواند یک خانه بخرد. نهایت بتواند ۱۰ 

سال از این قراردادها ببندد.

حسین رضازاده:

 اگر حضورم مفید باشد کاندیدا می شوم
دارنده ۲ مدال طلای دسته فوق سنگین وزنه برداری در بازی های المپیک ۲۰۰۰ 
سیدنی و ۲۰۰۴ آتن گفت: این رشته در چند سال گذشته با مشکلات مدیریتی زیادی 

دست و پنجه نرم کرده و برای نجات آن نیاز به همدلی خانواده وزنه برداری است.
تغییرات مدیریتی در فدراسیون وزنه برداری، اظهار  حسین رضازادهدر خصوص 
داشت: شرایط سختی در فدراسیون وزنه برداری وجود داشت و نارضایتی گسترده 
شکل گرفته بود. ابطال نتیجه انتخابات تیرماه سال ۹۸ این فدراسیون موجب شد تا 
شرایط تغییر کند و اکنون برخی از پیشکسوتان به فدراسیون بازگشتند. این یک اتفاق 
خوب بود؛ اما نمی تواند پایانی بر مشکلات باشد زیرا مشکلات هم در بخش زیرساختی 
و هم در بخش فنی و مدیریتی باید برطرف شود. برای این مهم لازم است تمام خانواده 
وزنه برداری همدل و همصدا باشند و هر قهرمانی در حد توان خود برای نجات این 
رشته از مشکلات تلاش کند. وزنه برداری یک رشته مدال آور است و باید بیش از این 
مورد توجه قرار گیرد. دارنده مدال طلای بازی های المپیک ۲۰۰۰ سیدنی افزود: 
وزنه برداری ایران در ۲ دهه موفق به کسب مدال های رنگارنگ المپیک شد و عنوان 
قوی ترین مرد این رشته را نیز از آن خود کرده بود. این نشان می دهد که کشورمان در 
جهان حرفی برای گفتن دارد و می توانیم رقیب جدی برای کشورهای صاحب این رشته 
در سطح جهان باشیم. اکنون نیز استعدادهای خوبی در اوزان مختلف وجود دارد و نباید 
این استعدادها با سوءمدیریت تلف شوند. بازی های همبستگی کشورهای اسلامی، 
مسابقات قهرمانی جهان و بازی های آسیایی را در پیش داریم و باید برنامه مدون 
برای این تورنمنت ها از سوی فدراسیون ارائه شود. حضور پیشکسوتان در فدراسیون 
می تواند به پیشبرد برنامه ها کمک کند. تمام این پیشکسوتان از خانواده وزنه برداری 
هستند و برای این رشته زحمت کشیدند. بدون شک آنها رقابت های قهرمانی و تلاش 
ملی پوشان را بهتر درک می کنند. رکورددار سابق دسته فوق سنگین وزنه برداری جهان 
این را هم گفت: البته برنامه ریزی تنها نباید به تمرین و اردوها ختم شود بلکه نیاز است 
تا زیرساخت های لازم برای توسعه وزنه برداری فراهم کنیم. زیرساخت هایی که اکنون 
مناسب این رشته نیست و ملی پوشان نبست به آن اعتراض داشتند. ما باید دغدغه 
آنها را برطرف کنیم تا یک قهرمان بدون هیچ مشکلی به تمرینات گام بگذارد. شایسته 
نیست که برخی از ورزشکاران نسبت به ابتدایی ترین امکانات رفاهی در فدراسیون 
گلایه داشته باشند. از تمام عزیزان خانواده وزنه برداری می خواهم دارم با خلوص نیت 

در جهت رفع مشکلات این رشته گام بردارند.

برای شرکت در رقابت های جهانی ،

حضور فرنگی کار قمی در اردوی ششم تیم ملی 
فرنگی کار نوجوان قم در ششمین مرحله از اردوی تیم ملی برای حضور در رقابت های 
جهانی حاضر شد.  براساس این گزارش ،ششمین مرحله از اردوی تیم ملی کشتی 
فرنگی نوجوانان برای حضور در رقابت های جهانی که از ۶  تیرماه آغاز شده است به 
مدت ۱۰  روز در خانه کشتی و در محل کمپ تیم های ملی کشتی با حضور محمدجواد 
ابوطالبی کشتی گیر وزن ۴۸ کیلوگرم استان قم برگزار می شود. ابوطالبی در مسابقات 
بین المللی جام رحیم علی آبادی که هفدهم تا  ۲۰ اردیبهشت امسال در شهر سرخس 
برگزار شد بر سکوی نخست ایستاد و در مسابقات قهرمانی نوجوانان کشور در اسفند 

ماه سال ۱۴۰۰ در مسجد سلیمان به نشان نقره رسید.
 

مشارکت شهرداری قم  برگزار می شود؛

استعدادیابی تنیس در بوستان علوی قم 
دوره آموزشی و استعدادیابی تنیس با مشارکت شهرداری قم در بوستان علوی برگزار 
می شود.  سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم با مشارکت آکادمی تنیس 
باهدف استعدادیابی نخبگان ورزش تنیس، دوره های آموزشی رایگان و استعدادیابی 
ویژه آقایان در رده سنی ۷ تا ۱۴ سال در بوستان علوی برگزار می کند. این دوره آموزشی 
و استعدادیابی به صورت رایگان در آکادمی تنیس لطفی و در بوستان علوی با ظرفیت 
محدود برگزار می شود. علاقه مندان برای ثبت نام در این دوره آموزشی می توانند تا 
۱۰ تیرماه به محل آکادمی تنیس لطفی در بوستان علوی مراجعه کرده یا با شماره 

۰۹۲۲۳۹۴۲۰۲۴ تماس بگیرند.

دبیر هیات بدمینتون استان قم، گفت: نتایج تیم رعد، در تاریخ ورزش استان بی 
سابقه بود.

علی فرجی در گفت و گویی اظهارداشت : تیم رعد پدافند هوایی ارتش در سال 
۹۸ به لیگ برتر صعود کرد و در اولین دوره حضور در این مسابقات به مقام قهرمانی 
رسید و سال گذشته نیز در دومین حضور در لیگ برتر، نایب قهرمان کشور شد که این 

عناوین در تاریخ ورزش استان قم بی سابقه بود.
وی افزود: تیم رعد پدافند هوایی ارتش متشکل از ملی پوشان و بدمینتون بازان 
سرباز بود که سال اول ۳ نفر و سال دوم یک بازیکن بسیار خوب جذب کردیم ولی در 
حال حاضر سربازی آنان تمام شده و برای سال جدید فعلا بازیکنی نداریم و باید به 
فکر جذب بازیکن باشیم. امیدوارم که جامعه ورزش و اقتصادی قم به کمک تیم آمده 

تا با حمایت آن ها بتوانیم بازیکنان خوبی خریداری کنیم.
فرجی خاطرنشان کرد: تیم رعد در سال اول ۹۰ درصد و در سال دوم۷۰ درصد 
غیربومی بود و امسال سعی داریم حداکثر ۶۰ درصد تیم را از دیگر استان ها جذب 

کنیم.

وی با اشاره به پروازی نبودن تیم رعد پدافند، تصریح کرد: بازیکنان ما برای حضور 
در لیگ برتر ۶ ماه ثابت در قم اردو زدند و اعضای تیم علاوه بر تمرینات، با تیم های پایه 
نیز تمرین می کردند که نتیجه و خروجی این اتفاق، درخشش محمدمعین خاکی، 

رضا جانقربان و سجاد ترابی بود.
فرجی افزود: با پتانسیل خوبی که در استان و در رده های پایه داریم نهایتا تا ۵-۴ 
سال آینده می توان تیم بومی استان را به مسابقات اعزام کرد و این موضوع دور از 

دسترس نخواهد بود.
 توجه به  تیم های پایه  و استعاد یابی در دوران شیوع کرونا

وی در خصوص انتخاب این هیات به عنوان سومین هیات ورزشی استان اظهار 
کرد: سال ۹۷ که حسین زاده، هیات را در دست گرفت، در رتبه یازدهم هیات های 
بدمینتون کشور بودیم و در استان نیز جایگاهی نداشتیم ولی اکنون پس از تلاش ها و 
پیگیری های مسئولین، به عنوان یکی از هیات های برگزیده استان انتخاب شده ایم.
وی افزود: دو سال از سه سال مدیریت هیات در دوران شیوع ویروس کرونا بود 
که مسابقات و ورزشگاه ها تعطیل و خیلی از رشته های ورزشی دچار ریزش بازیکن 

شدند ولی هیات بدمینتون در این مدت بیکار نبود و در قسمت پایه کارهای زیادی 
صورت گرفت و علاقمندان این رشته بیشتر شدند به طوری که در بخش نوجوانان 
و خردسالان تیم داری می کنیم و برای مسابقات قهرمانی کشور در شهریور ماه 
و المپیاد استعدادهای برتر آماده می شویم. در بخش بانوان نیز هفته گذشته تیم 
بسیار نوجوان و کم سن و سالی را به منظور آمادگی برای حضور در مسابقات المپیاد 

استعدادهای برتر به مسابقات بجنورد اعزام کردیم.
فرجی تصریح کرد: از سال ۹۴ استان هیچ ملی پوشی نداشت ولی سال گذشته 
محمد معین خاکی برای شرکت در مسابقات بین المللی سریز شیراز به تیم ملی 
دعوت شد که البته به دلیل مثبت شدن تست کرونا، نتوانست به میدان برود، ولی 

امیدواریم امسال در مسابقات ملی حضور داشته باشد.
مدیر روابط عمومی و عضو کمیته فرهنگی فدراسیون بدمینتون خاطر نشان 
کرد: استان قم دارای ۱۰ کرسی در فدراسیون بدمینتون است. حسین زاده عضو 
کمیته داوران و مسابقات، مقدس زاده رییس کمیته مسابقات، عضو کمیته داوران و 
عضو سازمان لیگ، بانو پیرمرادی عضو کمیته ورزش روستایی و مطیع عضو کمیته 
انضباطی و کمیته مربیان فدراسیون هستند همچنین از مجموع ۱۱ داور بین المللی 
حاضر در کشور حسین زاده و مقدس زاده دو داور بین المللی قمی بوده و مابقی از 

تهران هستند.
به زودی بدمینتون ساحلی را راه اندازی خواهیم کرد 

دبیر هیات بدمینتون استان قم عنوان کرد: برای اولین بار با همکاری اداره ورزش و 
جوانان استان توانستیم صاحب زمین بدمینتون ساحلی در مجموعه نارنج پردیسان 
شویم و بعد از استان های هرمزگان و گیلان سومین استان دارای این زمین در کشور 

باشیم و حتما به زودی بدمینتون ساحلی را راه اندازی خواهیم کرد.
وی با اشاره به درخشش پارابدمینتون بازان استان در سال های اخیر اظهار کرد: 
بازیکنان ما در سال ۹۸ دو مدال نقره و برنز کسب کردند همچنین سال گذشته ۲ 
مدال برنز و یک نقره بدست آوردند. امسال نیز سانس هایی را مخصوص آموزش 
بدمینتون با ویلچر توسط حامد شبانیان اختصاص داده ایم تا با قدرت بیشتری در 

این حوزه ظاهر شویم.
فرجی در ادامه گفت: ما در ۳ سال گذشته ۸ کلاس آموزشی و ۴۰ کلاس بازآموزی 

و دانش افزایی مربیگری و داوری برگزار کردیم.
آقایان  نوجوانان، هم در بخش  و  پایه خردسالان  وی تصریح کرد: در رده های 
و هم بخش بانوان دارای تیم های الف و ب هستیم. قبل از شیوع ویروس کرونا در 
سالن امام خمینی نیروگاه ۸۰ دانش آموز دختر استعدادیابی شدند و توانستیم 
استعدادهای خوبی را کشف کنیم. در تابستان نیز در بنیاد، سمیه و نواحی مختلف 

استان پایگاه هایی را برای توسعه این رشته برپا کرده ایم.
وی ادامه داد: به منظور همگانی کردن این رشته در ۳ بوستان نرگس، شقایق و 
نجمه زمین های بدمینتون را راه اندازی کرده ایم و همچنین به زودی در ۳ بوستان 

دیگر نیز این کار را خواهیم کرد.
فرجی خاطرنشان کرد: در هیات هم ارز بحث قهرمانی به مسائل فرهنگی هم توجه 
ویژه داشته ایم. برگزاری جام کریمه و باز شدن پای خانواده های جانبازان و شهدا به 
سالن حامد فرهمند و بازدید از خانواده های شهدا و... از اقدامات هیات در این راستا 

بوده است.

دبیر هیات بدمینتون استان قم :

 نتایج تیم رعد، در تاریخ ورزش  قم بی سابقه بود

تنها دل خوشی جوانان قم در معرض فروپاشی ؛

ناامیدی کامل از آینده فوتسال قم 
در حالی که کمتر از ۱۸ روز به شروع فصل ۱۴۰۱ لیگ 
برتر باشگاه های کشور باقی مانده است هر روز شرایط حضور 
نماینده قم در لیگ برتر دلهره آور تر، پیچیده تر و غیرممکن تر 

می شود. 
پایان فصل ۱۴۰۰  از  بعد  ماه  این گزارش،یک  براساس 
قلی زاده  بود که رسول  ایران  فوتسال  برتر  لیگ  بازی های 
دامنه دار  بی تفاوتی  علت  به  )فردوس(  قم  نماینده  مالک 
منظور حمایت  به  نبود عزم جدی  و  قم  استان  مسوولان 
استانی از نماینده قم هشدار داد، تا جایی که ناگزیر شد 
حتی به گزینه فروش امتیاز به خارج از استان فکر کند اما 
موج شدید انتقادات باعث شد تا گزینه فروش به فراموشی 

سپرده شود.
در ادامه رسول قلی زاده باز هم در صدد جذب اسپانسر 
برآمد اما انگار گوش شنوایی وجود نداشت تا اینکه علی 
رادپور صنعت گر دلسوز و فعال قمی به عنوان مدیر عامل 
جدید باشگاه لیگ برتری فوتسال قم منصوب شد و این 
چهره جدید با شیوه کار جدید به دنبال جذب حامی مالی 

رفت.
در ابتدا خبرهای خوشی شنیده شد و حتی پیگیری های 
رادپور تا حدی جواب داد ولی هر چه بیشتر زمان می گذشت 

و هر راهی که قبلا رسول قلی زاده هم برای جذب اسپانسر 
طی کرده بود، توسط رادپور هم چه از طریق مسوولان استان 
قم و هم از طریق شرکت ها به بن بست خورد تا اینکه رادپور نیز 

از مسوولیت مدیرعاملی باشگاه کناره گیری کرد.
در چند روز گذشته هم اگر چه همچنان تلاش ها ادامه 

داشت اما نتیجه عملی نداشت تا جایی که علی مسعودی 
سرپرست و مدیر تیم لیگ برتری فوتسال قم نیز با تقدیم 
استعفای خود ناامیدی کامل از آینده فوتسال قم برای بقا 
در لیگ برتر باشگاه های کشور را رسما به علاقمندان پرتعداد 

این رشته اعلام کرد.

در آخر هم مسعود عباسی پدیده فصل گذشته فوتسال 
قم که می خواست علیرغم پیشنهادات وسوسه انگیز سایر 
تیم های لیگ برتری یک فصل دیگر برای نماینده قم به 
میدان برود و دین خود را ادا کند به ناچار و با توجه به شرایط 
وخیم باشگاه، با عقد قراردادی رسمی راهی تیم تازه وارد به 

لیگ برتر یعنی تیم قند کاترین آمل شد.
حالا علاوه بر جدایی عباسی، روح الله ایثاری و شهاب 
ساوه  سن ایچ  فوتسال  تیم  راهی  این  از  پیش  هم  بشری 
شده اند و مهدی رستمی ها دروازه بان قمی ها نیز به مس 

سونگون پیوسته است.
اکنون که نزدیک به دو هفته به شروع مسابقات باقی مانده 
همچنان تیم لیگ برتری فوتسال قم بودجه و حامی مالی 
ندارد و نتوانسته با بازیکنان مورد نظر و کادر جدید قرارداد 

ببندد.
این حق مهد فوتسال ایران و  تنها نماینده استان در لیگ 
برتر رشته های گروهی نیست، افسوس و صد افسوس که 
این همه هزینه در بخش های مختلف می شود ولی کم ترین 
تنها  تا  نمی شود  داده  اختصاص  تیم  این  به  هم  بودجه 
دل خوشی جوانان این استان هم در معرض فروپاشی قرار 

بگیرد.
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گفت و گو / فروزان آصف نخعی : 
نظام نمایندگی با همه مزایای خود دارای آفاتی نیز هست. 
به ویژه، زمانی که احزاب از کارآمدی بالایی برخوردار نیستند، 
آنچنان که سلیمی نمین مدیر دفتر مطالعات و تدوین تاریخ 
گیری  اوج  علل  باره  در  خبرآنلاین  با  گو  و  گفت  در  ایران 
استیضاح وزرای دولت ضمن طرح انتقاد نسبت به دولت، می 
گوید »نماینده ای در استان تلاش می کند پست های کلیدی 
را به افرادی بدهد که به نوعی به او در رسیدن به مقام نمایندگی 
کمک کرده اند. و این چالشی است که متاسفانه در ساختار 
سیاسی ما وجود دارد. از این رو این آفت ها شکل می گیرد و 
برخی از نمایندگان می توانند از این قدرت سوء استفاده کنند 

به گونه ای که دوره آینده هم بتوانند رای بیاورند. «
گفت و گو با سلیمی نمین در زیر از نظرتان می گذرد: 

استیضاح  درخواست  کنونی،  شرایط  در  چرا  شما  نظر  به 
نمایندگان مجلس افزایش یافته، به صورتی که بعد از اعلام 
وصول استیضاح وزارت صمت، عنوان شده که سه درخواست 

استیضاح دیگر به هیات رئیسه رسیده است؟
طبق قانون استیضاح وزراء ، جزو ابزارهای نمایندگان محترم 
محسوب می شود. اما استیضاح باید دارای روندی باشد. ابتدا 
باید وزیر یا معاونان او به مجلس دعوت و از آنان توضیح خواسته 
که  صورتی  در   ، داده  مربوطه  وزیر  به  زرد  کارت  بار  چند  شود. 
این مراحل مثمر ثمر واقع نشد، موضوع استیضاح او در دستور 
نمایندگان محترم قرار بگیرد. از این ۴ وزیر یعنی وزرای صمت، 
جهاد کشاورزی، راه و ترابری و کشور، غیر از یک وزیر، به مابقی 
وزراء، نمایندگان کارت زردی به وزراء نداده اند تا بعد از آن مرحله، 
به مرحله استیضاح برسند. از این رو به نظر می رسد مسایل دیگری 

وجود داشته باشد. برای این که شائبه ها از بین برود، جامعه باید 
هم ادله نمایندگان و هم توضیحات وزرا را بشنود. چون این روند 
طی نشده، به طور طبیعی بحث های دیگری جای خودش را باز 
می کند، و این همان دغدغه ای است که رهبری داشتند. رهبری 
اعلام کردند دخالت نمایندگان در امور اجرایی، مفسده برانگیز 
است. متاسفانه برخی از نمایندگان از این که برخی از وزراء به 
آنان راه نمی دهند، و به نظرات آن ها توجهی نمی کنند، بسیار 
ناخرسندند. البته مسایل دیگری هم می تواند دخالت داشته باشد. 
ولی علی الاصول، نمایندگان در ارتباط با برخی وزرا باید مسایل را 
به گونه ای پی گیری کنند که جامعه هم اقناع بشود. البته خود من 
هم در مورد برخی از این وزرایی که نمایندگان خواستار استیضاح 
شان هستند، به ویژه وزیر کشاورزی، ایراداتی را وارد می دانم، علی 
رغم این که ایشان رئیس کمیسیون کشاورزی بوده، و از مجلس و 
ریاست کمیسیون به وزارت رسیده و به هیات دولت پیوسته است، 

با این وجود نقدهایی به عملکردش وارد است. 
فرمودید که رهبری فرموده اند ورود نمایندگان به حوزه 
اجرایی مفسده انگیز است. بنابراین بود با وجود دولت و 
مجلس یکدست مسایل کشور سریعتر و با تدبیر بیشتر 
و  نمایندگان  بین  اختلافی  چنین  چرا  حال  شود،  حل 

دولت افتاده است؟ 
این آفتی است که جریان و جناح نمی شناسد. نمایندگان به 
ویژه در شهرستان ها در ادوار مختلف وقتی رقابت جدی ای 
را پشت سر می گذارند، افرادی از آن شهرستان که در ستادها 
حضور جدی دارند و نقش آفرینی می کنند؛ برای مثال برخی 
اسپانسر مالی و برخی مدیریت تشکیلاتی را برعهده دارند و 
... این عده بعد از پیروزی آن نماینده، انتظاراتی دارند، که اگر 
آن انتظارات برآورده نشود، افرادی که در دوره قبل از نماینده 
پشتیبانی می کردند، در این دوره دیگر پشتیبانی نخواهند 
کرد. با چنین مشکلی در دوره های مختلف مواجه بوده ایم. 
به عبارت دیگر نماینده ای در استان تلاش می کند پست های 
کلیدی را به افرادی بدهد که به نوعی به او در رسیدن به مقام 
نمایندگی کمک کرده اند. و این چالشی است که متاسفانه در 
ساختار سیاسی ما با توجه به اختیارات قانونی نمایندگان در 
استیضاح وزرا وجود دارد. به عبارت دیگر اگر هواداران کلیدی 
نماینده، در مناطق حوزه انتخابی، به پست و جایگاهی نرسند، 
به طور طبیعی اگر احساس کنند نماینده نمی تواند به گونه ای 
از زحمات آنان قدردانی به عمل آید چرخه حمایت از نماینده 
نیز مختل خواهد شد. از این رو این آفت ها شکل می گیرد و 

برخی از نمایندگان می توانند از این قدرت سوء استفاده کنند 
به گونه ای که دوره آینده هم بتوانند رای بیاورند.

حزبی نبودن حوزه سیاسی تا چه اندازه به این امر کمک 
می کند؟ 

به طور قطع وقتی حزبی باشد، آفت سهم خواهی فردی بر 
طرف می شود، اما آفات سهم خواهی جمعی پدید می آید. به 
عبارت دیگر سیستم حزبی، در کنار منافع اش مضار خودش 
را هم داراست. اما در این نوع سهم خواهی موجود، با سهم 
خواهی تنزل یافته فردی مواجه ایم. در معادلات حزبی، شاهد 
سهم خواهی های کلانی هستیم که خودش به طور قطع زیان 
هایی را متوجه جامعه می کند. ولی در عین حال رصد آفات 
سهم خواهی حزبی به نظر می رسد ساده تر است. اما رصد 
سهم خواهی فردی، ساده نبوده و مشکل است. به عبارت 
دیگر در آفات سهم خواهی فردی، جامعه نمی تواند تشخیص 
بدهد که فرد چه روابطی در پشت صحنه دارد. و در نظام حزبی، 

این موضوع راحت تر قابل رصد است.
چه انگیزه های دیگری می تواند در توسل به شیوه های 

نادرست موثر باشد؟ 
نمایندگان به تدریج دارند به پایان دوره چهارساله خود نزدیک 
می شوند. فارغ از نوع تحلیل موفقیت ها و ناکامی های دولت، 
به طور طبیعی نمایندگان، در باره میزان توانایی وزرا، با سوالاتی 
در حوزه انتخابیه خود مواجه هستند. نمایندگان به راحتی نمی 
توانند نسبت به این سوالات بی توجه باشند. برای مثال افزایش 
قیمت ها در کوتاه مدت مشکلاتی را برای کشور ایجاد کرده ، 
و نمایندگان به عنوان اعضای قوه مقننه ناظر بر عملکرد وزرا، 
پاسخ گو نباشند، با مشکلات جدی مواجه می شوند، اگر 
اقداماتی را صورت بدهند، که نشان از تحرک جدی آنان باشد، 
این امر می تواند افکار حوزه انتخابیه آنان را در ارتباط با افزایش 
قیمت ها تحت تاثیر قرار بدهد. بنابراین اگر شاهدیم شیوه 
منطقی در ارتباط با استیضاح وزرا صورت نگرفته، شاید دلایلش 
این است که اگر نمایندگان این روند پرسشگری و استیضاح را 
سرعت و شدت ندهند، در حوزه نمایندگی شان، اقناع سازی 
مردم دچار مشکل خواهد شد. از این منظر می خواهند به رای 
دهندگان حوزه انتخابیه خود بگویند دارند در راستای خواسته 
های موکلانشان رفتار می کنند. به عبارت دیگر به نظر می رسد 
رفتار نمایندگان به طور عام در راستای منافع مردم و منافع ملی 
شکل نمی گیرد بلکه احتمالا دلایل دیگری که عرض کردم می 

تواند وجود داشته باشد.

از نظر شما دولت دچار اشتباهاتی شده که نمایندگان در 
این شرایط می توانند از آن ها به روا یا ناروا ، نمایندگان به 

آنها استناد می کنند؟ 
رئیسی،  دولت  است.  ضعف  و  قوت  نقاط  دارای  دولتی 
تلاش کرده تا همه مشکلات کشور را بدون اولویت بندی ، 
حل کند. من به این روش نقد دارم و معتقدم، دولت باید برای 
حل مشکلات خود، اولویت بندی می کرد. حال شاید دولت 
با آمادگی برای فداکاری  در خودش اعتماد به نفس همراه 
می بیند، از این رو همزمان مایل است همه مشکلات اعم از 
برجام، تورم و قیمت ها و ...را با هم حل کند. طبیعی است 
در این شرایط مسایلی بروز کند. البته در حوزه برجام عملکرد 
خوبی داشته، و بسیاری معتقدند مذاکرات برجام حل خواهد 
شد. خیلی ها الان معتقدند که مذاکرات در این دور به نتیجه 
خواهد رسید، و بحث های صورت گرفته به نتایجی منجر شده 
و در نهایت منجر به امضای توافق خواهد شد. این موضوع می 
توانست قبل از رسیدگی به مشکلات دیگر ، مورد توجه دولت 
باشد و بر اساس اولویت بندی، مورد توجه قرار بگیرد و به نتیجه 

برسد. سپس برخی تصمیمات در حوزه اقتصاد اتخاذ شود.
به هر روی دولت دارد تلاش می کند تحریم های ظالمانه 
را از روی دوش مردم بردارد، همچنین برخی کم کاری های 
دولت گذشته را جبران کند. بحث هایی که در ارتباط با اقتصاد 
جهانی است که منجر به افزایش قیمت ها تا ۵۰ درصد شده، 
حل کند. این ها مشکلات عدیده ای است که دولت با آن ها 

مواجه است.
درعین حال حل این مشکلات منوط به استفاده بسیار بیشتر 
احساس  نباید  جوان  وزرای  است.  کارشناسان  تجربیات  از 
کنند که بی نیاز از تجربیات گذشته هستند. بعضا برخی بی 
نیازی ها را در برخی از وزراء احساس می کنیم. اگر بعضی 
از وزراء اینگونه عمل کنند، طبیعی است که فشل می شوند. 
جوانگرایی به معنای بی توجهی به تجارب نیست. هر چه یک 
مسئول جوان تر باشد، باید احساس نیاز به تجربیات گذشته 
در او بیشتر باشد. جوان گرایی موهبت ها و هزینه هایی دارد. 
این دولت در کنار مشکلات دیگر زیر بار مشکلات جوانگرایی 

هم رفته است.
و  انتقاد  های  زمینه  همدیگر  روی  موارد  این  یعنی 

استیضاح را فراهم کرده است؟ 
بله همینطور است. من فکر می کنم در این حوزه ها این 
دولت است که هرچه سریع تر باید نواقص خود را برطرف کند.

سلیمی نمین : دولت رئیسی باید توافق برجامی را اولویت می داد 

برخی نمایندگان از استیضاح برای انتخابات آینده سوءاستفاده می کنند

رضا نصری تحلیلگر مسائل بین الملل

باید ازادبیات مغرضانه  بر پیکر سیاست خارجی و برجام »سم زدایی« شود
تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: کشور به شدت نیازمند است از ادبیات و 
صورت بندی های مغرضانه ای که در سال های اخیر بر پیکر سیاست خارجی و 
برجام تزریق شده »سم زدایی« کند تا این دولت - و دولت های بعدی - بتوانند با 
همراه سازی افکار عمومی و گشودن دست دستگاه دیپلماسی از قید و بند های 
ذهنی و تصنعی، به صورت موثرتر و متعارف تری از ابزار دیپلماسی برای تأمین و 

پیش برد منافع ملی استفاده کنند. 
رضا نصری در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که ارزیابی شما از نتایج 
سفر هماهنگ کننده برجام به ایران چیست و با توجه به اینکه تهران همواره از 
پایان مذاکرات و انتظار برای اتخاذ تصمیم سیاسی در واشنگتن سخن به میان 
آورده است، آیا این تصمیم به زعم ایران اتخاذ شده است، گفت: به طور کُلی، 
اینکه در مذاکرات بین  المللی طرفین توپ را در زمین یکدیگر بیندازند، امر بسیار 
رایجی است. طبیعتاً هر طرف اینگونه القا می کند که وظایفش را انجام داده، تا 
آنجا که ممکن بوده انعطاف به خرج داده و حال نوبت طرف مقابل است که سهم 
خود را ادا کند. ایران و آمریکا هم از این مقطع به بعد - هریک نسبت به طرف 
مقابل - چنین موضعی را مطرح می کردند و همین هم موجب شده بود فرآیند 
مذاکرات مدتی متوقف شود. حال، امروز هر دو طرف ظاهراً سیگنال می دهند که 
حاضرند در راستای حل مسئله گام دیگری بردارند. در نتیجه به نظر می رسد در هر 
دو طرف یک اراده سیاسی جان گرفته و همین هم راه را برای تلاشی دیگر بر سر 

میز مذاکرات هموار کرده است.
اگر بایدن دنبال حل مسئله است، 

ظرف یک ماه آینده باید توافق منعقد شود 
نصری همچنین در پاسخ به این سوال که با توجه به شرایط فعلی که دولت بایدن 
دارد و نزدیکی به انتخابات کنگره، آیا می شود انتظار داشت که آمریکا بخواهد 
انعطافی در این حوزه انجام دهد، گفت: اگر بنا باشد دولت بایدن مسئله را حل 
کند، باید در همین یک ماه آینده توافق منعقد شود ؛ چراکه بعد از آن - اگر توافق 
صورت بگیرد - اجرای آن عملًا به بعد از انتخابات ماه نوامبر کنگره موکول خواهد 
شد و اگر در آن زمان جمهوریخواهان کنترل کنگره را در دست گرفته باشند، 
دولت بایدن با موانع حقوقی و سیاسی بسیار پیچیده تری برای تایید و اجرای آن 
مواجه خواهد شد. اما اگر پیش از انتخابات کنگره توافق حاصل شود، برای کنگره 
جمهوریخواه محصول انتخابات از نظر سیاسی و حقوقی دشوارتر خواهد بود 

در مقابل سیاست خارجی مورد نظر قوه مجریه و موضع دولت های غربی متحد 
آمریکا، کارشکنی کند. مضاف براینکه اگر پس از توافق احیای برجام، یک فرایند 
دیپلماتیک و مذاکراتی موازی یا جدید در منطقه میان ایران و همسایگان نیز در 
جریان باشد، باز هم هزینه برهم زدن این ابتکار دیپلماتیک برای جمهوری خواهان 
بالا خواهد بود. پس »زمان« عامل بسیار مهمی است که شاید حتی در روی خوش 

نشان دادن دولت بایدن هم موثر بوده است.
مزایا  و معایب  برگزاری مذاکرات در قطر

نصری در پاسخ به این سوال که آیا اساسا نیازی به انتخاب مکان جدید برای 
گفت وگوها وجود داشت؟ انتخاب قطر به عنوان محل جدید مذاکرات به چه 
معناست و قطر قرار است در مذاکرات چه نقشی ایفا کند، گفت: انتخاب مکان 
جدید مزایا و معایبی دارد. یکی از مزایای آن این است که به کشورهای عربی 
همسایه این پیام را می دهد که موفقیت در مذاکرات هسته ای بنا نیست به زیان 
آن ها تمام شود. در واقع، یکی از نگرانی های کشورهای عربی منطقه همواره این 
بوده که موفقیت برجام و عادی سازی روابط تجاری ایران و جهان در میان مدت 
ایران  مولفه های قدرت سخت افزاری  به سایر  نیز  را  اقتصادی«  مولفه »قدرت 
اضافه خواهد کرد و همین موجب خواهد شد ایران بر منطقه - برخلاف منافع 
آن ها - تسلط زیادی پیدا کند. نگرانی دیگر آن ها این بود که با موفقیت مذاکرات 
هسته ای، ایران و آمریکا یاد بگیرند اختلافات شان را بر سر میز مذاکره حل کنند و 
این فرایند در نهایت به عادی سازی روابط تهران و واشنگتن منتهی شود و موجب 
شود آن ها در مناسبات منطقه به حاشیه کشانده شوند. در چنین بستری، برگزاری 
مذاکرات در قطر می تواند سینگال مثبتی برای این کشورها تلقی شود به نحوی که 
نیت ایران را ایجاد یک »منطقه قوی« و نه یک »کشور قوی در یک منطقه ضعیف« 

ارزیابی کنند.
وی افزود: اما یکی از اشکالات برگزاری نشست در قطر می تواند پیامی منفی ای 
باشد که ممکن است چین و روسیه از آن دریافت کنند. در واقع، اگر برگزاری 
نشست در قطر موجب شود چین و روسیه تصور کنند در فرایند مذاکرات به حاشیه 
رانده شده  اند، ممکن است در صورت شکست گفت وگوهای قطر با دولت های 
غربی علیه ایران همکاری کنند. در گذشته، موردی بوده که دلخوری چین و 
روسیه از روند مذاکرات - و برداشت آن ها از کاهش نقش شان در این پروسه - باعث 
شده با غرب  از جمله در مورد قطعنامه ۱۹۲۹  همراهی کنند. باید مواظب بود با 

برگزاری نشست در قطر چنین تصوری در چین و روسیه مجدداً تقویت نشود. در 
واقع، دیپلماسی علم ایجاد تعادل و مدیریت تنش هاست. لازم است در این مورد 
نیز با دقت عمل شود. نصری در پاسخ به این سوال که از زمانی که بحث ازسرگیری 
مذاکرات مطرح شد به نظر می آید که این خبر خیلی نتوانسته در جامعه نخبگانی 
این امیدواری را به وجود بیاورد که قرار است مذاکرات به سرانجام برسد، با توجه به 
پیش زمینه یا حافظ تاریخی ای که متخصصین هم از این تیم مذاکره کننده و هم 
مذاکراتی که پیش از این اتفاق افتاد، دارند، آیا احساس می کنید امیدواری برای 
به سرانجام رسیدن این مذاکرات و حصول توافق وجود دارد، گفت: من به احیای 
برجام و موفقیت آن امیدوارم. اما با توجه به نیرو و وقتی که برای تخطئه دیپلماسی و 
مذاکره در سال های اخیر در ایران سرمایه گذاری شد، واقعاً نباید امروز از ناامیدی و 
سرخوردگی جامعه خیلی ابراز تعجب کنیم. حقیقت این است که از بدو آغاز برجام 
عده ای به صورت سیستماتیک کوشیدند از لفظ »برجام« یک دشنام و تعبیر بدآوا 
بسازند، به نحوی که برای تحقیر هر مذاکره ای از تریبون های رسمی از ترکیبِ 

»برجامِ فلان« و »برجامِ بهمان« استفاده می کردند!
برجام هیچ لطمه ای به زیرساخت های هسته  ای کشور وارد نکرده است

نصری مطرح کرد: همین جریان، »مذاکره بر سر مسائل منطقه ای« را - که همه 
کشورها و بازیگران غیردولتی در منطقه فعالانه به آن مبادرت دارند - در فضای 
سیاسی داخل کشور به »مذاکرات موشکی« تعبیر کردند به نحوی که صرفِ 
بکارگیری پسوند »منطقه« پس از واژه »گفت وگو« امروزه در ذهن هر مخاطبی به 
صورت خودکار واژه »خلع سلاح« و »تسلیم« را متبادر می سازد. خود آمریکایی ها 
آن زمان هرگز از اصطلاح »Missle negotations« یا »مذاکرات موشکی« استفاده 
نکرده اند، اما در ایران خودی ها برای گفت وگو با کشورهای منطقه چنان بر این 
تعبیر تاکید کرده اند و دمیدند که امروز در ذهن هر ایرانی مذاکره منطقه ای با 
سلب توان دفاعی کشور برابر شده است. علیرغم اینکه با گام های هسته ای ایران 
در واکنش به خروج آمریکا از برجام، بر همگان ثابت شد برجام هیچ لطمه ای به 
زیرساخت های هسته  ای کشور وارد نکرده، عده ای برجام را عامل خیانت به توان 
علمی و صنعتی کشور معرفی کردند و همچنان برای تخطئه دولت روحانی و جواد 
ظریف بر این قبیل تحریف ها دامن می زنند! آن ها از زبان کارگزارن جنگ روانی 
در آمریکا، ، چنان اصطلاح »مکانیسم ماشه« را در رسانه های کشور جا انداختند 
که حتی تحلیل گران مدافع برجام - برای رساندن مفهوم - ناگزیر به استفاده از آن 

شدند بی آنکه تبعات روانی آن را بر جامعه ارزیابی کنند! حال، تعجب می کنند چرا 
افکار عمومی نسبت به مذاکرات بدبین شده است و مانده اند چگونه تلاش برای 
احیای برجام را - که سال ها آن را خسارت محض خواندند - برای مردم توجیه 

کنند.
نصری گفت: حقیقت این است که کشور به شدت نیازمند است از ادبیات و 
صورت بندی های مغرضانه ای که در سال های اخیر بر پیکر سیاست خارجی و 
برجام تزریق شده »سم زدایی« کند تا این دولت - و دولت های بعدی - بتوانند با 
همراه سازی افکار عمومی و گشودن دست دستگاه دیپلماسی از قید و بند های 
ذهنی و تصنعی، به صورت موثرتر و متعارف تری از ابزار دیپلماسی برای تأمین و 

پیش برد منافع ملی استفاده کنند.

احمد شیرزاد :

در سطوح میانی از مدیران حرفه ای تر استفاده شود 
یک نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: جریان های بدنه اصولگرا این امکان را ایجاد 
نمی کنند که مدیران حرفه ای تر لااقل در فضای کشور قرار گیرند تصورشان این است یک کشوری را 

فتح کرده اند که باید روی کرسی هایش بنشینند. 
احمد شیرزاد در گفت وگو با  ایلنا، درباره استعفاء وزیر کار و تغییر و تحولاتی که گفته در روزهای آتی 
در کابینه رخ خواهد، گفت: آقای رئیسی و مشی و مرام ایشان را می شناسیم، ایشان برآیند یک بخشی 
از مجموعه  جریانات اصولگرا است که به نوعی روی وی توافق کردند که در واقع آقای عبدالملکی هم 

نشانی از این جریان ها بود.
این نماینده مجلس پیشین مجلس شورای اسلامی ادامه داد: امروز در مجلس هم به نوعی شاهد 
سیطره همین جریانات حتی بیش از دولت هستیم که خروجی اش اتفاق عجیبی مثل واگذاری 
اختیارات قانون گذاری به نهادهای خارج از مجلس است، نهادهایی که نه انتخابی  هستند و نه 

پاسخگو، نهادهایی که تصمیم گیری های شان هم شفاف نیست.
وی با بیان این که امروز اتفاقاتی در مجلس رخ داده است که نشان می دهد کدام جریان بیشترین 
سیطره را دارد، افزود: هنگامی که به عملکرد مجلس انقلابی نگاه می کنیم، خواهیم دید سمت و 

سوی استیضاح هم به سمت چهره های میانه رو کابینه مانند فاطمی امین است تا تندورها.
شیرزاد با اشاره به اینکه آقای رئیسی در شرایطی قرار دارد که نمی تواند یک مسیر مستقلی را برای 
اداره کشور انتخاب کند و ناچار است در نقطه برآیند این فشارهای جناح اصولگرا بایستد، خاطرنشان 
کرد: در شرایطی که متاسفانه فشارهای اجتماعی به سطح کابینه منتقل نمی شود و جریان های 
سیاسی رقیب هم به طور کلی از صحنه خارج شدند، آنچه که این روزها بیشتر  کار می کند فشارهای 
جریان تندرو اصولگرا است بنابراین آقای رئیسی مجبور است در نقطه برآیند این فشارها قرار بگیرد 
حال این که چه چهره ای را به صحنه اجرا خواهند آورد و این که آیا واقعا این چهره ها زمینه لازم را برای 

اداره کشور دارند یا خیر بماند.
وی اظهار داشت: مسئله اداره بهینه کشور باید اولویت شماره یک آقای رئیسی باشد و اداره کشور با 
چهره هایی مانند آقای عبدالملکی سخت خواهد بود و اگر بنا باشد جایگزین ایشان هم همین رفتار را 

داشته باشد، اداره امور امکان پذیر نیست.
این فعال سیاسی بیان کرد: با کسی که افتخارش این باشد چه تعداد آدم را برکنار کرده است و با 
شهامت و افتخار بیاید قدرت خودش را در برکناری افراد معرفی کند که امور پیش نمی رود. بله یک وزیر 

اختیار قانونی برکناری افراد را دارد ولی برکناری افراد مدیر کشور درست نیست.
جناح اصولگرا حداکثر ۱۰ الی ۲۰ درصد توان مدیریتی دارد 

وی درباره این که امروز دولت در یکسالگی روی کار  آمدنش قرار دارد، تا چه اندازه توانسته به شعارها 
و وعده هایش عمل کند، گفت: به نظر می آید دولت بعضی از دردها را می شناسد و غریبه نیست. 
به طور مثال مسئله ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی یا مسئله شفاف سازی از این دست شناخت ها است. 
بعضی از شعارها که دولت می گوید انصاف اگر بخواهیم بگیریم جهت گیری هایش شده است. البته 
کشف این دولت هم نبوده است چیزهایی بوده که همیشه کارشناس ها گفته اند و زمان حلش به این 
دولت رسیده است چه بسا اگر دولت دیگری هم بود آن هم ناچار می شد به نوعی با همین مشکلات 
درگیر شود. شیرزاد بیان کرد: مشکلی که آقای رئیسی دارد استفاده از چهره های ضعیف است که این 
مشکل هم بنیادی است. جناح اصولگرا حداکثر ۱۰ الی ۲۰ درصد توان مدیریتی دارد. درباره انتخاب 
مدیران باید گفت که برخی از آن ها چهره های وفادار به جریان اصولگرا هستند. برخی های شان رنگ 
عوض کردند و تعداد محدودی هم ممکن است کسانی باشند که با حفظ استقلال خودشان حاضر 
به همکاری هستند اما دولت حاضر نیست این ها را به همکاری بپذیرد. مشکل مدیریت آقای رئیسی 
این است که عهد کرده صرفا از جریان اصولگرا استفاده کند، عرض من این نیست که بیایند مدیر 
اصلاح طلب استفاده کنند این پیشکش، حرف من این است در سطوح میانی از مدیران حرفه ای تر 
استفاده کنند تا امکان اشتباه مدیران بالایی کشور و وزرا را به حداقل برسانند و این کاری است که 

نمی کنند.
دولت بعضی از دردها را می شناسد اما نمی تواند درست درمان کند

 وی تاکید کرد: جریان های بدنه اصولگرا این امکان را ایجاد نمی کنند که مدیران حرفه ای تر لااقل 
در فضای کشور قرار گیرند تصورشان این است یک کشوری را فتح کرده اند که باید روی کرسی هایش 
بنشینند. این امر به نظر من لطمه زده است. حال برخی از دردها را درست تشخیص داده اند اما 
نمی توانند درست درمان کنند به قول خودشان در شرایط جراحی قرار گرفته اند اما تیم جراحی شان 

تبحر کافی ندارند. 
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ناتوانی که مراقب دشمن نیرومند است، 
به سلامت نزدیك تر است از نیرومندی 

که فریفته ناتوانی دشمن است.
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حمله تند قالیباف به سوپر انقلابی ها
 رئیس مجلس در سخنرانی آتشین گفت: بنا نیست ما تنبلی کنیم، دهانمان را باز کنیم، هر حرف 
نپخته ای را به زبان بیاوریم و اسم خودمان را بگذاریم انقلابی. محمدباقرقالیباف اظهارداشت : حضرت امام 
فرموند بهشتی یک ملت بود. واقعاً این شخصیت بی نظیر بود. فهمیدند چه کسی را از امام بگیرند. شهید 
بهشتی می گوید: »هیچ تبلیغی برای اسلام به اندازۀ ساختن یک جامعۀ کوچک نمونۀ اسلامی نمی تواند 
نافذ و مؤثر باشد. سخن گفتن بس است، عمل کنید. تنها سخنی بگویید که راه گشای عمل باشد. شعار 
و شعورمان باید با شعار راستین اسلام یعنی عمل صالح سازندۀ اسلامی مزین و آراسته باشد تا بتواند ما 
را به جلو ببرد.وی تاکید کرد: بنا نیست ما تنبلی کنیم، دهانمان را باز کنیم، هر حرف نپخته ای را به زبان 
بیاوریم و اسم خودمان را بگذاریم انقلابی. به قول حضرت آقا، سوپرانقلابی. بعضی ها را نگاه می کنیم، هر 
چه نگاه می اندازیم که چه کرده؟ هیچ نکرده. ولی از همه هم طلبکار است. هر کسی هم که یک دیکته ای 
نوشته، ممکن است غلطی هم نوشته، ایراد می گیرد که »آقا چرا یک غلط داری؟«. خب، تو که هیچ غلطی 

نکرده ای و عمر خودت را تباه کرده ای! حداقل تو حق نداری به اسم انقلاب حرف بزنی.

قول رئیس جمهور برای معرفی دو وزیر جدید
نماینده مردم ساری در مجلس گفت: رئیس جمهور برای معرفی دو وزیر جدید برای وزارت صنعت و 
بازرگانی قول داده است و مجلس منتظر اقدام دولت است تا موضوع وزارت صمت با معرفی وزاری جدید 
تعیین تکلیف شود. بابائی کارنامی با بیان اینکه موضع گیری ما در بحث استیضاح وزیر صمت به گونه ای 
بود که وارد بازی های سیاسی با دولت نشدیم، گفت: ۱۷نفر از نمایندگان بر استیضاح وزیر اصرار داشتند 
و براساس قانون آئین نامه داخلی مجلس نیز این موضوع در جلسه روزسه شنبه باید اعلام وصول می شد 
که رئیس مجلس با رئیس جمهور در این زمینه صحبت هایی داشتند. وی با بیان اینکه با هیچ وزیری عهد 
اخوت نبسته ایم، اضافه کرد: باید از رئیس جمهور تشکر کرد چراکه پیام مجلس را درک کرد و مقرر است 
لایحه از سوی دولت برای اصلاح روند موجود در وزارت صمت و تخصصی کردن ماموریت های آن ارائه 

شود.

تعداد زندانیان ایران بالاتر از میانگین جهانی است
رئیس سازمان زندان ها با اعلام اینکه جمعیت کیفری ما نسبت به کل جمعیت کشور عدد بالایی است، 
افزود: در جمهوری اسلامی ایران ما بالاتر از حد میانگین جهانی زندانی در زندان های کشور داریم. 
غلامعلی محمدی درباره تعداد زندانیان متاهل شاغل در زندان و نگاه سازمان زندان ها به این افراد، گفت: 
اهتمام ما بر این است که بیکاری را در زندان ها به حداقل ممکن برسانیم، هم اکنون حدود ۶۰ و خرده ای 
درصد زندانیان ما متاهل و مابقی مجردین  و یا افرادی هستند که متارکه کرده اند و یا با فوت همسران شان 
مواجه شدند.وی ادامه داد: ما اولویت اشتغال را برای افراد متأهل درنظر گرفتیم تا از قبل درآمدی که در 

زندان تحصیل می کنند خانواده خود را منتفع کنند.

فیلترینگ اینستاگرام و واتساپ شایعه است 
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در واکنش به طرح برخی اخبار در فضای مجازی در خصوص فیلتر 
اینستاگرام و واتساپ گفت: این موضوع تنها یک شایعه است و هیچ تصمیمی در هیچ بخشی از کشور در 
این مورد اتخاذ نشده است.عیسی زارع پور در گفت وگویی در واکنش به انتشار اخباری در فضای مجازی در 
خصوص فیلتر زودهنگام اینستاگرام و واتساپ گفت: این موضوع تنها یک شایعه است، فیلترینگ در اختیار 
وزارت ارتباطات نیست، اما هیچ تصمیمی در هیچ بخشی از کشور در این مورد اتخاذ نشده است.وی تاکید 

کرد: اطلاع ندارم، چرا این مباحث و شایعات در کشور مطرح می شود زیرا تنها نگرانی مردم را در پی دارد.

مخالفت قاهره با پیوستن به ائتلاف ضدایرانی 
 یک رسانه عربی به نقل از منابع مصری اعلام کرد که فرماندهان ارشد نظامی این کشور مخالف پیوستن 
مصر به ائتلاف نظامی ضد ایرانی هستند و سفر سیسی به عمان در راستای رساندن پیام اطمینان بخشی 
به تهران است.به گزارش ایسنا، روزنامه العربی الجدید به نقل از منابع مصری اعلام کرد که یک جریان 
قدرتمند در داخل نیرو های مسلح مصر و نهاد امنیت ملی این کشور که وابسته به سازمان اطلاعات 

هستند، اخیرا ایده مشارکت مصر در ائتلاف نظامی علیه ایران را به طور کامل رد کردند.

میرسلیم: پیگیر تخلفات شهرداری در زمان قالیباف هستم 
میرسلیم درباره علت تاخیر دستگاه قضا در رسیدگی به مستندات تخلفات شهرداری در زمان قالیباف 
متذکر شد: تاخیر در رسیدگی به تخلفات صورت گرفته در شهرداری زمان قالیباف، می تواند علت های 
مختلفی داشته باشد که عمده این علت ها جنبه ساختاری دارد. یعنی پرونده در اختیار کسانی قرار 
می گیرد که آنها به جای تصمیم گیری سریع، آن را راکد و معلق نگه می دارند تا زمان بگذرد که نباید این 

اتفاق صورت بگیرد چرا این کار را می کنند؟ برای اینکه در راستای منافع دیگران نیست.

رئیس بیمارستان شهدا قم  خبرداد:

مرگ کودک ۴ ساله قمی بر اثر حمله سگ
رئیس بیمارستان شهدا قم گفت :تعداد زیادی قلاده سگ در قم به جان کودک چهارساله افتاده بودند که 
متاسفانه با وجود تلاش فراوان پزشکان و پرستاران، اما این کودک به دلیل جراحات بیش از حد جان خود را از 
دست داد. به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، دکتر جلالی اظهارداشت : ساعت ۱۳ اورژانس 

۱۱۵ ، یک کودک بدحال که دچار حمله سگ ها در منطقه دامشهر قم شده بود را به این بیمارستان آورد.
وی ادامه داد: به محض ورود کودک، سریعا اقدامات اولیه انجام و این کودک در حال احیا و سی پی آر بود 
که عملیات اینتوبه گذاری برای کودک نیز انجام شد. رئیس بیمارستان شهدا قم با بیان اینکه کودک به سرعت 
به اتاق عمل منتقل شد گفت: جراحان و متخصصان اقدامات لازم را برای کودک در اتاق عمل انجام داده 
و اقدامات لازم به منظور تراکوستومی در دستور کار قرار گرفت. دکتر جلالی گفت: شدت جراحات و جای 
دندان های سگ بر روی گردن و همچنین سر کودک کاملا مشهود بود به گونه ای که بخشی از قسمت های 
تنفسی کودک پاره شده بود.  وی گفت: اقدامات درمانی و مراقبتی برای این کودک تا ساعت ۲۳ شب ادامه 

یافت، اما به دلیل جراحات وارد شده بیش از اندازه، کودک متاسفانه جان خود را از دست داد.
 

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

توقیف 3 تن و ۵۰۰ کیلو ذغال قاچاق در محور قم-تهران 
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از توقیف ۳ تن و ۵۰۰ کیلوگرم ذغال قاچاق طی بازرسی از یک 
دستگاه کامیون در جاده قدیم "قم-تهران" خبر داد.   سرهنگ ولی ترابی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری 
استان حین کنترل تردد خودروهاي عبوري در جاده قدیم "قم-تهران" به یک دستگاه کامیون به ظن حمل 
کالای قاچاق مشکوک و آن را متوقف کردند. وي افزود: در ادامه طی بازرسي از خودروی توقیفی ۳ تُن و 
۵۰۰ کیلوگرم ذغال قاچاق کشف و کامیون با هماهنگی مقام قضائی استان توقیف، متهم نیز پس از تشکیل 
پرونده تحویل مرجع قضائی استان شد. سرهنگ ترابی از شهروندان خواست، در صورت مشاهده هرگونه 
فعالیت غیرمجاز از جمله قاچاق و توزیع کالاهاي غیرمجاز توسط افراد فرصت طلب و سود جو، موضوع را از 
طریق سامانه تلفنی ۱۱۰ به مرکز فوریت های پلیسی استان اطلاع دهند. معاون عملیات فرماندهی انتظامی 
استان قم گفت: همچنین شهروندان مي توانند از طریق تماس و یا مراجعه حضوري به آدرس خیابان امام 
خمینی)ره(، جنب کلانتری ۱۷، ساختمان شهید کریمی "دفتر نظارت همگاني )۱۹۷(" با پلیس در ارتباط 

باشند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف ۱8 دستگاه ماینر استخراج ارز دیجیتال 
فرمانده انتظامی شهرستان از کشف ۱۸ دستگاه ماینر استخراج ارز دیجیتال غیر مجاز به ارزش حدود ۵ 
میلیارد ریال خبر داد.   سرهنگ "امیر مختاری" اظهار داشت: در راستاي اجرای طرح جمع آوري دستگاه هاي 
استخراج رمز ارز دیجیتال غیر مجاز، ماموران فرماندهی انتظامی بخش کهک منزلی را در یکی از روستای 
این بخش که در این امر فعالیت می کرد،شناسایی کردند. وی افزود: پس از هماهنگی با مقام قضائی از 
منزل موصوف بازدید و تعداد ۱۸ دستگاه ماینر استخراج ارز دیجیتال غیرمجاز کشف شد. فرمانده انتظامی 
شهرستان قم با بیان اینکه کارشناسان ارزش ریالی دستگاه های غیرمجاز کشف شده را حدود ۵ میلیارد ریال 
برآورد کردند، افزود: در این رابطه یک نفر متهم دستگیر و پس از تشکیل پرونده به مرجع ذیصلاح تحویل شد.
سرهنگ مختاری از مردم خواست، در صورت اطلاع از این گونه موارد بلافاصله موضوع را از طریق تماس با 

شماره تلفن ۱۱۰ به مرکز فوریت های پلیسی استان اطلاع دهند.
 

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

محاسبه میانگین سرعت توسط دوربین های 
هوشمند ثبت تخلف 

رئیس پلیس راه استان قم گفت: میانگین سرعت توسط دوربین های هوشمند ثبت تخلف در کلیه محورهای 
استانی محاسبه می شود .   سرهنگ مختار پناهی اظهارداشت: دوربین های ثبت تخلف، میانگین سرعت 
حدفاصل دوربین ها را مورد بررسی قرار می دهند و رانندگانی که با رؤیت دوربین، سرعت خود را کاهش داده و پس 
از عبور از دوربین، مجدداً اقدام به رانندگی با سرعت غیرمجاز می کنند، جریمه می شوند. رئیس پلیس راه استان 
قم افزود: با این سیستم، پس از عبور یک خودرو از نخستین دوربین، ثبت ساعت و سرعت انجام و تا دوربین بعد، 
محاسبه زمان عبور، بر اساس سرعت قانونی لحاظ می شود، لذا اگر راننده خودرویی با رؤیت پلیس یا دوربین 
بعدی سرعت خود را کاهش دهد و مجدداً افزایش سرعت غیرقانونی داشته باشد تا باعث طی شدن فاصله بین 

دوربین ها در کمتر از زمان مشخص شود، سامانه تشخیص سرعت متوسط، میانگین سرعت را محاسبه می کند.

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم  خبرداد:

دعوت شهرداری قم از شرکت های 
دانش بنیان در حوزه عمرانی 

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم گفت: شهرداری قم آماده همکاری با 
شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه عمرانی برای بهینه سازی پروژه هاست. 

به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، مسعود بخشی در گفت وگویی خبری، 
با اشاره به اهمیت اجرای متدهای جدید در همه حوزه ها اظهار داشت: انتخاب 
روش های نوین در اجرای پروژه های عمرانی یکی از دغدغه های شهرداری قم بوده و 

پذیرای طرح های جدید و همکاری با سایر نهادها در این زمینه هستیم.
وی با دعوت از شرکت های دانش بنیان در حوزه عمرانی تصریح کرد: شهرداری 
به دنبال طرح ها و ایده هایی بوده که منجر به بهینه سازی اقتصادی در اجرای 
پروژه هاست و امیدواریم در این مسیر بتوانیم با شرکت های دانش بنیان در حوزه 

عمرانی همکاری خوبی داشته باشیم.
مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: اداره کل نظارت بر 
امور عمرانی شهرداری قم علاوه بر بهینه سازی اقتصادی پروژه، به دنبال کاهش 
زمان و افزایش کیفیت اجرای پروژه بوده و از طرح ها و ایده های جدید با این سه 

شاخص استقبال خواهیم کرد.
وی تأکید کرد: همکاری و هم افزایی بین شهرداری و شرکت های دانش بنیان در 
جهت تحقق شعار سال و ایجاد اشتغال بوده و شهرداری تلاش می کند سهم خود را 

در تحقق این شعار انجام دهد.

مدیر منطقه ۵ شهرداری قم :

آسفالت حدفاصل آرامستان بقیع تا 
میدان ولی عصر)عج( اصلاح می شود

مدیر منطقه ۵ شهرداری قم از اصلاح روکش آسفالت بلوار خلیج فارس حدفاصل 
آرامستان بقیع تا میدان ولی عصر)عج( در آینده نزدیک خبر داد.

زین العابدین قراچورلوی در گفت وگویی به دنبال درخواست های شهروندان در 
مورد اصلاح روکش آسفالت حدفاصل آرامستان بقیع تا میدان ولی عصر)عج( در 
بلوار خلیج فارس اظهار داشت: علی رغم برنامه های اجرایی در نظر گرفته شده و 
پیش بینی آن در بودجه، متأسفانه روکش آسفالت این محدوده به علت وجود برخی 

محدودیت ها، هنوز به اجرا نرسیده است.
وی یکی از موانع اجرای نشدن عملیات اصلاح آسفالت را زمان بر شدن ابلاغ 
نصاب های معاملاتی هیئت دولت اعلام کرد و افزود: متأسفانه نصاب معاملات که 
هیئت دولت باید ابلاغ می کرد در سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ دیر ابلاغ شد و به همین 

دلیل برگزاری کمیسیون معاملات به تعویق افتاد.
مدیر منطقه ۵ شهرداری قم از برگزاری کمیسیون معاملات در چهارشنبه همین 
هفته خبر داد و بیان کرد: بعد از ابلاغ هیئت دولت در چهارشنبه همین هفته 
کمیسیون معاملات شهرداری قم برگزارشده و بعد از انجام برآوردهای لازم و ایجاد 

تمهیدات برگزاری معامله، پیمانکار پروژه انتخاب می شود.
وی تأکید کرد: بعد از انجام مقدمات و تشریفات اداری و انتخاب پیمانکار که 
تقریباً دو هفته به طول خواهد انجامید کار اجرای اصلاح روکش آسفالت حدفاصل 
آرامستان بقیع تا میدان ولی عصر)عج( آغازشده و امیدواریم تا یک ماه آینده کار تمام 
شود. قراچورلوی در پایان با تأکید دوباره بر انجام اصلاح آسفالت خاطرنشان کرد: 
شهرداری تمام تلاش خود را برای ارائه خدمت انجام خواهد داد اما در بعضی از 

موارد از حدود اختیارات ما خارج بوده و تا حل مشکل باید صبر کنیم.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد:

خریداری و نصب سیستم نوین 
فیلتراسیون تصفیه خانه پساب ثانویه 

نوین  : سیستم  و فضای سبز شهرداری قم گفت  پارک ها  مدیرعامل سازمان 
فیلتراسیون تصفیه خانه پساب ثانویه شهرداری قم به منظور استفاده بهینه از پساب 

شهر خریداری و نصب شد.
جوادیان   قم،  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  خبر  واحد  گزارش  به 
اظهارداشت : در سال جاری با توجه به کاهش حجم بارش ها و به تبع آن کاهش 
ذخایر آبی کشور، این موضوع به دغدغه ای جدی برای مدیریت شهری در حوزه 
فضای سبز تبدیل شده است. وی افزود کدر این زمینه با پیگیری های مدیریت 
شهری تخصیص پساب برای آبیاری فضای سبز شهری طی سال های اخیر انجام و 
زیرساخت های لازم برای استفاده از این ظرفیت در مجموعه شهرداری ایجاد شده و 

به مرور درحال توسعه است تا بتوان بیش از شرایط فعلی از این امکان بهره مند شد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  اضافه کرد:در این راستا 
سیستم فیلتراسیون پساب واقع در تپه اعلا ئیر با اعتباری بالغ بر ۶ میلیارد و ۱۵۰ 
این سیستم توان  میلیون ریال خریداری و در محل پروژه تخلیه شده است که 
تصفیه ۸۰ لیتر در ثانیه پساب خروجی از تصفیه خانه های قم را دارد. وی تصریح  
کرد:مقدمات ساخت مخزن بیش از ۲۰ هزار مترمکعبی ذخیره پساب تصفیه شده 
در این تپه هم فراهم شده است که این پروژه نیز با اعتباری بالغ بر ۶ میلیارد ریال 
خریداری و تجهیز شده و پیش بینی می شود برای تکمیل ساخت مخزن حدود ۸ 
میلیارد ریال اعتبار لازم باشد. گفتنی است در حال حاضر از پساب تصفیه شده 
به عنوان منبع آبیاری بخشی از فضای سبز جنگلی محدوده شهر استفاده می شود.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم :

تانکرهای حمل فاضلاب صنعتی
 و خانگی ساماندهی می شوند

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت : ساماندهی تانکرهای 
حمل فاضلاب صنعتی و خانگی )سپتاژ( با توجه به معضلات زیست محیطی و 

تخلیه های غیرمجاز از اهمیت ویژه ای برخوردار است. 
سید عبدالله میرابراهیمی با بیان اینکه معضلات زیست محیطی و بهداشتی و 
اجتماعی ناشی از فعالیت غیراصولی تخلیه فاضلاب های تانکری است، اظهار کرد 
: تخلیه فاضلاب در شهر یکی از دغدغه های مدیریت شهری بوده و ضروری است 

هرچه سریع تر این معضل رفع گردد.
وی با اشاره به تخلیه مکرر در حریم و محدوده شهر و تخلفات صورت گرفته این 
خودروها، افزود: طرح ساماندهی این خودروها در دستور کار کارگروه ساماندهی به 

ریاست مدیرکل امور اجتماعی استانداری قرار گرفت.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم ابراز کرد: ساماندهی تانکرهای 
حمل فاضلاب صنعتی و خانگی )سپتاژ( با توجه به معضلات زیست محیطی و 

تخلیه های غیرمجاز از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
میرابراهیمی گفت: در این جلسه در خصوص ساماندهی و نحوه اجرا برنامه ها، 

تصمیماتی اخذ و مقرر شد تانکرهای حامل فاضلاب ها بدون مجوز توقیف شوند.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم:

برق ۱۵ اداره پرمصرف در قم قطع شد
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: برق ۱۵ اداره پرمصرف در این 

استان که به اخطارها توجه نکردند، قطع شد. 
مهدی آهنین پنجه در جلسه قرارگاه عملیاتی گذر از پیک بار ۱۴۰۱ شرکت توزیع 
نیروی برق قم، افزود: براساس مصوبه هیات دولت، ادارات و دستگاه های اجرایی 
و عمومی باید در راستای مدیریت مصرف و عبور از پیک بار در ساعات اداری ۳۰ 

درصد و در ساعات غیراداری ۶۰ درصد مصارف خود را کاهش دهند.
وی با بیان این که امروز و بر اساس کنترل مصرف انجام شده توسط همکاران 
مستقر در مرکز پایش به ۱۷۵ اداره و نهاد دولتی که دستورالعمل ها را رعایت نکردند 
اخطار داده شد، اضافه کرد: در همین راستا نیز  برق ۱۵ اداره که به اخطارها توجه 

نکردند، قطع شد.
حدود ۵۲۸ هزار و ۱۹۰ مشترک برق در قم وجود دارد که ۴۲۸ هزار و ۵۲۴ هزار 
مشترک در بخش خانگی، ۷۰ هزار و ۹۲۳ در بخش سایر مصارف، ۱۷ هزار و ۲۷۹ 
مشترک در بخش عمومی، پنج هزار و ۹۸۵ مشترک در بخش صنعتی، سه هزار و 
۵۳۴ مشترک در بخش کشاورزی و یک هزار و ۹۴۵ مشترک نیز در بخش روشنایی 

معابر هستند.
۳۶ درصد مصرف برق در استان قم مربوط به بخش خانگی، ۲۷ درصد بخش 
صنعت، ۱۵ درصد کشاورزی، ۱۱ درصد عمومی، ۹ درصد سایر مصارف و ۲ درصد 

نیز در بخش روشنایی معابر مصرف می شود.

تولیت آستان مقدس بانوی کرامت با بیان اینکه توزیع باید عادلانه باشد،گفت: وقتی 
چیزی کم است مشکل برای مردم ایجاد می شود ولی وقتی توزیع آن ناعادلانه باشد 
مشکل مضاعف خواهد شد بنابراین وقتی کالایی کمیاب عادلانه توزیع شود تحملش 

هم برای مردم آسان تر است. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی در دیدار جمعی از مسئولان دستگاه های استان قم، با 
اشاره به اینکه هر کاری باید مطابق با اصول و ضوابط انجام شود، بیان کرد: اسراف از 
مسائلی است که ربطی به تنگناها ندارد و نفس اسراف در اسلام حرام است اگرچه در 

زمان فراوانی باشد.
وی با بیان اینکه توزیع باید عادلانه باشد، گفت: وقتی چیزی کم است مشکل برای 
مردم ایجاد می شود ولی وقتی توزیع آن ناعادلانه باشد مشکل مضاعف خواهد شد 

بنابراین وقتی کالایی کمیاب عادلانه توزیع شود تحملش هم برای مردم آسان تر است.
تولیت آستان مقدس بانوی کرامت با اشاره به کاهش بارندگی ها بر لزوم مصرف بهینه 
تأکید کرد و افزود: دعا برای افزایش بارندگی ها خوب است و حتما باید انجام شود ولی 

باید به لوازم دعا هم عمل و از اسراف پرهیز شود.
وی ادامه داد: در بحث تولید انرژی الکتریکی باید به ایجاد نیروگاه های خورشیدی 

نگاه جدی شود زیرا از همه جهت به نفع مردم است.
در ادامه این جلسه حمید دهنوی معاون برنامه ریزی توزیع برق استان قم با بیان اینکه 
ما ۶۰۳ هزار مشترک در استان قم داریم که از طریق هشت هزار ترانس، برق دریافت 
می کنند، افزود: میزان مصرف برق امسال نسبت به سال گذشته هفت درصد افزایش 

داشته است و امسال یک ماه زودتر به رکورد اوج مصرف سال گذشته رسیده ایم.
وی با بیان اینکه ما در سطح کشور با ناترازی تولید و مصرف انرژی روبرو هستیم، گفت: 
ما برنامه ریزی منظمی را انجام داده ایم تا کمترین خاموشی را به ویژه در بخش خانگی 
داشته باشیم. معاون برنامه ریزی توزیع برق استان قم با بیان اینکه ما در حال حاضر ۷۸ 
مگاوات از انرژی خورشیدی استفاده می کنیم، گفت: این میزان تقریبا معادل ۹ درصد 

مصرف استان قم است که به دنبال افزایش این نوع تولید برق هستیم.
وی تصریح کرد: ۸۰ درصد مشترکین ما خانگی هستند که ۳۷ درصد برق تولید شده را 

مصرف می کنند و در ایام اوج مصرف صرفه جویی در این بخش ضروری است.

آیت الله سعیدی در دیدار جمعی از مسئولان دستگاه های استان قم:

توزیع عادلانه تحمل کمبودها را آسان تر می کند

 بایدن، رئیس جمهور گاف ها! 

طرح: محمدعلی رجبی

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
قم اشاره به سرمایه گذاری ۱۹۶ میلیارد تومانی 
رییس  قالب سفر  امام در  فرمان  اجرایی  ستاد 
جمهوری به قم گفت:: این اعتبارات در قالب 
۴۵۰ طرح اشتغال اجتماعی محور، ۲۰ طرح 
کسب و کار خانگی و ۲۰ طرح توانمندسازی و 

مشارکت اقتصادی صرف خواهد شد.
حسن نادری در گفت وگو با خبرنگاران، ایرنا، 
با بیان  اینکه  در قالب سفر سال گذشته رییس 
جمهوری به این استان ۱۴۷ مصوبه برای اجرا 
توسط ۲۶ وزارتخانه و دستگاه اجرایی تصویب 
شده است اظهارداشت :از این بین ۱۹ مصوبه 
در خصوص مباحث تسهیلاتی و سرمایه گذاری، 
۷۶ مصوبه اعتباری و ۵۲ مصوبه نیز در زمینه 

مجوزی و تعیین تکلیفی بوده است.
وی با اشاره به تامین منابع مصوبات سفر رییس 
 ۳۴۵ و  یکهزار  کرد:  تصریح  قم،  به  جمهوری 
میلیارد تومان از اعتبارات این سفر توسط سازمان 
محل  از  تومان  میلیارد   ۱۱۰ بودجه،  و  برنامه 
از طریق  تومان  میلیارد  استانی، ۶۰  اعتبارات 
وزارت نفت، ۲۶ میلیارد تومان بنیاد مستضعفان، 
۴۴۰ میلیارد تومان توسط دستگاه های اجرایی 

تومان  میلیارد  مربوطه، ۱۹۶  های  وزارتخانه  و 
ستاد اجرایی فرمان امام و ۱۳ هزار و ۲۳۱ میلیارد 
تومان از طریق تسهیلات بانکی تامین خواهد 
شد. نادری اضافه کرد: همچنین در قالب این 
سفر ۳۲.۵ میلیون دلار سرمایه گذاری ارزی از 
صندوق توسعه ملی با عاملیت یکی از بانک ها 
برای احداث طرح تولیدی پارچه چادر مشکی 

نهایی شده است.
میلیارد  گذاری ۱۹۶  سرمایه  به  اشاره  با  وی 
قالب  در  امام  فرمان  اجرایی  ستاد  تومانی 
سفر رییس جمهوری به قم، تصریح کرد: این 
اعتبارات در قالب ۴۵۰ طرح اشتغال اجتماعی 
محور، ۲۰ طرح کسب و کار خانگی و ۲۰ طرح 
توانمندسازی و مشارکت اقتصادی صرف خواهد 
قم  برنامه ریزی  و  مدیریت  سازمان  رییس  شد. 
تومان  میلیارد  و ۲۲۱  هزار  داشت: ۱۳  اظهار 
تسهیلات ریالی این سفر شامل ۱۱ هزار فقره 
تسهیلات کارگشایی ضروری به نیازمندان»سرانه 
ارزش ۱۱۰  به  تومان« در مجموع  میلیون   ۱۰
میلیارد تومان، ۳ هزار و ۵۹۶ طرح اشتغال زا 
برای افراد تحت پوشش کمیته امداد به ارزش 
تومان جهت  میلیارد  تومان، ۲۰  میلیارد   ۱۵۷

رسیدگی به نامه های مردمی با عاملیت صندوق 
تسهیلات  تومان  میلیارد  امید، ۲۰  کارآفرینی 
مسکن،  و  اشتغال  معیشتی،  الحسنه  قرض 
۲۱ طرح در دست بررسی به ارزش ۱۵ میلیارد 
تومان، ۲۱۰ میلیارد تومان تسهیلات به منظور 
کهک،  شهرهای  عمرانی  های  پروژه  اتمام 
دستجرد،۹۹۳  و  سلفچگان  قنوات،  جعفریه، 
 ۱۱ و  جوانان  ازدواج  تسهیلات  تومان  میلیارد 
هزار و ۶۹۶ میلیارد تومان به منظور تامین منابع 
توجیه  دارای  پیشنهادی  های  طرح  نیاز  مورد 
با  نادری  است.  شده  نهایی  فنی  و  اقتصادی 
بیان اینکه تعهدات سازمان برنامه و بودجه ۹۷۰ 
و ۳۵۰  هزار  و ۸  سال ۱۴۰۰  در  ریال  میلیارد 
شده  بینی  پیش  سالجاری  طی  ریال  میلیارد 
سال  تعهدات  مجموع  از  داشت:  بیان  است، 
۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ سازمان برنامه و بودجه به میزان 
۹ هزار و ۳۱۵ مبلغ ۶ هزار و ۴۵۹ میلیارد ریال به 
میزان ۶۹ درصد بودجه مصوب بری ۵۳ مصوبه 
اختصاص یافته است. وی در پایان تصریح کرد: 
مانده تعهدات سازمان برنامه و بودجه برای سفر 
ریاست جمهوری به قم در سال ۱۴۰۱ مبلغ ۴ 

هزار و ۶۵۶ میلیارد تومان می باشد.

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم خبرداد:
سرمایه گذاری ۱۹۶میلیارد تومانی ستاد اجرایی فرمان امام )ره(

مدیرعامل شرکت آب  و فاضلاب  استان قم گفت: برای عبور از تنش آبی در 
گرمای تابستان امسال دراین استان ، نیازمند کاهش مصرف و صرفه جویی 

هستیم. 
حسن بختیاری در دیدار با آیت الله سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس 
حضرت فاطمه معصومه)س( بیان داشت: افزایش شدید دمای هوا در روزهای 
اخیر افزایش مصرف آب را به دنبال داشته و باعث بروز چالش هایی در کشور 

شده است.
وی با تأکید بر اینکه کاهش بارندگی ها، کشور را در تأمین آب دچار چالش 
کرده است، گفت: قم نیز از این قاعده مستثنی نبوده و باعث شده سهم قم 
از سد کوچری به عنوان اصلی ترین منبع تأمین آب استان به طور محسوسی 

کاهش پیدا کند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه کاهش ۲۵ درصدی 
حجم ذخیره سدکوچری نسبت به مدت مشابه سال قبل، کاهش ۵۰ درصدی 
سهم قم از آب این سد را به دنبال داشته است، خاطرنشان کرد: این کاهش ما را 
مجبور به استفاده از آب چاه های داخل شهر برای تأمین آب مورد نیاز شهروندان 

کرده است.
وی خاطرنشان کرد: شوری آب چاه ها باعث شده در ماه های اخیر شاهد 
افزایش شوری آب در شهر باشیم هر چند آب شبکه با وجود شوری از نظر 

بهداشتی و سلامتی دارای استانداردهای لازم است.
بختیاری بر لزوم نهادینه کردن فرهنگ صرفه جویی در جامعه تأکید کرد و 
گفت: در سه ماه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل مصرف آب در 
شهر قم ۲.۵ درصد و در هفته جاری نسبت به هفته قبل از آن یک درصد افزایش 
داشته است. وی با بیان اینکه امروز برای عبور از تنش آبی نیازمند کاهش مصرف 
و صرفه جویی هستیم، تصریح کرد: طبق هدف گذاری های صورت گرفته با 
۱۰ درصد صرفه جویی در مصرف توسط هر خانوار می توانیم به راحتی از پیک 

مصرف تابستان امسال عبور کنیم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه ۱۰ درصد کاهش 
مصرف در سبد مصرف خانوار مشکلی ایجاد نخواهد کرد، گفت: در این زمینه 
همواره توصیه های مراجع و علما به مردم راهگشا بوده و می تواند ما را در امر 

خدمت رسانی چه بهتر به مردم یاری رساند.

مدیرعامل شرکت آب  و فاضلاب  استان قم: 

لازمه عبور از تابستان گرم صرفه جویی است

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: 
از ابتدای سال جاری تا پایان خردادماه، به منظور 
قم،  مردم  نیاز  مورد  اساسی  کالاهای  تامین 
هشت هزار و ۳۳۷  تُن برنج خارجی و شکر برای این 

استان تخصیص یافته است. 
تامین  که  این  به  اشاره  ضمن  محمدی  سعید 
کالاهای اساسی برای مردم قم در جریان یک کار 
شبانه روزی صورت می گیرد، بیان داشت: میزان 
تخصیص برنج و شکر برای استان در سه ماه نخست 
سال قبل،  مشابه  مدت  با  مقایسه  در  سال جاری 
قابل  عدد  که  داشته   رشد  درصد   ۱۳۹ از  بیش 

توجهی است. وی افزود: کار تامین و توزیع کالاهای 
اساسی در قم برای کمک به تنظیم بازار استان و 
آرامش مردم در ماه های آینده نیز با جدیت بیشتری 
دنبال می شود و ما در این رابطه از همه ظرفیت ها 
استفاده  قم  مردم  نیازهای  به  پاسخ گویی  برای 
خواهیم کرد. وی ادامه داد: البته در این کار نیازمند 
همکاری گسترده دستگاه های نظارتی هستیم تا 
کالاهای اساسی که با زحمت فراوان برای استان 
تهیه می شود، در شبکه توزیع منسجمی که برای 
عرضه آن درنظر گرفته شده به دست مردم برسد و 
از عرضه خارج از شبکه آن به هر صورت جلوگیری 

خدمات  و  غله  کل  اداره  گفت:  محمدی  شود. 
تعیین کننده قیمت مصرف کننده  بازرگانی قم 
بر روی  کالاهای اساسی نیست و قیمت گذاری 
درنظرگرفته شده  معیارهای  اساس  بر  کالاها  این 
تعیین شده، مشخص   نهادهای  از سوی سایر  و 
می شود. وی در ادامه سخنان خود بیان داشت: 
پیگیری های لازم برای تخصیص سهمیه کالاهای 
اساسی برای استفاده هیات های مذهبی استان در 
ماه های محرم و صفر نیز انجام شده است که پس 
از تعیین میزان سهمیه،  جزییات آن به اطلاع مردم 

خواهد رسید.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:

رشد ۱3۹ درصدی  اختصاص برنج و شکر به استان قم

گرانی روزافزون اجاره بهای مسکن زندگی مستاجران را با چالش جدی همراه 
کرده است.


